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Μετά την Πύλα, 
η επιθετική 
πρακτική του 

Αττίλα επεκτείνεται στον 
Άγιο ∆ομέτιο. Και θέτει 
σε κίνδυνο τους  πολίτες. 
Μπαίνει σχεδόν στα σπίτια 
τους. Και η μεν Λευκωσία 
αναλώνεται σε λόγια κενά 
περιεχομένου, αναμένο-
ντας τον διορισμό ειδικού 
απεσταλμένου, η δε Αθήνα 
στρώνει κόκκινο χαλί στον 
Ερντογάν! 
Συνέχεια στη σελίδα 2

Το «άλλοθι» 
του Μητσοτάκη…
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Γιατί Αθήνα και Λευ-
κωσία ρίχνουν ξανά 
σωσίβιο στον Ερντογάν; 
ΣΕΛΙ∆Α 7

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 
Οικονοµική 
αφύπνιση
ΣΕΛΙ∆Α 23 

ΤΙΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΟΥ 
Ο νέος Τρωγλοδυτισµός 
κι η λήθη του «µεγάλου 
έξω» ΣΕΛΙ∆Α 20 

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ  

Η «αναπόφευκτη» 
κατάρρευση 

της εκεχειρίας 
και η νέα φάση 

του πολέµου
ΣΕΛΙ∆ΕΣ 24-25 

Πιάνουν δουλειά 
οι οµάδες 
του ΥΠΑΝ 

για εκσυγχρο-
νισµό της ύλης

ΣΕΛΙ∆Α 18

Πνίγονται 
οικονοµικά οι συγ-

γενείς ασθενών 
που αποστέλνο-

νται στο εξωτερικό 
ΣΕΛΙ∆Α 19 

∆ηµοσιονοµικό
καµπανάκι: 
 Οι κίνδυνοι 

για την 
οικονοµία
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Εισβολή Σουλτάνου στην Αθήνα 

Περισσότερα από 300 
εκατοµµύρια ευρώ 
ξοδεύτηκαν από τα 

κρατικά ταµεία για το µετα-
ναστευτικό τα τελευταία τρία 
χρόνια, την ώρα που στον 
Προϋπολογισµό του 2024 
προβλέπονται δαπάνες 
ύψους €196 εκ., µε το συνο-

λικό κόστος της τετραετίας 
ν’ αναµένεται να αγγίξει το 
µισό δις. Εντύπωση προκαλεί 
και το ποσό που ανέκτησε η  
Κυπριακή ∆ηµοκρατία από τα 
ευρωπαϊκά ταµεία, το οποίο 
ανέρχεται µόλις στα 29 εκ. 
ευρώ. Την ώρα, λοιπόν,  που 
η Κυβέρνηση «πανηγυρίζει» 

για τη µείωση των ροών και 
την παράλληλη αύξηση των 
επιστροφών, τα ποσά αυτά 
έρχονται στο φως για να 
δικαιολογήσουν τις ανησυ-
χίες και τις προειδοποιήσεις 
όσων χαρακτηρίζουν το 
µεταναστευτικό δηµοσιονο-
µική βόµβα. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

ΜΙΣΟ ∆ΙΣ 
EΥΡΩ ΓΙΑ ΤΟ 

Οι Τούρκοι 
φτάνουν 
µέχρι την 
Εύβοια 

«ΝΕΚΡΗ ΖΩΝΗ»
Βορά στις 
τουρκικές 
ορέξεις

Ακριβό 
το µάρµαρο

ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΟ

Στροβίλια, ∆ένεια, Πύλα 
και τώρα Άγιος ∆οµέτιος: 
Πώς και γιατί οι κατοχικές 

δυνάµεις τροµοκρατούν πολίτες 
και δοκιµάζουν τα αντανακλα-
στικά της Κ∆.
ΣΕΛΙ∆ΕΣ 10-11

Πακέτο 
διχοτόµησης σε 
Κύπρο και Αιγαίο 



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Άτυχη Κύπρος… Το ίδιο 
ισχύει και για τον Ελληνισμό 
ολόκληρο, αφού οι ηγεσίες 
του είναι παγιδευμένες σε πο-
λιτικές, που δεν σταματούν, 
αλλά ανοίγουν τον δρόμο στην 
τουρκική επεκτατικότητα. Στις 
7 Δεκεμβρίου, ο Ερντογάν θα 
είναι στην Αθήνα. Και την ίδια 
στιγμή, επί τη βάσει των «νό-
ταμ» που οι Τούρκοι έχουν 
εκδώσει, φτάνουν ώς την Εύ-
βοια. Στη δε Κύπρο, σε λίγο θα 
προελάσουν με τα όπλα ανά 
χείρας στην Πλατεία Ελευθε-
ρίας για καφέ! 

Από την ελληνική πρω-
τεύουσα, εδώ και καιρό, τα 
μηνύματα προς τη Λευκωσία 
αφορούν στην αποσύνδεση 
του Κυπριακού από τα λοιπά 
Ελλαδοτουρκικά. Και το δέ-
χεται η Κυβέρνηση. Εάν δεν 
είναι έτσι τα πράγματα και είναι 
αλλιώς, ας μας πει ο Πρόε-
δρος τι έχει ζητήσει από τον 
Έλληνα Πρωθυπουργό να πει 
στον Ερντογάν. Η Ελλάδα δεν 
είναι μόνο «Μητέρα Πατρίδα», 
αλλά και εγγυήτρια δύναμη. 
Όπως είναι και η Τουρκία. 
Δεν οφείλει, λοιπόν, να πει ο 
Κυριάκος Μητσοτάκης στον 
Ταγίπ Ερντογάν ότι θα πρέπει 

ν’ αρχίσει την αποχώρηση τού 
στρατού του από την Κύπρο 
εάν θέλει να προχωρήσουν 
οι ελλαδοτουρκικές σχέσεις 
ή αν επιθυμεί τα όποια οφέ-
λη από την ενταξιακή του 
διαδικασία στην ΕΕ; Δεν θα 
έπρεπε να του εγείρει το θέμα 
του εποικισμού, το οποίο είναι 
χείριστο του μεταναστευτικού 
που είναι στην ατζέντα των 
δύο χωρών; 

Υπάρχει κατάλογος θεμά-
των, που θα μπορούσαν να 
τεθούν στο τραπέζι, αλλά ασκεί 
βέτο η Τουρκία διά της ισχύος 
της. Και δεν πρέπει να χαλάσει 
το κίβδηλο κλίμα των συμφω-
νιών χαμηλής πολιτικής, για 
να δημιουργηθεί η ψευδαί-
σθηση για χιλιοστή φορά ότι 
οι ελλαδοτουρκικές σχέσεις 
αλλάζουν σελίδα. Χωρίς να 
αγγίζουν το καυτό ζήτημα 
του Κυπριακού. Επί τούτου, 
δε, βρίσκει άλλοθι ο Έλληνας 
Πρωθυπουργός στην πολιτι-
κή του Κύπριου Προέδρου, 
ο οποίος αναμένει ως μεσσία 
τον ειδικό απεσταλμένο του 
ΓΓ του ΟΗΕ. Άλλη μεγάλη ου-
τοπία! Είναι, όμως, άλλοθι ή 
συνενοχή; Αυτά όλα συνιστούν 
ακροβατικές πολιτικές. Και οι 
αθεόφοβοι, δεν φροντίζουν καν 
να έχουν δίκτυ ασφαλείας…
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Ένα οδοιπορικό 
στη σύγχρονη 
κυπριακή Ιστορία, 
μέσα από τους 
διαλόγους και 
τις επαφές του 
συγγραφέα 
με τους επτά 
πρώτους 
Προέδρους 
της Κυπριακής 
Δημοκρατίας 

Ο
τραγικός εκτρο-
χιασμός του 
Κυπριακού 
τα τελευταία 
50 χρόνια, ο 
εγκλωβισμός 
των 7 Προέ-

δρων που έως τώρα κυβέρνησαν 
σε μικροπολιτικές επιδιώξεις, λάθη 
και αδιέξοδες πολιτικές και πλέον 
ο κίνδυνος πλήρους εκτουρκισμού 
της Κύπρου αποτυπώνονται με 
αγωνιώδη τρόπο στη συμπληρω-
ματική έκδοση του βιβλίου του 
Κώστα Ν. Χατζηκωστή «7 προε-
δρικά πορτραίτα, Τι συζήτησα με 
τους 7 Προέδρους της Κύπρου». 

Πρόκειται για ένα ιστορικό 
ντοκουμέντο και μια παρακατα-
θήκη της σύγχρονης πολιτικής 
Ιστορίας της Κύπρου για τις επό-
μενες γενιές. Το βιβλίο αποτελεί 
ένα οδοιπορικό στη σύγχρονη 
κυπριακή πολιτική Ιστορία, μέσα 
από τους διαλόγους και τις επα-
φές του συγγραφέα με τους επτά 
πρώτους Προέδρους της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας. Καταγράφει 
τις αγωνιώδεις προσπάθειες του 
συγγραφέα να επηρεάσει και να 
συμβουλέψει τους ηγέτες του τό-
που στη λήψη των αποφάσεών 
τους στο Κυπριακό. 

Η παρουσίαση του βιβλίου 
του ιδρυτή του Συγκροτήματος 
«ΔΙΑΣ»  πραγματοποιήθηκε το 
βράδυ της περασμένης Τρίτης 
(28/11). Χαιρετισμούς απηύ-
θυναν ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, Νίκος Χριστοδουλίδης 
και ο τέως Πρωθυπουργός της 
Ελλάδας, Αντώνης Σαμαράς, 
ενώ στο πάνελ των ομιλητών 
εκλεκτοί ακαδημαϊκοί  εξήραν 
τη διορατικότητα του συγγραφέα, 
τις ακραιφνείς και ακούραστες 
προσπάθειές του για τη σωτηρία 
της Κύπρου. 

«Μία έμπρακτη αναγνώ-
ριση ενός ανεξόφλητου 
χρέους» 

Στην αντιφώνησή του ο συγ-
γραφέας ανέφερε πως η μοίρα 
αποφάσισε να είναι παρών στα ση-
μεία καταστροφικών δονήσεων και 
εθνικών σεισμών και ερειπίων. «Τα 
τελευταία 60 χρόνια έζησα, συζήτησα, 
κατέγραψα, δημοσιοποίησα δραμα-
τικά γεγονότα. Πάντοτε με κριτική, 
υπεύθυνη πρόθεση και δυστυχώς 
δικαίωση των σχετικών εκτιμήσεων, 
αναλύσεων και προβλέψεων που 
κατέγραφα…», πρόσθεσε. 

     «Αυτά τα τελευταία 60 χρόνια», 
όπως είπε, «υπήρξαν μοιραία για 
την τύχη του Κυπριακού Ελληνι-
σμού. Τριακόσια χρόνια τουρκικής 
(1571-1878) κατοχής της Κύπρου 
δεν μπόρεσαν να τουρκέψουν τους 
Έλληνες της Κύπρου. Βγήκαν μετά 
από τα 300 χρόνια τουρκικής κατά-
κτησης γνήσιοι, ακραιφνείς, καθαροί 
Έλληνες. Σε 60 χρόνια λεγόμενης 
Ανεξαρτησίας της Ζυριχικής Πο-
λιτείας, ο τόπος αυτός ουσιαστικά 
κατακτήθηκε και σταδιακώς προ-
χωρεί προς τον εκτουρκισμό του». 

     «Αυτή η συγκλονιστική ψυχι-
κά και πνευματικά πραγματικότης  
με οδήγησε στη συγγραφή αυτού 
του βιβλίου. Αυτή η πραγματικότης 
πίεζε και πιέζει για το εθνικό χρέος 
να σωθεί η Κύπρος. Να επιβιώσει 
ο Κυπριακός Ελληνισμός. Αυτό το 
χρέος η δική μας γενιά δεν μπόρεσε 
να το εκπληρώσει. Έφηβοι της δικής 
μας γενιάς ανέβαιναν στις αγχόνες 
τραγουδώντας την Κυπριακή Ελευ-
θερία, γίνονταν πυρίκαυστα κορ-
μιά στις επάλξεις του αγώνος του 
1955. Η ηγεσία δεν μπόρεσε ούτε 
να αξιοποιήσει, ούτε να δικαιώσει 
τη θυσία τους. Και η συνέχεια ήταν 
να παραμείνουν οι Άγγλοι και να 
έλθουν να κατακτήσουν τη μισή 
Κύπρο οι Τούρκοι». 

     «Μια συμβολική εκδήλωση 
έμπρακτης αναγνώρισης αυτού 
του ανεξόφλητου χρέους, είναι 
τα καταγραμμένα βιώματα στα 7 
Πορτραίτα. Βιώματα με τους πρω-
ταγωνιστές της εφιαλτικής εποχής. 
Αυτοί οι Πρόεδροι αγωνίστηκαν, 
πόνεσαν,  νυχτοξημερώθηκαν σε 
αγώνες και αγωνίες για να φέρουν 
την Κυπριακή Ελευθερία. Δεν μπό-
ρεσαν. Δεν πέτυχαν. Η Κύπρος δεν 
ελευθερώθηκε. Σκλαβώθηκε. Η 
Ιστορία και οι επόμενες γενιές θα 
κρίνουν και την προσφορά και την 
όποια αρνητική τους επίδοση». 

Όπως υπέδειξε ο συγγραφέας, 
αυτές τις συνέπειες των λαθών και 
αδυναμιών των ηγετών μας πρέπει 
να τις διορθώσουν οι αλύτρωτοι, 
τουρκοκρατούμενοι, Έλληνες της 
Κύπρου. «Πρέπει να υλοποιήσουν 
τη διαχρονική παραίνεση του Ηρό-
δοτου: “Οι Ελεύθεροι Λαοί οφεί-
λουν να μάχονται με όλες τους τις 
δυνάμεις ενάντια σε όποιον απειλεί 
την Ελευθερία τους και σε όποιον 
κατακτά τα εδάφη τους”. Και πρέ-
πει να υλοποιήσουν τη διαχρονικά 
ισχύουσα συμβουλή του Θουκυδί-
δη: “Κανένα Κράτος δεν μπορεί να 
είναι ελεύθερο, αν δεν είναι εξίσου 
ισχυρό με τα γειτονικά του Κράτη”».

Ο συγγραφέας θέλησε να ολο-
κληρώσει την ομιλία του στέλνοντας 
μήνυμα αντίστασης, λέγοντας πως 
«όσο καταθλιπτική και αν είναι σή-
μερα η εθνική μας ζωή, όσο ζοφεροί 
και αν είναι οι σωρειτομελανίες πάνω 
από τη μαρτυρική μας γη, υπάρχει 
ακόμα ζωντανή, κουλουριασμένη 
στα σπλάχνα του Πενταδακτύλου η 
ελληνική ψυχή. Αυτήν την ψυχή θα 
συνεχίσουμε να την  θερμαίνουμε 
και να την κρατούμε ζωντανή, με τη 
συνείδηση και τη συναίσθηση του 
χρέους της αντίστασης, της υπομονής 
και της αποτελεσματικής αντοχής 
μας. Θα τιναχτεί στην κατάλληλη 
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Ταξίδι στην πολιτική 
Ιστορία του τόπου 



ώρα η ζωντανή αυτή ψυχή και τότε 
πρέπει οι Έλληνες αυτής της γης 
να υπάρχουν. Αλλά να υπάρχουν 
δυνατοί, και Έλληνες, και έτοιμοι και 
προετοιμασμένοι για τη λυτρωτική 
τους απελευθερωτική εκτίναξη». 

Η πολιτική ηγεσία δεν 
διδάσκεται από τα λάθη της 

Στον δικό του χαιρετισμό, ο Αντώ-
νης Σαμαράς είπε πως ο συγγραφέας 
αφήνει πίσω του μια κληρονομιά 
μοναδική για όλους μας. Πολίτες 
και πολιτικούς. Αναφέρθηκε στη 
διορατικότητά του, λέγοντας πως 
τα όσα δυσάρεστα καταγράφει κατά 
καιρούς, δυστυχώς επαληθεύονται. 
«Αν μελετήσει κάποιος με προσο-
χή τα όσα γράφει ο Χατζηκωστής, 
αντιλαμβάνεται ότι τα λάθη δεν επα-
ναλαμβάνονται από μόνα τους, αλλά 
ότι μέρος του πολιτικού συστήματος 
δεν διδάσκεται απ’ αυτά, γι’ αυτό και 
επαναλαμβάνονται. Αυτό συμβαίνει 
και με Κύπριους Προέδρους και με 
Έλληνες Πρωθυπουργούς. Ο συγ-
γραφέας αγγίζει και πολύ πρόσφατα 
γεγονότα, που αφορούν στα Ελληνο-
τουρκικά σε σχέση με το Κυπριακό. 
Γνωρίζει τη θέση τη δική μου και τις 
σταθερές δικές μου θέσεις. Δίχως 
την επίλυση του Κυπριακού, δεν 
μπορεί να υπάρξει καμιά πρόοδος 
στα Ελληνοτουρκικά. Η Κύπρος ποτέ 
δεν θα μπει στο ράφι ώστε να λυθούν 
ζητήματα Ελλάδας -  Τουρκίας. Κά-
νουν λάθος όσοι ισχυρίζονται ότι τα 
Ελληνοτουρκικά είναι παγιδευμένα 
στο άλυτο κυπριακό πρόβλημα».

Στο μήνυμά του ο κ. Σαμαράς 
τόνισε και επανέλαβε ότι «η Ελλάδα 
δεν μπορεί να προχωρήσει με την 
Τουρκία αφήνοντας πίσω μόνη της 
την Κύπρο. Οφείλω ως πρώην Πρω-
θυπουργός με αίσθημα πολιτικής 
ευθύνης να πω ότι η αιτία που δεν 
επιλύθηκαν τα Ελληνοτουρκικά δεν 
είναι η αδυναμία εξεύρεσης λύσης 
στο Κυπριακό, αλλά ο ίδιος ο λόγος 
που δεν λύνεται το Κυπριακό, δηλαδή 
η τουρκική επεκτατική πολιτική. Η 
αντίληψη του πειρατή δηλαδή, εκεί-
νου που δεν εφαρμόζει το διεθνές 
δίκαιο. Η Άγκυρα δεν σέβεται τα 
κυριαρχικά δικαιώματα της Ελλάδας 
στο Αιγαίο και αντί να τερματίσει την 
κατοχή της Κύπρου επιδιώκει να 
επιβάλει με διχοτομικά πολιτειακά 
μορφώματα τα τετελεσμένα της ει-
σβολής», κατέληξε.

ΠτΔ: «Συναισθάνομαι 
απόλυτα το βάρος της 
ιστορικής ευθύνης» 

Στον δικό του χαιρετισμό ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας είπε ότι 

το βιβλίο έχει εξαιρετικό ενδια-
φέρον και σημασία, τόσο εξαιτίας 
της θεματικής που ερευνά και πα-
ρουσιάζει, κάτι που δεν έχει γίνει 
στο παρελθόν σε τέτοιο βαθμό και 
με τέτοια μεθοδολογία, όσο και 
εξαιτίας της ίδιας της ανάλυσης 
του συγγραφέα, αλλά και της γενι-
κότερης ενασχόλησής του με την 
πολιτική ιστορία της χώρας. Είπε 
ακόμη ότι η ευθύνη είναι βαριά, 
καθώς διαβάζοντας το βιβλίο του 
κ. Χατζηκωστή και βλέποντας και 
το εξώφυλλο, γίνεται αντιληπτό ότι 
το μόνο που μένει αμετάβλητο στο 
πέρασμα των χρόνων είναι το γε-
γονός ότι η πατρίδα μας παραμένει 
υπό κατοχή.

«Η ευθύνη, λοιπόν, είναι βαριά, 
γνωρίζοντας και τις προσπάθειες των 
προκατόχων μου, τις προσδοκίες του 
κυπριακού λαού, την υποχρέωσή 
μας έναντι των μελλοντικών γενεών 
αλλά και τη μακραίωνη ιστορία του 
τόπου μας. Συναισθάνομαι απόλυτα 
το βάρος της ιστορικής ευθύνης, παρά 
τις απογοητεύσεις και την αντιπαρα-
γωγική στάση που κρατά η Τουρκία, 
μια στάση την οποία διατηρεί αδι-
αλείπτως από το 1974, ακόμα και 
προηγουμένως, και σίγουρα ήταν 
εμπόδιο στις προσπάθειες όλων 
των Προέδρων», σημείωσε σχετικά. 

«Ως ο πρώτος Προέδρος της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας προερχόμενος 
από τη γενιά του 1974, γεννήθηκα 
το 1973, έχω την έντονη πεποίθηση 
ότι η σημερινή απαράδεκτη κατά-
σταση πραγμάτων δεν μπορεί να 
αποτελεί τη λύση του Κυπριακού, 
εγκυμονεί σοβαρότατους κινδύνους 
για το μέλλον του κυπριακού Ελλη-
νισμού, και βλέπουμε καθημερινά τι 
γίνεται από πλευράς του κατοχικού 
στρατού», υπογράμμισε. 

Το βιβλίο υπενθυμίζει 
το καθήκον του κάθε 
Έλληνα 

Ο CEO του Συγκροτήματος 
ΔΙΑΣ και της Τηλεόρασης «Σίγ-
μα», Χρύσανθος Τσουρούλλης, 
ανέφερε πως «οι προσωπικές 
μνήμες του Κώστα Χατζηκωστή 
από τους Επτά Προέδρους είναι 
η ιστορία του τόπου! Η αφήγησή 
τους με ανεκδοτολογικά στοιχεία 
από τις πλούσιες εμπειρίες και δι-
αλόγους του συγγραφέα μαζί τους, 
συνδυάζει με τρόπο παραστατικό 
τόσο την πάλλουσα ζωντάνια της 
προσωπικής εμπειρίας, όσο και τη 
βαθύνοια, την αντικειμενική κρίση 
και την επιστημονική εγκυρότητα 
της ιστορικής εξήγησης».

«Απαιτητικός στην αλήθεια, επι-

κριτικός στους Προέδρους αλλά και 
στον εαυτό του, κλείνει το βιβλίο 
με τη στενάχωρη παραδοχή ότι 
παρ’ όλες τις προσπάθειές του, 
δεν  πέτυχε να μεταδώσει τόσο 
στους ηγέτες αυτού του τόπου αλλά 
και στον λαό, εκείνο που ο ίδιος 
πίστευε ότι θα έπρεπε να ακολου-
θηθεί ως ρότα, εθνική γραμμή για 
τη σωτηρία του τόπου. Μέσα σε 
αυτά τα λίγα χρόνια της ανεξάρ-
τητης παρουσίας της η Κύπρος, 
ηγεσία και λαός,  απέτυχαν. Πρώτη 
φορά στην τρισχιλιετή Ιστορία της 
η Κύπρος κινδυνεύει με εθνικό 
αφανισμό. Μια πικρή και μένουσα 
επίγευση του βιβλίου τροφοδοτεί 
και χρωματίζει την απαισιοδοξία 
του συγγραφέα για το μέλλον της 
βαλλόμενης πατρίδας μας».  

 «Το βιβλίο αποτελεί χρήσιμο 
εγχειρίδιο και σημαντική  πηγή  για 
μελλοντικούς ιστορικούς μελετητές, 
ενώ υπενθυμίζει το καθήκον του 
κάθε Έλληνα για την προάσπιση 
της πατρίδας», κατέληξε.

Ένα πολύτιμο ιστορικό 
πόνημα

Ο καθηγητής Ιωάννης Μάζης 
ανέφερε πως το βιβλίο αποτελεί 
ένα πολύτιμο ιστορικό πόνημα γιατί 
μεταφέρει αφενός μεν ένα κεντρικό 
νόημα της κυπριακής πολιτικής, το 
οποίο είναι αυτό που μας λείπει ακό-
μα και σήμερα που μιλάμε για να 
καταλάβουμε τι πρέπει να γίνει απ’ 
εδώ και πέρα, ούτως ώστε ο Ελλη-
νισμός της Μεσογείου, Ελλάδας και 
Κύπρου, να μπορέσει να πορευτεί 
σε μία πορεία που δεν θα οδηγήσει 
στη γεωπολιτική του ακύρωση. 

«Βαφτίσαμε -λέει στο βιβλίο - τη 
στρατηγική της Τουρκίας ως αυτή 
ενεφανίσθη στις δύο εκθέσεις του 
Νιχάτ Ερίμ, τουρκική αδιαλλαξία. 

Αυτό που αποδεικνύει περιτράνως 
ο Χατζηκωστής στο βιβλίο, είναι ότι 
δεν πρόκειται περί αδιαλλαξίας, αλλά 
πρόκειται για σχέδιο, το οποίο έχει 
κατατεθεί από το 1956», κατέληξε. 

Επίκαιρες και εύστοχες 
διαπιστώσεις 

Οι διαπιστώσεις του συγγραφέα 
παραμένουν μέχρι και σήμερα επί-
καιρες και εύστοχες, συμφώνησε 
ο Πέτρος Παπαπολυβίου. «Τα όσα 
γράφει ο συγγραφέας, ασχέτως 
εάν συμφωνεί ή απορρίπτει ο 
αναγνώστης, είναι χρήσιμα και 
απαραίτητα για τους πολιτικούς 
μας, τους πολίτες και τον ιστορικό 
μελετητή. Ο αναγνώστης διαβάζει 
με έκπληξη ότι ένας από τα πιο 
ιστορικά πρόσωπα του νησιού μας 
όχι μόνο δεν διάβαζε ποτέ του βι-
βλία αλλά ούτε καν εφημερίδες, 
ενώ ένας άλλος Πρόεδρος της ΚΔ, 
που διαπραγματευόταν για χρόνια 
με τους ηγέτες του ψευδοκράτους 
και έπρεπε να αντιμετωπίσει την 
τουρκική πολιτική, δεν είχε δια-
βάσει καν την πολύκροτη έκθεση 
του Νιχάτ Ερίμ του Νοεμβρίου 
του 1956», πρόσθεσε. 

Βιβλίο-ταξίδι στην πολιτική 
ιστορία του τόπου χαρακτήρισε 
το βιβλίο ο Γιάννος Κατσουρίδης, 
σημειώνοντας τον ειλικρινή τρόπο 
με τον οποίο ο Κώστας Χατζηκω-
στής στήριζε τις θέσεις του πάντα με 
γνώμονα το εθνικό συμφέρον του 
τόπου. Ταυτόχρονα, όμως,  όπως είπε, 
συνδιαλέγεται και με την παροντι-
κή πολιτική συγκυρία αφού πολλά 
από τα θέματα που πραγματεύεται 
εξακολουθούν να αποτελούν επί-
δικα και συγκρουσιακά ζητήματα 
τού σήμερα. 

Βήμα προς βήμα τα λάθη 
και οι παραλείψεις των 
ηγετών 

Τέλος, στον δικό του χαιρετισμό ο 
εκδότης του βιβλίου, Ανδρέας Γερμα-
νός, είπε ότι ο Κώστας Χατζηκωστής 
καταγράφει στην παρούσα έκδοση 
τα προσωπικά βιώματα και τις συζη-
τήσεις που είχε όλα αυτά τα χρόνια 
με τους επτά πολιτικούς ηγέτες που 
διαχειρίστηκαν τις τύχες της Κύπρου, 
δείχνοντας στον αναγνώστη βήμα 
προς βήμα τα λάθη και τις παραλεί-
ψεις των κατά καιρούς ηγετών της 
Κύπρου. «Ο αναγνώστης μπορεί να 
διακρίνει μέσα από τα κείμενα του 
συγγραφέα τη διαχρονικότητα της 
πικρής δικαίωσής του και να βγάλει 
μόνος του τα συμπεράσματά του, τα 
υπόλοιπα τα αφήνει στην Ιστορία», 
κατέληξε. 

Γιατί κάποιος να διαβά-
σει το βιβλίο του Κωστή 
Χατζηκωστή 

Ο Δρ Γιάννος Χαραλαμπίδης, 
λαμβάνοντας τον λόγο, έθεσε το 
ερώτημα γιατί πρέπει να διαβάζει 
κάποιος ένα βιβλίο και δη το βιβλίο 
του Κωστή Χατζηκωστή. Και απά-
ντησε: «Διαβάζοντας το βιβλίο του 
Χατζηκωστή δεν σπαταλάς χρόνο, 
αλλά κερδίζεις γνώση. Διότι πρόκει-
ται για τη βιωματική σχέση με την 
Ιστορία που αποκαλύπτει άγνωστες 
πτυχές του τρόπου διακυβέρνησης 
της Κύπρου από την ίδρυση της 
Δημοκρατίας. Εκ της φύσεώς του 
το βιβλίο έχει θεσμικό -εφόσον ανα-
φέρεται σε προέδρους- πολιτικό και 
ηθικό χαρακτήρα. Για παράδειγμα, 
έχω δεσμευτεί στον κύριο Χατζηκω-
στή ότι δεν ασκήσω σήμερα κριτική. 
Από την αποκάλυψη και μόνο αυτής 
της δέσμευσης και της λέξης περί 
δεσμεύομαι που είναι συνταυτισμένη 
με ένα ψέμα, αποδεικνύομαι ψεύτης. 
Οι πολιτικοί μας αποδεικνύεται μέσα 
από το βιβλίο ότι λένε ουκ ολίγα 
ψέματα. Ο μεγάλος δάσκαλος του 
σύγχρονου ρεαλισμού Μενσχάιμερ 
έχει πει ότι πολλές φορές οι πολιτικοί 
λένε ψέματα. Κάποια εκ των οποίων 
είναι επί σκοπώ και ευγενή για να 
εξυπηρετήσουν εθνικό συμφέρον 
και κάποια άλλα χαρακτηρίζονται 
από αγένεια γιατί δεν σέβονται τον 
λαό και προφανώς τους ίδιους τους 
εαυτούς τους. Τι καταφέρνει μέσα 
από το βιβλίο του ο Χατζηκωστής; 
Να αποκαλύψει μέσα απ’ όλα αυτά 
τα ψέματα, που ακούμε καθημερι-
νώς, την αλήθεια. Και ως κλασικός 
ρεαλιστής να επιμείνει έναντι των 
πολιτικών στην ανάγκη μίας στρα-
τηγικής που θα βγάλει το Κυπριακό 
και το ελληνικό έθνος από το αδι-
έξοδο. Αυτή η αγωνία του αποδει-
κνύει τον άδολο πατριωτισμό του 
και, ως εκ τούτου, μέχρι τα 84 του 
χρόνια αρνείται να παραδώσει τα 
όπλα της μάχιμης δημοσιογραφίας 
και ανάλυσης. Επιβεβαιώνοντας τη 
ρήση ‘’ου κατέσχειν όπλα τα ιερά’’». 

Καταλήγοντας, ο Δρ. Χαραλα-
μπίδης είπε ότι «η πολιτική κοινή 
λογική έχει τρία στάδια: το πρώτο 
είναι η σκέψη, το δεύτερο είναι η 
έκφραση και το τρίτο είναι η πράξη 
ή η απραξία και το θαλάσσωμα. Τι 
αποκαλύπτεται μέσα από το βιβλίο του 
Κωστή Χατζηκωστή; Ότι σε κρίσιμες 
στιγμές της Ιστορίας οι πολιτικοί μας 
άλλα σκέφτονται, άλλα λένε και άλλα 
πράττουν ή δεν πράττουν γι’ αυτό και 
τα θαλασσώνουν. Γι’ αυτό και δια-
βάζοντας το βιβλίο κάποιος μπορεί 
να αποφύγει νέες κακές εξελίξεις».

Κώστας Ν. Χατζη-
κωστής: «Τριακό-
σια χρόνια τουρ-

κικής κατοχής 
βγήκαμε 82% 

ακραιφνείς Έλ-
ληνες. 60 χρόνια 
δικών μας Πρόε-

δρων δεν τούρκε-
ψαν απλώς στον 
βαθμό που είμα-

στε σήμερα, αλλά 
κινδυνεύουμε και 

γενικότερα για 
εκτουρκισμό» 
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Η
Αθήνα ανα-
μένει στις 7 
Δ ε κ ε μ β ρ ί ο υ 
τον Τούρκο 
Πρόεδρο,  Τα-
γίπ Ερντογάν, 
ο οποίος στις 

τελευταίες του δηλώσεις έχει 
αναφερθεί σε δυο χώρες, που 
μοιράζονται το Αιγαίο. Πάντως, 
στην ελληνική πρωτεύουσα θα 
εισβάλει πολυπληθής αντιπρο-
σωπία με εννέα Υπουργούς και 
μεγάλο αριθμό συμβούλων, πέραν 
των 200, όπως αρμόζει σε Σουλτά-
νο. Ενώ το Κυπριακό είναι επί του 
παρόντος εκτός της ατζέντας των 
Ελλαδοτουρκικών, ο στόχος είναι 
να υπογραφούν συμφωνίες χαμη-
λής πολιτικής, δηλαδή τουρισμού 
και εμπορίου και απελευθέρωσης 
της βίζας σε Τούρκους πολίτες στα 
νησιά του Αιγαίου για ένα χρόνο, 
έτσι ώστε να δοθεί η εντύπωση ότι 
τα Ελλαδοτουρκικά βρίσκονται σε 
ήρεμα νερά. Αυτή είναι η επιθυμία 
των ΗΠΑ στη λογική της συνοχής 
του ΝΑΤΟ, λόγω των εξελίξεων 
στην Ουκρανία και της ανάσχεσης 
της νέας ρωσικής απειλής. 

Συνθήκες ανασφάλειας
Ο Ταγίπ Ερντογάν θα βρίσκε-

ται στην Αθήνα, αλλά η Τουρκία: 
1) Εξέδωσε ήδη «νόταμ», με τις 
οποίες, όπως είχε αναφέρει την 
περασμένη Κυριακή η «Σημε-
ρινή», δεσμεύει πέντε περιοχές 
έρευνας και διάσωσης, καθώς και 
για… περιβαλλοντικούς σκοπούς. 
Η μία εξ αυτών καλύπτει τη χρο-
νική περίοδο της παρουσίας του 
Τούρκου Προέδρου στην Αθήνα, 
από τις 4 ώς τις 8 Δεκεμβρίου. Οι 
«νόταμ»  διχοτομούν το Αιγαίο και 
περνούν πέραν του 25ου μεσημ-
βρινού, φθάνοντας έξω από την 
Εύβοια. 2) Παραβιάζει τη «νεκρή 
ζώνη» και δημιουργεί συνθήκες 

ανασφάλειας, από τον Άγιο Δομέτιο 
ώς την Πύλα, στους απλούς πολί-
τες, αποκαλύπτοντας, ταυτοχρόνως, 
το κενό που άφησαν πίσω τους 
η λεγόμενη αναδιάρθρωση της 
Εθνικής Φρουράς και η μείωση 
της θητείας. Και η  απουσία του 
Ενιαίου Αμυντικού Δόγματος, που 
σκοντάφτει στο τουρκικό βέτο και 
τις υποχωρήσεις των Αθηνών και 
της Λευκωσίας, για δυο λόγους: 
Αφενός για να μη χαλάσει το κλί-
μα στο Αιγαίο και, αφετέρου, για 
να μείνει ζωντανός ο διορισμός 
ειδικού απεσταλμένου, ώστε να 
εξετάσει εάν υπάρχει κοινό έδαφος 
για την επανέναρξη των συνομι-
λιών. Και αυτό, παρά το γεγονός 
ότι οι Τούρκοι επιμένουν στη 
λύση των δυο χωριστών κρατών 
με υποχώρηση, όπως ισχυρίζονται, 
τη συνομοσπονδία.

Συγχωροχάρτι
και πειρατεία 

Στην Ευρώπη και δη στη Δύση 
επικρατεί αρνητικό κλίμα σε βάρος 
του Τούρκου Προέδρου, επειδή 

υποστηρίζει την τρομοκρατική 
Χαμάς. Στη Γερμανία πέρασε 
δύσκολες ώρες, αλλά η επίσκε-
ψή του στην Αθήνα μπορεί να του 
προσφέρει άλλοθι. Όχι μόνο για τη 
Χαμάς, αλλά και για τη στάση του 
στο Κυπριακό. Ακόμη και για το 
Αιγαίο. Δημόσια, πάντως, ο πρώην  
Έλληνας Πρωθυπουργός,  Αντώ-
νης Σαμαράς, τάχθηκε εναντίον 
της επίσκεψης Ερντογάν λόγω της 
αδιάλλακτης τουρκικής στάσης, 
που δίνει μόνο συγχωροχάρτι στην 
Άγκυρα για την πολιτική της,  την 
οποία χαρακτηρίζει ως πειρατική. 
Τονίζει δε ότι είναι αντίθετος με 
την εκφρασθείσα θέση ότι οι ελλα-

δοτουρκικές σχέσεις μπορούν να 
προχωρήσουν χωρίς το Κυπριακό. 
Διότι, όπως επισημαίνει, ο λόγος 
για τον οποίο δεν επιλύονται τα 
ζητήματα που αφορούν στις ελλα-
δοτουρκικές διαφορές δεν είναι το 
άλυτο Κυπριακό, αλλά είναι ο ίδιος 
με εκείνον που δεν επιλύονται και 
τα ελλαδοτουρκικά προβλήματα. 
Δηλαδή, η τουρκική αδιαλλαξία 
και επιθετική πολιτική. 

Ελλαδοτουρκικά 
χωρίς Κυπριακό 

Συναφείς πληροφορίες αναφέ-
ρουν ότι, κατά τη διάρκεια πρόσφα-
των επαφών Κυπρίων πολιτικών 
στην Αθήνα,  στελέχη της ελληνικής 
Κυβέρνησης είχαν επισημάνει ότι 
τα Ελλαδοτουρκικά θα προχωρή-
σουν, ανεξαρτήτως της προόδου 
και της λύσης του Κυπριακού. Εάν 
βεβαίως το επιτρέψει ή Άγκυρα και 
εάν υποχωρήσει η Ελλάδα. Η Λευ-
κωσία φαίνεται ότι προσαρμόζεται 
με αυτήν την πολιτική αδιαμαρτύ-
ρητα, έστω και στο παρασκήνιο. Τι 
σημαίνει, όμως, γεωπολιτικά και 

γεωστρατηγικά κάτι τέτοιο και πώς 
επηρεάζει το Κυπριακό; Επί τούτου 
επισημαίνονται τα εξής: 

Πρώτο, αποκόπτεται η Κύπρος 
από την Ελλάδα, ενώ η Τουρκία θα 
διατηρήσει ενιαίο τον χώρο από 
τη Θράκη μέσω του Αιγαίου προς 
την Κύπρο. Διότι, η Άγκυρα αξιώ-
νει και η Ελλάδα αμύνεται. Συνε-
πώς, εάν η Αθήνα υποχωρήσει, 
θα διχοτομηθεί το Αιγαίο. Εάν δεν 
υποχωρήσει, αργά ή γρήγορα, με 
την πρώτη ευκαιρία θα προκύψει 
νέα κρίση, ενώ θα εμπεδώνονται οι 
γκρίζες ζώνες. Από την εμπέδωση 
των γκρίζων ζωνών δεν χάνει η 
Τουρκία, αλλά η Ελλάδα. Γιατί; Διότι 
τα κυριαρχικά δικαιώματα ανήκουν, 
με βάση το Διεθνές Δίκαιο και δη 
της Θαλάσσης, στην Ελλάδα και 
όχι στην Τουρκία.

Δεύτερο, πώς θα περάσει η Ελ-
λάδα σε ομαλοποίηση των σχέσεων 
με την Τουρκία, όταν η Κύπρος 
θα συνεχίσει να τελεί υπό κατοχή; 
Τι θα είναι η Ελλάδα; Σύμμαχος 
και φίλη χώρα με την κατοχική 
Τουρκία; Εγείρεται ή όχι ζήτημα 

Τι είπαν κυβερνητι-
κοί παράγοντες σε 

Κύπριους πολιτι-
κούς και η αποδο-
χή της Λευκωσίας

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Εισβολή Σουλτάνου
στην Αθήνα και τι σημαίνει 
αποκοπή Κύπρου – Ελλάδας  

Πώς οι Τούρκοι επιδιώκουν να φτάσουν στην Εύβοια

Τι σημαίνει γεωπολιτικά η αποσύνδεση Κυπριακού
και Ελλαδουτουρκικών και η ασφυξία των Αθηνών 
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πολιτικής και ηθικής τάξης; Ή 
μήπως τελικά θα επαναληφθεί 
κάτι ανάλογο με τη Ζυρίχη ή με 
άλλες περιπτώσεις, όπως εκείνη 
των S-300; Θα έρθει δηλαδή η 
Τουρκία μέσω Ελλάδας για την 
επιβολή διχοτομικής λύσης; Με 
άλλα λόγια, θα υιοθετήσει τη διευ-
θέτηση πακέτο; Διχοτόμηση του 
Αιγαίου και της Κύπρου; Έτσι, 
όμως,  αλλάζουν ριζικά τα ισο-
ζύγια δυνάμεων και υλοποιείται 
τμήμα της «Γαλάζιας Πατρίδας». 
Αυτή είναι η πολιτική των Αθηνών; 
Την αποδέχεται η Λευκωσία; 

Οι πύλες του Σουέζ, του 
Γιβραλτάρ και το Αιγαίο  

Βεβαίως μπορεί μεν να κρα-
τούν μούτρα οι ΗΠΑ στην Τουρ-
κία λόγω Μεσανατολικού και του 
φλερτ με τη Μόσχα, αλλά η συνοχή 
του ΝΑΤΟ είναι ιδιαιτέρως ση-
μαντική. Συνεπώς: 1. Θα πρέπει 
να υπάρχει πρώτη γραμμή ανά-
σχεσης στη Μαύρη Θάλασσα, και 
κάτι τέτοιο δεν μπορεί να συμβεί 
χωρίς την Τουρκία. 2. Θα πρέπει 
να υπάρχει σταθερότητα και ηρε-
μία στο Αιγαίο, ανεξαρτήτως εάν η 
Άγκυρα αμφισβητεί τα κυριαρχικά 
δικαιώματα της  Ελλάδας. Η ηρεμία 
στο Αιγαίο είναι προϋπόθεση γι’ 
αυτήν  στην Ανατολική Μεσόγειο 
και αντίστροφα. Όμως, η ηρεμία 
στο Αιγαίο και η αποσύνδεση των 
Ελλαδοτουρκικών από τη λύση 
του Κυπριακού θα προωθήσει την 
αντίληψη της Άγκυρας στην πράξη 
περί της τουρκικής λίμνης από τη  
Μαρμαρίδα ώς την Αλεξανδρέττα. 
Αυτό δεν μετατρέπει μόνο την Κύ-
προ σε ελεγχόμενο πλήρως χώρο 
της Τουρκίας είτε διευθετηθεί είτε 
όχι το Κυπριακό, αλλά δημιουργεί 
συνθήκες ασφυξίας στην Ελλά-
δα. Γιατί; Διότι, κάτω από αυτές 
τις προϋποθέσεις, η Άγκυρα θα 
έχει, όπως επιδιώκει σήμερα, τον 
έλεγχο της εισόδου και της εξόδου 
του Αιγαίου στα ανατολικά, δηλαδή 
μεταξύ Κρήτης - Καρπάθου και 
Καρπάθου - Ρόδου. Έτσι πέφτει 
και ο χώρος από το Καστελόριζο 
στην Κύπρο και χάνεται η ένωση 
των ΑΟΖ μεταξύ Κύπρου και Ελ-
λάδας. Η τελευταία χάνει σημαντικό 
ζωτικό της χώρο. Τον πνεύμονα 
της Ανατολικής Μεσογείου με 
την Κύπρο να είναι ο κεντρικός 
γεωπολιτικός πυλώνας, συναφής 
με τις θαλάσσιες και ενεργειακές 
οδούς από και προς το Σουέζ και 
δη προς το Αιγαίο. 3) Θα πρέπει 
να διατηρηθεί η σημαντικότητα 
της Βάσης στην Αλεξανδρούπολη, 
διότι μπορεί να παρέχει στήριξη 
προς τις χώρες πρώτης γραμμής 
ανάσχεσης έναντι της νέας ρωσι-
κής απειλής, όπως είναι η Βουλ-

γαρία, η Ρουμανία, η Ουγγαρία, 
η Σλοβενία και η Πολωνία. Από 
το λιμάνι της Αλεξανδρούπολης 
μέσω των ανοικτών διαύλων του 
Αιγαίου στηρίζει τον ηπειρωτικό 
χώρο της Ευρώπης. Οι ΗΠΑ όμως 
το βλέπουν σε συνδυασμό με την 
ανάσχεση της Τουρκίας στη Μαύ-
ρη Θάλασσα. Η Αλεξανδρούπολη 

δεν είναι συναφής μόνο με τους 
διαδρόμους του Αιγαίου αλλά και 
με τα Στενά των Δαρδανελλίων, 
καθώς και με τις διόδους προς την 
Ανατολική Μεσόγειο και το Σου-
έζ από τη μια και προς τη Λιβύη 
από την άλλη, όπου στήνει μπλόκο 
με τις Βάσεις, τις οποίες διαθέτει 
πλέον εκεί η Τουρκία, προς την 

άλλη πύλη εξόδου και εισόδου της 
Μεσογείου, δηλαδή εκείνην του 
Γριβραλτάρ προς τον Ατλαντικό. 

Η κατρακύλα 
του ΟΗΕ και οι ΗΠΑ

Οι Αμερικανοί δεν βλέπουν 
μόνο το χερσαίο γεωπολιτικό παι-
χνίδι, αλλά κυρίως μέσω θαλασσών 
περικυκλώνουν τις ηπείρους και 
δη την Ευρώπη. Το Αιγαίο είναι 
σημαντικό τμήμα του παζλ. Και δεν 
ενδιαφέρει τις ΗΠΑ ποιος ασκεί 
πραγματική κυριαρχία, αλλά εάν 
υπάρχει ηρεμία και αν εξυπηρε-
τούνται τα δικά τους εθνικά και δη 
στρατηγικά συμφέροντα σε σχέση 
μάλιστα με τη Ρωσία. Η αποδυνά-
μωση της Μόσχας ενισχύει τον 
γεωπολιτικό και γεωστρατηγικό 
ρόλο της Ουάσιγκτον. Ό,τι ισχύει 
για το Αιγαίο, ισχύει και για την 
Κύπρο. Οι χώροι είναι στρατη-
γικά ενιαίοι. Και είναι συναφείς 
με τη λύση του Κυπριακού, που 
εάν τελικώς θα είναι αυτή που θα 
συζητηθεί, καμιά αμφιβολία δεν 
υπάρχει ότι η υφιστάμενη διχο-
τομική κατάσταση δεν θα αλλάξει, 
είτε παραμείνει de facto είτε γίνει 
de jure, ανεξαρτήτως εάν διοριστεί 
ή όχι απεσταλμένος από τον ΓΓ 
του ΟΗΕ. Ποιον ΓΓ του ΟΗΕ; Έχει 
χάσει προ πολλού την αξιοπιστία 
του, και δη μετά τις κρίσεις στην 
Ουκρανία και τη Γάζα. Κατρακυλά… 

Το ΝΑΤΟ, το Αιγαίο 
και η ανάσχεση στη 

ρωσική απειλή 

Η ανασφάλεια των 
πολιτών και η κρα-

τική αδυναμία

Ο χάρτης αποτυπώνει τη γεωπολιτική διάσταση σε ό,τι αφορά την επίσκεψη Ερντογάν στην Αθήνα στις 7 Δεκεμβρίου, σε σχέση με το ΝΑΤΟ και με 
τις επιπτώσεις, που μπορεί να έχει η επίλυση των Ελλαδοτουρκικών χωρίς το Κυπριακό. Επισημαίνουμε, λοιπόν, ότι ο χάρτης απεικονίζει: 
• Την πρώτη γραμμή ανάσχεσης του ΝΑΤΟ στη Μαύρη Θάλασσα έναντι της νέας ρωσικής απειλής, τη δεύτερη με κόκκινο χρώμα επί τουρκικού 
εδάφους και  την τρίτη στο Αιγαίο. 
• Τη σημασία του λιμανιού της Αλεξανδρούπολης για την υποστήριξη της πρώτης γραμμής ανάσχεσης του ΝΑΤΟ έναντι της νέας ρωσικής απειλής 
σε ευρωπαϊκό έδαφος και πώς το Αιγαίο αποτελεί αναπόσπαστο τμήμα των θαλάσσιων οδών από τη Μαύρη Θάλασσα ώς την Ανατολική Μεσό-
γειο και αλλού. 
• Το πρόβλημα που προκύπτει εάν τα Ελλαδοτουρκικά προχωρήσουν χωρίς το Κυπριακό, αφού η Ελλάδα θα πάθει ασφυξία. Γιατί; Διότι θα της 
αφαιρεθεί ο πνεύμονας της Κύπρου και της Ανατολικής Μεσογείου, η οποία θα μετατραπεί σε τουρκική θάλασσα από την Μαρμαρίδα ώς την 
Αλεξανδρέττα είτε λυθεί είτε όχι το Κυπριακό. 

Ο χάρτης αυτός έχει δημοσιευθεί στη «Σημερινή» και την περασμένη εβδομάδα. Τον επαναφέρουμε στην 
εξής βάση: Ενώ ο Ερντογάν θα βρίσκεται στην Αθήνα, ο τουρκικός στρατός θα διχοτομεί το Αιγαίο. Μεταξύ 
4 και 8 Δεκεμβρίου έχει δεσμεύσει περιοχές για ασκήσεις έρευνας και διάσωσης. Στις 7 του μήνα ο Τούρ-
κος Πρόεδρος θα βρίσκεται στην ελληνική πρωτεύουσα. Και το χειρότερο είναι ότι οι «νόταμ» έχουν εκδο-
θεί και καλύπτουν περιοχές πέραν του 25ου μεσημβρινού. Επιδιώκουν να φτάσουν έξω από το Σούνιο… 
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Εκκρεμές εγκώμιον για Μητσοτάκη...   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

ΑΞΙΖΕΙ να εγκωμιάσουμε 
την ευφυέστατη επινόηση 
περί διχοτομημένης Μόνα 

Λίζα, ένα εντυπωσιακά πειστικό 
στην απλότητά του επιχείρημα, που 
διατύπωσε ο Πρωθυπουργός του 
ελλα-δικού μας κράτους Κυριάκος 
Μητσοτάκης στη βρετανική τηλε-
όραση. Για ν’ αντιληφθούν άπα-
ντες την πραγματική σημασία της 
βρετανικής διχοτόμησης, από το 
1801, και της κλοπής των Γλυπτών 
του Παρθενώνα που διέπραξε ο 
τότε Βρετανός πρέσβης στον Οθω-
μανό Σουλτάνο, Τόμας Μπρους, 
7ος κόμης του Έλγιν, και τα οποία 
κατακρατεί έκτοτε πεισματικά, ως 
αμετανόητος κλεπταποδόχος, το 
εν Λονδίνω Βρετανικό Μουσείο.

ΤΗΝ ΠΑΡΕΛΘΟΥΣΑ Κυρια-
κή, 26η Νοεμβρίου, πρώτη ημέρα 
της τριήμερής του επίσκεψης στο 
Λονδίνο, σε συνέντευξη προς την 
τηλεόραση του BBC και στη δη-
μοσιογράφο Laura Kuenssberg, ο 
Μητσοτάκης αναφέρθηκε στα διχο-
τομημένα Γλυπτά του Παρθενώνα 
με έναν απλό αλλά τετραπέρατο 
στοχασμό. Είπε τα εξής:

«Αν σας έλεγα ότι θα κόψουμε 
στα δύο τη Μόνα Λίζα και η μισή 
θα ήταν στο Λούβρο και η άλλη 
μισή στο Βρετανικό Μουσείο, θα 
μπορούσαν οι θεατές να εκτιμήσουν 
την ομορφιά αυτού του πίνακα; 
Αυτό ακριβώς συνέβη με τα Γλυπτά 
του Παρθενώνα»... 

ΕΠΙΤΡΕΠΕΤΑΙ ίσως να δια-
τυπώσουμε και την αντίστοιχη... 
χαιρεκακία αλλά και τον οίκτο. 
Για την νηπιωδώς κομπλεξική 
(συμπλεγματική) αντίδραση που 
επέδειξε, απέναντι στο άριστα ευ-
θύβολο επιχείρημα Μητσοτάκη, 
ο Βρετανός Πρωθυπουργός Ρίσι 
Σούνακ. Αίφνης έσπευσε, ωσάν 
κιστιμένο παιδάκι, ν’ ακυρώσει την 
προγραμματισμένη συνάντησή του 
με τον Έλληνα ομόλογό του. Περί-
γελο γενόμενος από συμπατριώτες 
του. Ακόμη και εντός βρετανικού 
κοινοβουλίου. Αξιολύπητη συμπε-
ριφορά όπως επικρίθηκε και από 
την βρετανική αρθρογραφία.

ΒΕΒΑΙΩΣ ο Μητσοτάκης, χωρίς 
να το προσχεδιάσει ή και να το 
υποπτευθεί, με την διχοτομημέ-
νη Μόνα Λίζα... πάτησε τον κάλλο 
μίας παλαιόθεν πατροπαράδοτης 
βρετανιάς. Του... διχοτομείν. Από 
το οποίο υπέφεραν και υποφέρουν 
ανά τον κόσμο πολύ περισσότεροι 
και πολύ πιο επώδυνα απ’ ό,τι ο... 
Παρθενώνας.

ΤΟ ΔΙΧΟΤΟΜΕΙΝ ως περι-
εχόμενο, μεθόδευση και προϊόν 
του «διαίρει και βασίλευε», «divide 
et impera» λατινιστί και «divide 
and rule» αγγλιστί. Διαχρονικό 
χαρακτηριστικό γνώρισμα δολι-
ότητας της βρετανικής πολιτικής. 
Από τους αιώνες της πάλαι ποτέ 

Βρετανικής Αυτοκρατορίας, «στα 
εδάφη της οποίας δεν έδυε ποτέ ο 
ήλιος». Έως και τα απομεινάρια της, 
μέχρι και τις μέρες μας ακόμη... στη 
διχοτομημένη Κύπρο. Το «διαίρει» 
επί της οποίας, πρώτη μεθόδευ-
σε η βρετανική πολιτική από τη 
δεκαετία του 1950. Υποκινώντας 
ως συνεργό της και εξωθώντας 
συναυτουργό τον τουρκικό επε-
κτατισμό. Αξιοποιώντας, συνάμα, 
την ανικανότητα του εμφυλίως 
διχασμένου τότε Ελληνισμού να 
στρατηγήσει υποφερτά το απε-
λευθερωτικό ζήτημα της Κύπρου.

Διχοτομημένα τα Γλυπτά του 
Παρθενώνα στην «ιδιοκτησία» του 
Βρετανικού Μουσείου. Διχοτομη-
μένη πλέον από τον τουρκικό Αττίλα 

η Κύπρος πενήντα ήδη χρόνια, 
με «ιδιόκτητες» εισέτι εδώ δύο 
στρατιωτικές Βρετανικές Βάσεις. 
Επιτρέπουν και αυτόν τον συνειρ-
μό ερμηνείας για τις διαχρονικές 
συμπεριφορές του Λονδίνου.

ΕΠΙΚΑΙΡΟ είναι πάντως το 
ερώτημα, ποια στάση τηρεί σή-
μερα το Λονδίνο απέναντι στην 
εκβιαστική «πολιτική του εκκρε-
μούς» που ασκεί ο Ερντογάν κατά 
των Δυτικών εντός του ΝΑΤΟ κι 
έναντι των ΗΠΑ, αναπτύσσοντας 
τις σχέσεις του με τη Ρωσία του 
Πούτιν; Συνεχιζομένης μάλιστα 

και της ρωσικής εισβολής στην 
Ουκρανία.

- Συνδράμει άραγε την Τουρκία 
στην προσπάθειά της να προμη-
θευτεί τα συμπαραγόμενα από Βρε-
τανία, Γαλλία, Γερμανία και Ιταλία 
πολεμικά αεροσκάφη Γιουροφάιτερ;

- Αφού η εγκατάσταση των 
ρωσικών πυραύλων S-400 
στην Τουρκία προκάλεσε από 
το 2019 την «αποβολή» της από 
το πρόγραμμα των ΗΠΑ για τα 
αμερικανικά F-35 και την καθή-
λωση αναβάθμισης των F-16 της 
τουρκικής αεροπορίας.

- Είναι πάντως παρατηρημένο 
γεγονός ότι ο αντι-δυτικός οίστρος, 
που συστηματικά καλλιεργεί τα 
τελευταία χρόνια στην Τουρκία ο 

Ερντογάν, επιμελώς και με περισσή 
προσοχή αποφεύγει ίσαμε τώρα 
να στραφεί κατά της Βρετανίας...

ΑΛΛ’ ΟΜΩΣ το πιο σημαντικό 
των επόμενων ημερών εστιάζεται 
στην έλευση του Ερντογάν στην 
Αθήνα για τις συνομιλίες του της 
7ης Δεκεμβρίου με τον Μητσοτάκη.

Εάν υπενθυμιστούν τα «Μη-
τσοτάκης γιοκ» που ο Ερντογάν 
ούρλιαζε από τον Μάιο 2022 και 
τα «θα έρθουμε ξαφνικά ένα βρά-
δυ», που βρυχόταν τους επόμενους 
μήνες απειλώντας ονομαστικά την 
Ελλάδα με στρατιωτική εισβολή, 

συγκρινόμενα με τα γλυκόλογά 
του προς την Αθήνα των τελευ-
ταίων εβδομάδων, μπορεί ίσως να 
ισχύει ακέραιο τώρα το «γλείφει 
εκεί που έφτυνε».

- Αυτού του είδους οι συμπε-
ριφορές Ερντογάν δεν αποτελούν 
ούτε γρίφο ούτε κι έκπληξη. Πασί-
γνωστος γαρ επί μια 20ετία στην 
εξουσία και ήδη προβλέψιμος ο 
εν Τουρκία μονοκράτωρ.

- Τα νταηλίκια του προς την Ελ-
λάδα δεν απέδωσαν. Αντιθέτως, 
μάλιστα. Όχι μόνο αποκρούστηκαν, 
αλλά και προκάλεσαν την περαιτέ-
ρω ενδυνάμωση των συντελεστών 
εθνικής ισχύος των Ελλήνων.

- Ούτε οι... ικανότεροι κολυμ-
βητές εκ των Μεχμετζίκ, που ο 
στρατηγός του ο Χουλουσί Ακάρ 
απειλούσε να βγουν στο Καστελόρι-
ζο δεν δοκίμασαν καν να βραχούν...

ΔΕΚΑ εννέα μήνες ύστερα από 
τα «Μητσοτάκης γιοκ - Ξαφνικά 
ένα βράδυ» και δέκα μήνες μετά 
τους καταστροφικούς σεισμούς του 
παρελθόντος Φεβρουαρίου στην 
Τουρκία, η Αθήνα θα υποδεχθεί 
την ερχόμενη Πέμπτη, 7.12.2023, 
τον Ερντογάν και τους εκ των 
υφισταμένων εμπίστους του, για 
συνομιλίες του κληθέντος «Ανω-
τάτου Συμβουλίου Συνεργασίας 
Ελλάδος - Τουρκίας».

Εύλογη η εξήγηση ότι ο Ερντογάν 
χρειάζεται καλό κλίμα με την Αθή-
να, ειδικά και πρωτευόντως για το 
ακροατήριό του στην Ουάσιγκτον που 
αποφασίζει για τα F-16, για την Σούδα, 
για την Αλεξανδρούπολη, όπως και 
δευτερευόντως για το Παρίσι, για το 
Βερολίνο και για τις Βρυξέλλες.

Απ’ όσα έχουν ανακοινωθεί, 
σαφές είναι ότι προσυμφωνήθηκε 
πως την Πέμπτη στην Αθήνα θα 
μείνουν στο ράφι το Κυπριακό, το 

Αιγαιακό, το Θρακικό, το μειονο-
τικό, οι ΑΟΖ, οι γκρίζες ζώνες, το 
τουρκο-λιβυκό, το Casus Belli, όλες 
δηλαδή οι αιχμές της αταλάντευτης 
βουλιμίας του τουρκικού επεκτα-
τισμού εναντίον του Ελληνισμού.

ΕΚ ΤΩΝ αποτελεσμάτων των 
συνομιλιών θα φανεί κατά πόσον 
αυτά συνιστούν αυξανόμενες δό-
σεις προσφερομένου προς την 
Τουρκία «παραδοσιακού» Κα-
τευνασμού, υποχωρήσεις από τις 
«κόκκινες γραμμές» των εθνικών 
ζητημάτων ή εξασφάλιση περαιτέ-
ρω περιθωρίων χρονικής διάρκειας 
του κλίματος αποφυγής εντάσεων, 
ώστε να ολοκληρωθεί επαρκέστερα 
το ήδη υλοποιούμενο πρόγραμμα 
ενδυνάμωσης των συντελεστών απο-
τρεπτικής ισχύος της Ελλάδος. Για να 
περιφρουρεί αποτελεσματικότερα 
τα ελληνικά πελάγη απ’ το Αιγαίο ώς 
και την Κύπρο και η αναμενόμενη 
γαλλική Μπελαρά φρεγάτα ΚΙΜΩΝ...

ΠΕΡΙΘΩΡΙΑ αναγκαιότατα, 
ενόψει των όλο και πιο επικίν-
δυνα εξελισσομένων αιματηρών 
πολεμικών αντιπαραθέσεων στην 
περιοχή, από την Ουκρανία και τον 
Καύκασο, στη Μέση Ανατολή και 
τη Βόρειο Αφρική, που συνιστούν 
απειλητικά προεόρτια μεγαλύτερης 
παγκόσμιας σύρραξης.

ΟΣΑ ΠΡΟΚΥΨΟΥΝ την 7η 
Δεκεμβρίου 2023, στις εν Αθή-
ναις συνομιλίες με τον Ερντογάν, 
θα δείξουν εάν ο Μητσοτάκης θα 
δικαιούται και σπουδαιότερο εγκώ-
μιο από εκείνο που εξασφάλισε 
με τη «διχοτομημένη Μόνα Λίζα» 
στο Λονδίνο. Δισέγγονος ων του 
Ελευθερίου Κ. Βενιζέλου, όπου 
το μεσαίο Κάπα είναι το όνομα 
Κυριάκος, πατέρα του επιφανέ-
στερου Βενιζέλου της ελληνικής 
Ιστορίας...

Μητσοτάκης: «Αν σας έλεγα ότι θα κό-
ψουμε στα δύο τη Μόνα Λίζα και η μισή 

θα ήταν στο Λούβρο και η άλλη μισή στο 
Βρετανικό Μουσείο, θα μπορούσαν οι 

θεατές να εκτιμήσουν την ομορφιά αυτού 
του πίνακα; Αυτό ακριβώς συνέβη με τα 

Γλυπτά του Παρθενώνα»... 
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Τι γυρεύει ο Τούρκος πειρα-
τής στην Αθήνα; Είναι ένα 
ερώτημα που υποβάλλει 

κάθε Έλληνας, με αφορμή την 
εισβολή του Τούρκου Προέδρου, 
Ερντογάν, την Πέμπτη, 7/12/2023, 
στην ελληνική πρωτεύουσα. Από 
την Αθήνα μπορεί να υποστηριχθεί 
ότι «βεβαίως και θα συζητήσουμε 
με την Τουρκία. Η ελληνική κυ-
βέρνηση είναι διαβουλευτική και 
επιθυμεί την ειρήνη επί τη βάσει 
των αρχών του διεθνούς δικαίου», 
όπως ο Έλληνας ΥπΕξ, Γ. Γεραπε-
τρίτης, δήλωσε (29/9/2023). Και 
ότι «δεν πρόκειται να υπάρξει κα-
μία υποχώρηση και καμία κρυφή 
ατζέντα στον ελληνοτουρκικό διά-
λογο». Για ποια ειρήνη και για ποιο 
διάλογο γίνεται λόγος; Η Αθήνα, 
όπως και η Λευκωσία, φαίνεται 
να μη θέλει ν’ αντιληφθεί τι είναι 
Τούρκος και ποια είναι η αρπα-
κτική, κατακτητική σουλτανική 
πολιτική του Ερντογάν. 

Από την εποχή της μάχης του 
Μαντζικέρτ (26/8/1071), μέχρι σή-
μερα, οι Τούρκοι δεν σεβάστηκαν 
καμία συμφωνία ή συνθήκη. Πα-
ράσπονδοι. Άρπαγες. Ληστές. Όσα 
άρπαξαν με το σπαθί τους, δεν τα 
επέστρεψαν ποτέ με την υπογραφή 
τους. Για να κατανοηθεί, επιτέλους, 
η τεχνοτροπία και η βαρβαρική 
νοοτροπία των Τούρκων, ιδού: Σε 
ομιλία του (31/8/2023), ο Ερντογάν 
είπε ότι «οι Έλληνες κατέστρεψαν 
και έκαψαν τη Σμύρνη. Στις 30 
Αυγούστου νικήσαμε τον εχθρό 
που λέρωσε την Ανατολή με τις 
λερωμένες μπότες του. Νικήσαμε 
τον στρατό εισβολής των Ελλήνων. 
Ο Αύγουστος είναι ιδιαίτερος μή-
νας, νικήσαμε σε Κύπρο, Σμύρνη 
και Μαντζικέρτ». Ο Tούρκος Πρό-
εδρος πρόσθεσε: «O Aύγουστος 
για εμάς είναι ένας τόσο ιδιαίτε-
ρος μήνας, καθώς έχουμε γράψει 
ιστορία με τις νίκες μας. Φτάσαμε 
στο τέλος αυτού του μήνα, που με 
χρυσά γράμματα γράψαμε ιστορία 
όπως στο Μαντζικέρτ, στο Βελιγράδι 
και στην Κύπρο».

Την ίδια μέρα, το ελληνικό 
Υπουργείο Εξωτερικών, σε ανα-
κοίνωση-απάντηση στις ανιστό-
ρητες και εμπρηστικές δηλώσεις 
Ερντογάν, υπογράμμισε: «Εχθρο-
παθείς δηλώσεις είναι αντιπαρα-
γωγικές και δεν συμβάλλουν στην 
εμπέδωση του κλίματος ηρεμίας, 
συνεργασίας και διαλόγου που 
επιχειρείται να οικοδομηθεί στις 
σχέσεις Ελλάδας-Τουρκίας». Ποιος 
διαβεβαίωσε την Αθήνα ότι η 
Τουρκία επιθυμεί κλίμα ηρεμί-
ας, συνεργασίας και διαλόγου στις 
ελληνοτουρκικές σχέσεις; Πότε η 
ελληνική κυβέρνηση θα ξυπνήσει 
και θ’ αντιληφθεί ότι ο Τούρκος 
μία, μόνο, γλώσσα καταλαβαίνει 
και σέβεται: Τη γλώσσα της ισχύος 

και της δυναμικής αποτροπής. Ο 
Ερντογάν είναι ασυγκράτητος στις 
επιθετικές, αρπακτικές και υβρι-
στικές, κατά πάντων, εξάρσεις του. 
Επιτίθεται χυδαία κατά του Ισραήλ. 
Καθυβρίζει τη ∆ύση των «νέων 
σταυροφόρων». Χλευάζει την αδύ-
ναμη και τρεμαλέα Ευρώπη. Και 
πυκτεύει ξανά και αδίστακτα τον 
Ελληνισμό. Ο Ερντογάν δεν θέλει 
ούτε διάλογο, ούτε ηρεμία, ούτε 
συνεργασία. Απαιτεί την υποταγή 
και της Ελλάδος και της Κύπρου, 
τις οποίες αντιμετωπίζει ενιαία και 
επιθετικά.

Λίγες μόνο ημέρες πριν από 
την εισβολή του στην ελληνική 
πρωτεύουσα, ο Τούρκος Πρόε-
δρος ξεκαθάρισε ωμά, προς τους 
ευσεβοποθιστές της Αθήνας και 
της Λευκωσίας, τους τουρκι-
κούς στόχους. Σε δηλώσεις του 
(21/11/2023) είπε: «Θεσσαλονίκη, 
Μοσούλη, Ιερουσαλήμ, τις βλέ-
πουμε όπως τις δικές μας πόλεις. 
Υπάρχει μια πραγματικότητα, την 
οποία θέλω να υπενθυμίσω. Τα 
πολιτικά και πολιτιστικά σύνορα 
της Τουρκίας δεν ορίζονται από 
τα επίσημα σύνορά της, αλλά πε-
ριλαμβάνουν μια πολύ ευρύτερη 
περιοχή, από την Αδριατική μέχρι 
το Σινικό Τείχος της Κίνας. Πράγ-
ματι, αισθανόμαστε το ίδιο για κάθε 
εκατοστό γης στη γεωγραφία της 
καρδιάς μας. Κάθε γεγονός που 
συμβαίνει στις τέσσερεις γωνιές της 
γεωγραφίας μας, από τα Βαλκάνια 
μέχρι τον Καύκασο, από τη Μαύ-
ρη Θάλασσα μέχρι τις ανατολικές 
ακτές της Μεσογείου, μας αφορά 
άμεσα. Η θέση του Καραμπάχ στις 
καρδιές μας και η θέση της Γάζας 
στις καρδιές μας είναι η ίδια, όπως 
δεν κάνουμε διάκριση ανάμεσα στη 

Βοσνία και το Χαλέπι, την Τρίπολη 
και τη Βάκτρα, τη Θεσσαλονίκη 
και τη Μοσούλη, έτσι βλέπουμε 
και την Ιερουσαλήμ».

Για να μην έχει κανείς Έλληνας 
ψευδαισθήσεις, ο Τούρκος ΥπΕξ, 
αρχικατάσκοπος Φιντάν, την ίδια 
μέρα αναφέρθηκε στην «τουρκι-
κή μειονότητα στη Θράκη» και 
σε «ομογενείς στα ∆ωδεκάνησα». 
Την προσεχή Πέμπτη, λοιπόν, θα 
συνέλθει το Ανώτατο Συμβούλιο 
Συνεργασίας Ελλάδος-Τουρκίας, 

που συμφωνήθηκε μεταξύ του 
Έλληνα Πρωθυπουργού και του 
Τούρκου Προέδρου, στο Βίλνιους, 
τον περ. Ιούλιο, με τους εξής άξο-
νες: Πολιτικός διάλογος, Μέτρα 
Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης, θετική 
ατζέντα. Όλα αυτά, βέβαια, έχουν 
ήδη ανατιναχτεί και κονιορτοποι-
ηθεί από τον σουλτάνο, ο οποίος 
θα αποβιβαστεί στην ελληνική 
πρωτεύουσα με 300 άτομα κου-
στωδία! Το κυνικό μήνυμα είναι 
ευκρινές σε όσους αναλύουν την 

τουρκική παθογένεια: «Η Τουρ-
κία είναι μεγάλη και τεράστια, η 
Ελλάδα μικρή και ανύπαρκτη». Γι’ 
αυτό συνεχίζει τις παραβιάσεις, τις 
αμφισβητήσεις και τις εδαφικές 
διεκδικήσεις σε βάρος της Ελλάδος 
και της Κύπρου.  Ο αρχηγός του 
πολεμικού ναυτικού της Τουρ-
κίας, Τατλίογλου, σε ομιλία του 
(18/11/2023) διευκρίνισε ξανά 
τους αρπακτικούς στόχους της 
τουρκικής πολιτικής σε βάρος της 
Κύπρου και της Ελλάδος. Καμία 

αντίδραση από την Αθήνα και τη 
Λευκωσία, για να μη χαλάσει το… 
κλίμα των τουρκοφοβικών ψευ-
δαισθήσεών τους για διάλογο και 
συνομιλίες με την Τουρκία.

Είναι να απορεί κανείς με τον 
Μητσοτάκη και τον Κύπριο Πρό-
εδρο, Χριστοδουλίδη: Νομίζουν 
ότι μπορούν να συνεννοηθούν με 
έναν Ερντογάν που τα έσπασε με 
τις ΗΠΑ, ειρωνεύεται και απαξι-
ώνει την Ευρώπη, πρόσβαλε και 
εξευτέλισε μόλις πρόσφατα τη Γερ-

μανία και καθυβρίζει με γλώσσα 
καρραγωγέως το Ισραήλ; Ακόμα 
χειρότερα: Μόλις την περ. ∆ευτέρα, 
ο κατοχικός στρατός προκάλεσε 
σοβαρό επεισόδιο στον ημικατε-
χόμενο ∆ήμο Αγίου ∆ομετίου, της 
Λευκωσίας, σε μια προσπάθεια 
αρπαγής κι άλλου τμήματος της 
«νεκρής ζώνης», εδάφους της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας που 
εκχωρήθηκε στην Ειρηνευτική 
∆ύναμη για επιτήρηση της εκε-
χειρίας. Όπως ακριβώς έκανε τις 
προάλλες στο χωριό Πύλα και 
παλαιότερα στα Στροβίλια. Η 
Τουρκία επιχειρεί δημιουργία 
τετελεσμένων στην Κύπρο και 
στο Αιγαίο. Τα προαναγγέλλει 
μεγαφωνικά! Κι όμως: Αθήνα και 
Λευκωσία είναι έτοιμες, ξανά, να 
προσφέρουν σωσίβιο στον Τούρκο 
πειρατή. Η μεν Αθήνα καίγεται 
για διάλογο διότι επιθυμεί κλί-
μα ηρεμίας στις σχέσεις των δύο 
χωρών. Η δε Λευκωσία γλείφει 
κυριολεκτικά τον κατακτητή να 
συναινέσει σε συνομιλίες «από 
εκεί που μείναμε το 2017»…

Αθήνα και Λευκωσία αρνούνται 
να παραδεχτούν ότι η τουρκοφοβι-
κή πολιτική του κατευνασμού, του 
καλοπιάσματος και της εξημέρωσης 
δεν τιθασεύουν, δεν ημερεύουν, 
δεν πείθουν αλλά αποθηριώνουν 
και εξαγριώνουν περισσότερο το 
τουρκικό θηρίο. Ο Τούρκος δεν 
σέβεται τον γελοίο ικέτη. Τον σφα-
γιάζει! Θα συμφωνήσουμε  με τον 
πρώην Πρωθυπουργό, Αντώνη 
Σαμαρά: «Όταν δημιουργούν τε-
τελεσμένα εναντίον σου κι ύστερα 
σου λένε, έλα να τα βρούμε, εσύ 
απαιτείς πρώτα να πάρουν πίσω 
τα τετελεσμένα για να ξεκινήσει 
ουσιαστικός διάλογος».

Γιατί οι τουρκοφοβικές Αθήνα και Λευκωσία 
ρίχνουν ξανά σωσίβιο στον πειρατή Ερντογάν; ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Ο Τούρκος µία, µόνο, γλώσσα καταλαβαί-
νει και σέβεται: Τη γλώσσα της ισχύος 

και της δυναµικής αποτροπής. Αθήνα και 
Λευκωσία αρνούνται να παραδεχτούν ότι 

η τουρκοφοβική πολιτική του κατευνα-
σµού, του καλοπιάσµατος και της εξηµέ-
ρωσης δεν τιθασεύουν, δεν ηµερεύουν, 

δεν πείθουν αλλά αποθηριώνουν και εξα-
γριώνουν περισσότερο το τουρκικό θηρίο. 

Ο Τούρκος δεν σέβεται τον γελοίο ικέτη. 
Τον σφαγιάζει!
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Σε μια παραλλαγή ενός πα-
λιού ανεκδότου, θα μπορούσαμε 
να πούμε σε όσους ειρωνεύονται 
το... μέγεθός μας:

-Ναι, ρε! Είμαι νάνος, αλλά 
με ένα... βέτο τόοοοοοσο!

Εγώ γράφω βέτο, αλλά εσείς 
πιάνετε το υπονοούμενο.

Αυτό, λοιπόν, το βέτο θέλουν 
τώρα να μας το κόψουν οι με-
γάλοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
τουτέστιν να μας ευνουχίσουν.

Και έρχεται το συναφές 
ερώτημα: Το μέγεθος μετράει; 
Και απαντώ. Εξαρτάται. Όταν 
πρόκειται για την ισότητα των 
κρατών, δεν μετράει. Όταν όμως 
πρόκειται για το βέτο των μικρών, 
μετράει και παραμετράει.

Τώρα, είναι άλλη υπόθεση 
αν έχουμε το βέτο, αλλά δεν τολ-
μούμε να το χρησιμοποιήσουμε.

Τόσο εμείς όσο και η Ελλάδα 
ποτέ δεν ασκήσαμε βέτο στην 
ενταξιακή πορεία της Τουρκίας, 
αλλά αντίθετα με κάθε ευκαιρία 
διακηρύσσαμε ότι ενθαρρύνουμε 
την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, με την ψευδαίσθηση ότι 
ο Ερντογάν θα εκτιμούσε αυτήν 
τη φιλική (στην πραγματικότη-
τα τουρκοφοβική) στάση. Είναι 
ανάγκη, όμως, να διατηρήσου-
με αυτό το όπλο, ειδικά για την 
Τουρκία, ίσως κάποτε κάποια 
ηγεσία μας αποφασίσει να το 
βγάλει από την αραχνιασμένη 
αποθήκη.

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
βάσει των Συνθηκών της, είναι 
όλοι ίσοι. Ναι. Μέχρι τη στιγμή 
που κάποιος μικρός θα πιστέ-
ψει ότι όντως είναι ίσος με τους 
μεγάλους και οι μεγάλοι θα τον 
υποχρεώσουν να ξαναμπεί στην 
τρύπα του.

Για να λέμε και του στραβού 

το δίκαιο, είναι όντως πρόβλημα 
εάν ένα κράτος, μικρό, μεσαίο 
ή μεγάλο, πάρει μια παράλογη 
απόφαση, σε πλήρη αντίθεση με 
όλους τους άλλους, και επιμένει 
σ’ αυτήν ασκώντας βέτο και πα-
ραβλάπτοντας τα συμφέροντα των 
υπολοίπων εταίρων. Φανταστείτε, 
ας πούμε, να μπει κάποια στιγμή 
η Τουρκία στην ΕΕ και να έχει 
δικαίωμα βέτο. Θα παραλύσει 
πλήρως τις Βρυξέλλες.

Εμείς οι μικροί είμαστε όπως 
τον Δαυίδ απέναντι στον Γολιάθ, 
που κρατάμε μόνο σφενδόνα. 
Τώρα θέλουνε να μας την πά-
ρουνε κι αυτήν. 

Γι’ αυτό θα πρέπει να συ-
ντονιστούμε με τα άλλα μικρά 
κράτη και να προσπαθήσουμε να 
παρεμποδίσουμε τον... Ηρώδη 
(Γερμανία) να σφαγιάσει αυτό 
το ζωτικής σημασίας δικαίωμά 
μας. Απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, 
διατηρούμε τη δυνατότητα να 
ασκήσουμε βέτο, για να εξου-
δετερώσουμε την κατάργηση 
του βέτο.

Ώστε να μπορούμε και στο 
μέλλον να αντιτάσσουμε με αυ-
τοπεποίθηση: «Ναι, ρε!

Νάνος, αλλά με ένα... βέτο 
τόοοοοοσο!».

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Σε ρόλο Αγαμέμνονα, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης φαίνεται ότι 
αποφάσισε να θυσιάσει την κόρη 
(όχι τη δική του, όπως τον ομηρικό 
βασιλιά, αλλά την κόρη της μάνας 
Ελλάδας), για να φυσήξει ούριος 
άνεμος στα Eλληνοτουρκικά. Η 
θυσία της Κύπρου θα πραγματο-
ποιηθεί στις 7 Δεκεμβρίου, κατά 
την άφιξη του Ταγίπ Ερντογάν στην 
Ελλάδα. Ο Έλληνας Πρωθυπουρ-
γός αποφάσισε να αφαιρέσει τον 
«μπελά» του Κυπριακού από 
την ελληνοτουρκική ατζέντα, για 
να μπορέσει να τα βρει με τον 
σουλτάνο. 

Οποία ψευδαίσθηση! Περιμένει 
να τα βρει με εκείνον που δεν έχει 
αποκηρύξει ποτέ τις παράνομες 
διεκδικήσεις του και την αναθε-
ωρητική πολιτική του σε βάρος 
της Ελλάδας και τοποθετεί και τη 
Θεσσαλονίκη στα «σύνορα της 
καρδιάς του». Με εκείνον που 
ψάχνει απεγνωσμένα να αγορά-
σει μαχητικά αεροσκάφη, είτε τα 
αμερικανικά F-16 είτε τα ευρωπα-
ϊκά Eurofighter, για να απειλεί με 
μεγαλύτερο θράσος την Ελλάδα. 
Με εκείνον τον αδίστακτο ηγέτη, 
που καθοδηγεί τις επιθετικές και 
επεκτατικές ενέργειες του Αττίλα 
στη «νεκρή ζώνη» και προωθεί 
μεθοδευμένα και επίμονα την 
αναγνώριση του ψευδοκράτους 

από ισλαμικές χώρες. Με εκείνον 
τον ανάλγητο και ανελέητο που 
θεωρεί τις κτηνώδεις σφαγές, τους 
βιασμούς και τον εξανδραποδισμό 
εκατοντάδων Ισραηλινών αμάχων, 
γυναικών και παιδιών, από τη Χα-
μάς, ως «απελευθερωτική» πράξη. 
Με εκείνον τον ισλαμοφασίστα που 
δεν δίστασε να μετατρέψει την Αγιά 
Σοφιά σε τζαμί.

Όμως η θυσία της Ιφιγένει-
ας-Κύπρου δεν θα φέρει τον ούριο 
άνεμο που περιμένει ο Μητσοτά-
κης. Αντίθετα. Θα ανοίξει τον ασκό 
του Αιόλου και για το Αιγαίο και 
για τη Θράκη.

Εδώ θα χρησιμοποιήσουμε το 
επιχείρημα που ο ίδιος ο Έλλη-
νας Πρωθυπουργός επεστράτευ-

σε πρόσφατα, για να καταδείξει 
στους Βρετανούς ότι τα κλεμμένα 
Γλυπτά του Παρθενώνα ανήκουν 
στην Ελλάδα και πρέπει να επι-
στραφούν. Είπε χαρακτηριστικά 
στη Βρετανίδα δημοσιογράφο που 
του έπαιρνε συνέντευξη: «Είναι 
σαν να σας έλεγα να κόψετε τη 
Μόνα Λίζα στη μέση και να έχετε 
τη μισή στο Λούβρο και τη μισή 
στο Βρετανικό Μουσείο». 

Λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, εί-
ναι σαν να σας λέγαμε κι εμείς να 
κόψετε στη μέση τον ενιαίο εθνικό 
κορμό Ελλάδας-Κύπρου και να 
κρατήσετε εσείς την Ελλάδα και να 
αφήσετε την Κύπρο στην τουρκική 
κυριαρχία. Το αποδέχεστε;

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ευνούχοι χωρίς βέτο

Οι τελευταίες τουρκικές προ-
κλήσεις στη νεκρή ζώνη στον Άγιο 
Δομέτιο, αλλά και στην Πύλα και 
αλλού, επιβεβαιώνουν τους πάγιους 
και μακροχρόνιους σχεδιασμούς 
της κατοχικής δύναμης για από-
κτηση στρατηγικού πλεονεκτήμα-
τος με την προώθηση του Αττίλα 
στη «νεκρή ζώνη», καθώς και την 
επιδίωξη του ψευδοκράτους για 
άσκηση δήθεν κυριαρχίας, εκβιά-
ζοντας για την έμμεση αναγνώρισή 
του μέσω χωριστών συμφωνιών 
με την ΟΥΝΦΙΚΥΠ.

Οι Τούρκοι σκέφτονται ως εξής: 
Αφού και η «νεκρή ζώνη» είναι... 
«εκλιπούσα», έχουμε το δικαίω-
μα να μπαίνουμε και να κάνουμε 
ό,τι θέλουμε, αφού δεν μπορεί να 
αντιδράσει, ως νεκρή που είναι.

Υπό τη σκιά των τουρκικών προ-
κλήσεων, τι κάνει η Ειρηνευτική 
Δύναμη; Δύναμη; Χμ! Ειρηνευτική 
Αδυναμία καλύτερα.

Η εικόνα που υπάρχει είναι 
η ακόλουθη: Τα Ηνωμένα Έθνη 
παρακολουθούν τους Τούρκους, 
που τοποθέτησαν περιστρεφόμε-
νη κάμερα και αντένα στη «νεκρή 
ζώνη» του Αγίου Δομετίου για να 
παρακολουθούν εμάς. Κι εμείς πα-
ρακολουθούμε τα Ηνωμένα Έθνη, 
που παρακολουθούν τους Τούρ-
κους, οι οποίοι παρακολουθούν 
εμάς, ελπίζοντας ότι κάποια στιγμή 

οι Οηέδες θα σταματήσουν την πα-
ρακολούθηση και θα πάρουν μέτρα 
για αποτροπή των επεκτατικών 
κινήσεων του κατοχικού στρατού.

Πάντως, ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης δήλωσε ότι αν η ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
δεν αποκαταστήσει την κατάστα-
ση πραγμάτων στη «νεκρή ζώνη», 
στον Άγιο Δομέτιο, «έχουμε πάρει 
κάποιες αποφάσεις, οι οποίες θα 
υλοποιηθούν, αλλά δεν θα τις δη-
μοσιοποιήσουμε». Όπως εξήγησε, 
κάποιες από τις αποφάσεις θα εί-
ναι ορατές και κάποιες όχι. Εντάξει. 
Ορατές ή αόρατες, εκείνο που μας 
ενδιαφέρει είναι να αποβούν απο-
τελεσματικές αυτές οι αποφάσεις. 

Κατά τα άλλα, ο Πρόεδρος εξα-
κολουθεί να στηρίζει τις ελπίδες 
του στον διορισμό αντιπροσώπου 

του Γενικού Γραμματέα. Αλλά, άντε 
και διορίστηκε ο αντιπρόσωπος. 
Τι θα έρθει να κάνει; Να κάτσει ν’ 
ακούει τον παράφωνο και μονότονο 
αμανέ του Τατάρ ότι δεν δέχεται 
τίποτε άλλο από λύση δύο κρατών; 

Ούτως ή άλλως, ο Ερντογάν 
έδειξε την απόλυτη απαξίωσή του 
προς τα Ηνωμένα Έθνη, κατά την 
παρουσία του στη Γενική Συνέ-
λευση, τον περασμένο Σεπτέμβριο, 
όταν χαρακτήρισε το Συμβούλιο 
Ασφαλείας «κενή θεσμική δομή» 
και αρνήθηκε ακόμα και να συ-
ναντηθεί με τον Γκουτέρες. Όταν 
υπάρχει τόση απαξίωση για τον ίδιο 
τον Γενικό Γραμματέα, μπορείτε 
να φανταστείτε πόση θα υπάρξει 
για τον αντιπρόσωπό του...

ΜΠΟΞΕΡ  

Παρακολουθώντας τους παρακολουθούντες

Η θυσία της Κύπρου και τα Γλυπτά του Παρθενώνα Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Προέλαση Τούρκων στρατιωτών στη «νεκρή ζώνη» του Αγίου Δομετίου. 
Τα κατοχικά στρατεύματα τη Δευτέρα, 27 Νοεμβρίου 2023, προέβησαν 
σε νέες προκλήσεις παραβιάζοντας το status quo, με την παράνομη το-
ποθέτηση περιστρεφόμενης θερμικής κάμερας στο σπίτι της Χρυστάλλας, 
που βρίσκεται εντός της Πράσινης Γραμμής. 
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«Το ξένον εν πιο γλυτζιύν», έλεγαν 
οι παππούδες μας. Δεν ξέρω αν αυτό 
ισχύει και για τους... ξένους εμπειρο-
γνώμονες που κουβαλούμε αβέρτα 
για να μας βοηθούν εκεί που εμείς 
αδυνατούμε ή δεν έχουμε εμπιστο-
σύνη στον εαυτό μας ή και επειδή 
αγχωνόμαστε να πείσουμε τους 
ξένους για τις καλές μας προθέσεις. 

Τα γράφω αυτά με αφορμή την 
απόφαση του Προέδρου Χριστο-
δουλίδη να ζητήσει προσωπικά από 
μιαν (ανώνυμη μέχρι στιγμής) τρίτη 
χώρα να στείλει στην Κύπρο έμπειρη 
ομάδα εμπειρογνωμόνων στο οικο-
νομικό έγκλημα για να βοηθήσει 
στις έρευνες για παλιούς και νέους 
ισχυρισμούς ότι Κύπριοι πάροχοι 
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών 
βοήθησαν Ρώσους ολιγάρχες να 
αποφύγουν διεθνείς κυρώσεις.

Σωστή η ενέργεια του Προέδρου, 
ώστε να μην υπάρχουν καθόλου 
(νέες) σκιές στην Κυπρούλα μας, 
μετά τα δημοσιεύματα του «Cyprus 
Confidential». Διότι με την καχυ-
ποψία που υπάρχει διεθνώς, μετά 
τις αμαρτίες του παρελθόντος, δεν 
νομίζω ότι θα μας εμπιστεύονταν 
να ερευνήσουμε τον εαυτό μας.

Ξένους εμπειρογνώμονες φέρα-
με και στο πλαίσιο των ερευνών σε 
υποθέσεις που βρίσκονται ενώπιον 
της Αρχής κατά της Διαφθοράς, 

αφού οι εγχώριοι εμπειρογνώμονες 
έδειξαν απροθυμία να συμμετά-
σχουν, ειδικότερα σε καταγγελίες 
που αφορούν τον τέως Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας.

Δεν έχουμε έλλειψη Κυπρίων 
εμπειρογνωμόνων, αλλά συχνά 
δεν αξιοποιούνται, είτε επειδή η 
Πολιτεία δεν τους αξιοποιεί είτε 
επειδή οι ίδιοι δεν θέλουν να αξιο-
ποιηθούν για δικούς τους λόγους. 
Έτσι μένει η λύση των εισαγόμενων 
εμπειρογνωμόνων. 

Και δεν λέω, σίγουρα οι εμπειρίες 
άλλων χωρών σε διάφορους τομείς 
είναι πολύτιμες και για μας, αλλά 
ενίοτε κουβαλούμε ξένους εμπει-
ρογνώμονες για ψύλλου πήδημα, 
σε τομείς όπου διαθέτουμε κι εμείς 
άριστους ειδήμονες και επιστήμονες.

Και δεν είναι μόνο αυτό. Φέρνου-

με ξένους εμπειρογνώμονες, αλλά 
πολλές φορές οι εκθέσεις τους κατα-
λήγουν στον κάλαθο των αχρήστων, 
αφού τελικά κάνουμε του κυπρια-
κού κεφαλιού μας. Για παράδειγμα, 
φέραμε ξένους εμπειρογνώμονες 
για τη μεταρρύθμιση της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης, οι οποίοι έκατσαν 
και συνέγραψαν μιαν ογκωδέστατη, 
πλήρως μελετημένη και τεκμηρι-
ωμένη έκθεση, που προέβλεπε την 
ύπαρξη μόνο 13 βιώσιμων Δήμων 
σε όλη την ελεύθερη Κύπρο. Τελικά, 
τα κόμματά μας, εν τη σοφία τους 
(μάλλον εν τη κομματική τους μι-
κροπολιτική), κατέληξαν ότι πρέπει 
να έχουμε 20 Δήμους! 

Ελπίζουμε ότι όλοι οι άλλοι 
εμπειρογνώμονες που προσκα-
λούμε θα έχουν καλύτερη τύχη...

ΜΠΟΞΕΡ

Καθώς οδεύουμε προς τις δη-
μοτικές εκλογές του ερχόμενου 
χρόνου, βρίσκονται σε πλήρη 
εξέλιξη τα καθιερωμένα παζα-
ρέματα μεταξύ των κομμάτων. 
«Δώσε μου τον τάδε Δήμο, να 
σου δώσω τον δείνα Δήμο και 
να συζητήσουμε το ενδεχόμενο 
να σου δώσω ακόμα έναν Δήμο, 
αν πείσεις κάποιο άλλο κόμμα να 
αποσυρθεί από εκείνον τον Δήμο 
και να του δώσουμε κάποιον άλλο 
Δήμο σε αντάλλαγμα».

Συνεργασίες μεταξύ κομμάτων 
είναι φυσικό να υπάρξουν. Αυτό 
που είναι αντίθετο με τα πραγματικά 
συμφέροντα των δημοτών είναι 
τα μικροπολιτικά πάρε-δώσε που 
κάνουν τις δημοτικές εκλογές να 
μοιάζουν περισσότερο με... δημο-
τικές αγορές!

Είναι γεγονός ότι παρατηρείται 
μια δυστοκία στις συνεργασίες με-
ταξύ των κομμάτων, ιδιαίτερα μετα-
ξύ του ΔΗΣΥ και των κομμάτων της 
συμπολίτευσης για τις δημοτικές 
εκλογές. Οι πιθανές εξισώσεις είναι 
τόσο πολλές, που δημιουργούν 
πλήρη αβεβαιότητα ως προς το 
ποιος θα συνεργαστεί με ποιον και 
πού. Δεν είναι εύκολο να αποφα-
σιστεί ποιος θα αναλάβει να που-
λήσει... τα οπωροκηπευτικά της 
συνεργασίας στη δημοτική αγορά 
που λέγαμε πιο πάνω. Χρειάζεται 
να επιλεγεί αυτός που θα πείσει 
τους δημότες ότι τα αγγουράκια 

και το κολοκάσι που τους πουλά 
είναι τα καλύτερα και ότι τους τα 
δίνει σχεδόν μούχτιν. Αλλά εκεί που 
δυο ή τρία κόμματα είναι έτοιμα 
να συμφωνήσουν στον καταλλη-
λότερο υποψήφιο... μανάβη, πετά-
γονται άλλοι ενδιαφερόμενοι από 
τους ίδιους κομματικούς χώρους 
και απειλούν ότι θα κατεβούν ως 
αντάρτες-μανάβηδες, προκαλώντας 
απελπισία στις κομματικές ηγεσί-
ες. Οι οποίες, μέσα στην αγωνία 
τους να μην κάνουν αποτυχη-
μένες επιλογές, εγκαταλείπουν 
κάποιες δυνητικές συνεργασίες 
και στρέφονται προς αντίπαλα 
κόμματα, με τη λογική... «έχει κι 
αλλού πορτοκαλιές που κάνουνε... 
Δημάρχους».

Αυτά όσον αφορά τις δημοτικές 
εκλογές. Μην ξεχνάμε ότι την ίδια 
μέρα έχουμε και ευρωεκλογές. Εκεί 

κάθε κόμμα θα είναι μόνο του και η 
κάλπη θα φανερώσει την πραγμα-
τική του εκλογική δύναμη. Εκείνο 
που μένει να δούμε είναι σε ποιο 
βαθμό θα επηρεάσει τα ποσοστά 
των παραδοσιακών κομμάτων η 
παρουσία νέων πολιτικών σχη-
ματισμών που εμφανίστηκαν το 
τελευταίο διάστημα, όπως η «Αιχ-
μή» του ευρωβουλευτή (πρώην 
της ΕΔΕΚ) Δημήτρη Παπαδάκη 
και το Volt Κύπρου, στο οποίο 
προσχώρησε και η (πρώην των 
Οικολόγων) βουλευτής Αλεξάνδρα 
Ατταλίδου, η οποία,  αφού έκανε 
και μια... βόλτα έξω από το ΑΚΕΛ 
(υποστηρίζοντας Μαυρογιάννη) 
κατέληξε στο Volt. 

Όπως καταλαβαίνετε, το σίριαλ 
«Οι δύο ττενέκκες του 2024» βρί-
σκεται ακόμα στα πρώτα επεισόδια...

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Κάτι σαν... δημοτικές αγορές

Ξένοι εμπειρογνώμονες διά πάσαν νόσον ΜΟΥΡ ΜΟΥΡ...  ΜΕ ΤΟΝ ΣΤΑΎΡΟ ΣΙΔΕΡΑ  

Μαύρες Παρασκευές, 
πράσινα άλογα, ζαμάν 
φου... κι ό,τι βρέξει 
ας κατεβάσει!

Πάει! Τα τελευταία χρό-
νια δεν είναι μόνο οι 
λαθρομετανάστες που 

εισέβαλαν παράνομα στον νησί. 
Μούρη έσκασαν... ο «άγιος» 
Βαλεντίνος, ο Σάντα Κλάους, 
το Halloween και το Black 
Friday. Κι απ’ ό,τι ακούω, κα-
ραούλι έστησε και το Ραμαζάνι. 
Το οποίο σχεδιάζει να μπουκά-
ρει στη «Νότια Κύπρο» από την 
πίσω πόρτα! 

Βέβαια, για να λέμε και του 
στραβού το δίκιο, ορισμένα 
ξενόφερτα μιμίδια έχουν και 
τα καλά τους... 

Ο «άγιος» Βαλεντίνος, ας 
πούμε, μας θυμίζει πως του-
λάχιστον μια φορά τον χρόνο, 
οι άντρες οφείλουμε να συμπε-
ριφερόμαστε με τρυφερότητα 
στην εκλεκτή μας. Στη  σύζυγο, 
στη φιλεναδίτσα, ή στο μανουλο-
μάνουλο γκομενάκι με το οποίο 
κυκλοφορούν... «οι ελέ... οι ελεύ-
θεροι κι ωραίοι...» όπως άδει κι 
ο Νταλάρας! 

Και τρέχουμε οι μόρτες στα 
ανθοπωλεία, αγοράζουμε τρι-
αντάφυλλα, γράφουμε μελένια 
λόγια σε κάρτες τιγκαρισμένες 
με κόκκινες καρδούλες και το 
βράδυ  πιάνουμε το αμόρε μας 
από το χέρι, την πάμε σε κάποιο 
κυριλέ εστιατόριο ή σε κάποιο 
Piano Bar, ζητούμε από τον 
πιανίστα να της αφιερώσει το 
τραγούδι «Σ’ αγαπώ σαν το γέλιο 
του Μάη»… και ενώ η φλόγα των 
κεριών τρεμοπαίζει στο ημίφως, 
με φωνή τρεμάμενη λέμε στην 
αγαπημένη μας... 

I love you!
Το τραγούδι «Έλα κρυφά, 

έλα λαθραία» το άκουσε ένας 
ακόμα λαθρομετανάστης. Ο Σά-
ντα Κλάους! Ο «άγιος» με την 
κόκκινη γούνα, τα άσπρα μαλλιά 
και την κάτασπρη γενειάδα. Ο 
οποίος, believe it or not, είναι 
δημιούργημα της Coca Cola*.

*Το άρθρο περιέχει διαφη-
μίσεις...

Η Coca Cola, λοιπόν, το 
1930, σε διαφημιστική της 
καμπάνια, λάνσαρε τον Σάντα 
Κλάους παρουσιάζοντας τον 
«άγιο» σε φιλμάκι να μοιράζει 
δώρα στα παιδιά. Κι από τότε, 
the American «άγιος» Βασίλης 
«επισκέπτεται» την Κύπρο, τρέ-
χει στα Jumbo*, αγοράζει του 
κόσμου τα δώρα και τα χαρίζει 
στα πιτσιρίκια! Αυτό που αδειά-
ζει κάθε Χριστούγεννα, βέβαια, 
δεν είναι το σακίδιο του Σάντα 
Κλάους, αλλά η τσέπη μας! 

Άλλο ένα έθιμο, που κι αυτό 

μας ήρθε από την America, είναι 
το Halloween! Το οποίο τελευ-
ταία έγινε πολύ τρέντι. Σε βαθμό 
που άρχισαν να το παίρνουν 
καταπόδι και οι Κύπριοι. Σκαλί-
ζουν κολοκύθες, μασκαρεύονται 
σε ζόμπι, φαντάσματα, μάγισσες 
και τρομοκρατούν τους γείτο-
νες λέγοντας «trick or treat»! 
Υπονοώντας πως,  αν δεν τους 
δώσουν κάποια λιχουδιά, θα 
τους κάνουν μάγια και θα τους 
μεταμορφώσουν σε αγελάδες!

Άφησα το Black Friday τελευ-
ταίο! Την τελευταία Παρασκευή 
του Νοέμβρη οι μαγαζάτορες 
τυπώνουν τεράστιες αφίσες και 
πανό και διατυμπανίζουν πως 
προσφέρουν εκπτώσεις μέχρι 
και 150%. Δουλεύοντας το αγο-
ραστικό κοινό σε ψιλό γαζί! Κι 
ο κόσμος πέφτει στην παγίδα 
και τρέχει να προλάβει... Στην 
πραγματικότητα,  όμως, αυτό 
που συμβαίνει είναι πως τα 
ψιμάρια βοηθούν τα τσακάλια 
να ξεφορτωθούν το παλιό τους 
στοκ...

Καμιά σημασία δεν έχει. 
Everybody’s happy! 

Μπορεί χαριτολογώντας 
να ονειδίζω τις ξενόφερτες 
αυτές παραδόσεις, αλλά, για 
να είμαι απόλυτα ειλικρινής, 
λίγο με πονοκεφαλιάζουν. Αυτό 
που με πονοκεφαλιάζει και με 
πονάει αφάνταστα είναι πως 
στο νταβαντούρι της παγκοσμι-
οποίησης επάνω χάσαμε την 
εθνική μας ταυτότητα. Τις χρι-
στιανικές μας αρχές, την εθνική 
μας περηφάνια και την αγάπη 
για την πατρίδα... Και ενώ η 
Ρωμιοσύνη λαβωμένη απ’ των 
οχτρών τα τόξα οδύρεται σαν 
Μανιάτισσα μοιρολογίστρα, τα 
πολιτικά κόμματα... 

Ζαμάν φου κι απάνω τούρλα! 
Ό,τι βρέξει ας κατεβάσει...

Αντί να συστρατευθούν, και 
με μια φωνή να τα βάλουν με 
τους κουρσάρους, λεπτό δεν στα-
μάτησαν να χύνουν βιτριόλι και 
να επιρρίπτουν ευθύνες ο ένας 
στον άλλο. Με αποτέλεσμα να 
φανατίζουν τους ομοϊδεάτες τους, 
και εν έτει 2023 να βλέπουμε 
σε ποδοσφαιρικούς αγώνες από 
τη μια να ανεμίζονται σημαίες 
με τη  φωτογραφία του Γρίβα, 
κι από την άλλη να ανεμίζονται 
σημαίες με το σφυροδρέπανο! 

Και γογγύζω ο ζαβαλής... 
Έως πότε, ω Έλληνες, να πλα-

νώμεθα τόσον αστοχάστως;
*Επίτιμος Καθηγητής, Βραβευ-

μένος Συγγραφέας, Συνθέτης, Σκη-
νοθέτης και Δημοσιογράφος
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Σ
τροβίλια, Δένεια, 
Πύλα και τώρα 
Άγιος Δομέτιος. Οι 
κατοχικές δυνάμεις 
τρομοκρατούν πολί-
τες και δοκιμάζουν 
τα αντανακλαστικά 

της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
Την ώρα που εμείς περιμένουμε 

την συγκατάθεση του ψευδοκράτους 
για την κάθοδο ενός απεσταλμέ-
νου των Ηνωμένων Εθνών για το 
Κυπριακό, αυτοί «αλωνίζουν» στη 
«νεκρή ζώνη» και σχεδιάζουν τα 
νέα τετελεσμένα. Την ώρα που εμείς 
στεκόμαστε στη συναντίληψη για 
την Πύλα, αυτοί αναβαθμίζουν 
τεχνολογικά και τη γραμμή αντι-
παράταξης στην Αθηένου. 

Το επεισόδιο στον Άγιο Δο-
μέτιο δεν είναι ένα μεμονωμένο 
περιστατικό. Είναι η συνέχεια των 
διαχρονικών προκλήσεων και δι-
εκδικήσεων των κατοχικών δυνά-
μεων, καθώς θεωρούν δικά τους τα 
εδάφη εντός της «νεκρής ζώνης». 
Πήγαν ανενόχλητοι για εργασίες 
στο σπίτι της «Χρυστάλλας» και  
έστησαν περιστρεφόμενη θερμική 
κάμερα και αντένα. Ταυτόχρονα, 
φώναζαν συνθήματα με στόχο να 
εκφοβίσουν τους κατοίκους της 
περιοχής. 

Παρόμοια περιστατικά έντασης 
και προκλήσεων καταγράφονται σε 
διάφορες περιοχές μετά την τουρ-
κική εισβολή. Στα Στροβίλια, εδώ 
και μια εικοσαετία παραβιάζουν 
το status quo θέτοντας υπό τον 
έλεγχό τους μέρος της περιοχής. 
Η μεθοδευμένη επιθετικότητα του 
κατοχικού στρατού είχε ως αποτέ-
λεσμα να πάρουν υπό τον έλεγχό 
τους τρία σπίτια, λέγοντας στους 
κατοίκους ότι τώρα είναι «πολίτες» 
του ψευδοκράτους.

Στη Δένεια, οι Τούρκοι στρατι-
ώτες προκαλούν επανειλημμένα 
τους Ελληνοκύπριους αγρότες. Δεν 
είναι λίγες οι φορές που προέταξαν 
τα όπλα τους απέναντι σε άοπλους. 
Στην Πύλα άρχισαν εργασίες για 
κατασκευή του δρόμου Άρσους - 
Πύλας. Αφού πιάστηκαν στα χέρια 
με τους άντρες της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, εν 
τέλει συμφωνήθηκε η δημιουργία 
του δρόμου, χωρίς να γνωρίζουμε τι 
προβλέπει το συμφωνηθέν πλαίσιο. 

Πάντως, η Κυβέρνηση διαμηνύει 
ότι τέθηκαν από χθες τα «ορατά» 
και «αόρατα» μέτρα αποτροπής στη 
«νεκρή ζώνη», καθώς η ειρηνευτι-
κή δύναμη μοιάζει ανήμπορη να 
αντιμετωπίσει την επιθετική στάση 
και ρητορική του ψευδοκράτους. 
Μερικά εξ αυτών είναι η επάνδρωση 
των φυλακίων στην περιοχή του 
Αγίου Δομετίου και η αύξηση των 
περιπολιών. Σε διπλωματικό επί-
πεδο, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
Νίκος Χριστοδουλίδης είχε συνά-
ντηση και με τον Γενικό Γραμματέα 
του OΗΕ, Αντόνιο Γκουτέρες, στο 
Ντουμπάι, όπου συζήτησαν για το 
επεισόδιο στον Άγιο Δομέτιο. Επι-
πλέον, ο Μόνιμος Αντιπρόσωπος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στον 
ΟΗΕ, Ανδρέας Χατζηχρυσάνθου, 

έστειλε επιστολή στον Βοηθό Γενικό 
Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών, 
αρμόδιο για τις Ειρηνευτικές Επι-
χειρήσεις, Ζαν-Πιέρ Λακρουά, και 
στην Aναπληρώτρια ΓΓ των ΗΕ για 
Πολιτικές και Ειρηνευτικές Υπο-
θέσεις, Ρόζμαρι Ντι Κάρλο, ζητώ-
ντας την άρση της παραβίασης στη 
«νεκρή ζώνη». 

«Η μείωση της θητείας 
οδήγησε στο κλείσιμο 
φυλακίων»

Ο συνταγματάρχης εν αποστρα-
τεία Άντης Λοΐζου μίλησε στη «Σ» 
για τις στοχεύσεις του κατοχικού 
στρατού στον Άγιο Δομέτιο, αλλά 
και για τη μείωση της θητείας σε 14 
μήνες, μία απόφαση που οδήγησε 

στο κλείσιμο αρκετών φυλακίων 
στη γραμμή αντιπαράταξης. Εκτί-
μησε, δε, ότι οι προκλήσεις των 
κατοχικών δυνάμεων θα επεκτα-
θούν και σε άλλες περιοχές. 

Αρχικά, ανέφερε ότι το κλείσιμο 
φυλακίων άρχισε από τη διακυ-
βέρνηση Δημήτρη Χριστόφια πριν 
από το 2010. «Δύο-τρία φυλάκια 
έκλειναν κατά καιρούς, αλλά ο κ. 
Χριστόφιας έκλεισε αρκετά φυλάκια. 
Όμως το μεγάλο κλείσιμο έγινε με 
τη μείωση της θητείας επί προεδρί-
ας Νίκου Αναστασιάδη, υπουργίας 
Χριστόφορου Φωκαΐδη και με Αρ-
χηγό τον Γεώργιο Μπασιακούλη». 

Συμπλήρωσε ότι η κατάργη-
ση της θητείας έγινε αυθαίρετα 
με απόφαση του τότε Υπουργού. 
«Ο Αρχηγός της Εθνικής Φρου-
ράς, ο Υπαρχηγός και οι ανώτα-
τοι αξιωματικοί το έμαθαν από 
το ραδιόφωνο. Κανένας δεν είχε 
την τόλμη να πει παραιτούμαι ή 
διαφωνώ», ανέφερε. 

Τόνισε ότι ο ίδιος μαζί με τον 
στρατηγό εν αποστρατεία Φοίβο 
Κλόκκαρη έγραψαν άρθρα για το όλο 
ζήτημα. «Τότε αποφάσισαν το κλεί-
σιμο διψήφιου αριθμού φυλακίων. 
Η Δύναμη της Εθνικής Φρουράς 
μειώθηκε από δύο ΕΣΣΟ σε μία 
και μετά ξεκίνησαν τις προσλήψεις 
ΣΥΟΠ». Υπογράμμισε ότι ο θεσμός 
με τους ΣΥΟΠ δεν είναι απόλυτα 
επιτυχής, γιατί τους δίνουν πολύ λίγα 
λεφτά, με αποτέλεσμα μόλις βρουν 
καλύτερο μισθό να παραιτούνται. 

Υποστήριξε ότι η μείωση της 
θητείας μοιραία έφερε το κλείσι-
μο πολλών φυλακίων στον Άγιο 
Δομέτιο, όπως και σε άλλες περι-
οχές. «Αν κάνεις μια βόλτα από το 
τείχος του Ορφέα μέχρι την Ονα-
σαγόρου θα δεις πόσα φυλάκια 
άφησαν ανοικτά. Η κατάσταση 
είναι τραγική. Γι’ αυτόν τον λόγο 
οι Τούρκοι προκαλούν», τόνισε.

Πού θα κλιμακώσουν 
την ένταση οι κατοχικές 
δυνάμεις

Ο συνταγματάρχης εξήγησε ότι το 
επεισόδιο στον Άγιο Δομέτιο είναι 
μια συνέχεια των όσων έγιναν στην 
Πύλα. «Στόχος της Τουρκίας είναι 
να κάνει σε βάθος χρόνου και άλλα 
επεισόδια σε τοποθεσίες όπως η 
Δένεια, η Αθηένου και η περιοχή 
του ΣΟΠΑΖ, με σκοπό να πάρει την 
ουδέτερη ζώνη. Δεν είναι τυχαία 
που φωνάζουν ότι τους ανήκει». 

Επεσήμανε ότι οι Τούρκοι δεν 
έχουν υποχωρήσει από καμία πα-
ραβίαση που έχουν κάνει από το 
1974 μέχρι σήμερα. Πρόσθεσε ότι 

Βορά στις τουρκικές
ορέξεις η «νεκρή ζώνη»
Στροβίλια, Δένεια, Πύλα και τώρα Άγιος Δομέτιος: Οι κατοχικές δυνάμεις 
τρομοκρατούν πολίτες και δοκιμάζουν τα αντανακλαστικά της ΚΔ 

Η ανησυχία που προκλήθηκε στους κατοί-
κους του Αγίου Δομετίου με τα πρόσφατα 

γεγονότα σε συνδυασμό με τα συνεχόμενα 
περιστατικά κατά μήκος της «νεκρής ζώ-
νης» γεννούν ερωτήματα σχετικά με την 
αποτρεπτική ισχύ της Εθνικής Φρουράς

ΠΕΤΡΟΣ 
ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 
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αν θέλει η Κυπριακή Δημοκρατία 
να υποχωρήσουν οι Τούρκοι τότε 
πρέπει να πάρει μέτρα που να δημι-
ουργούν κόστος στην Τουρκία. «Να 
κλείσουν προσωρινά τα οδοφράγμα-
τα, να αφήσουν τους τουρίστες που 
πηγαίνουν στα κατεχόμενα χωρίς 
πτήσεις επιστροφής και να κόψουν 
τις δουλειές σε όσους έρχονται στις 
ελεύθερες περιοχές», είπε. 

Υπογράμμισε ότι οι κατοχικές 
δυνάμεις επέλεξαν τον Άγιο Δομέτιο 
για τα νέα τετελεσμένα, επειδή έτσι 
θα δημιουργήσουν αναστάτωση σε 
κατοικημένη περιοχή. «Με αυτόν 
το τρόπο δημιουργούν αβεβαιότητα 
στους κατοίκους και όλα αυτά τα 
πράττουν επειδή έχουν στο σημείο 
ένα προωθημένο-εγκαταλελειμμένο 
φυλάκιο, το οποίο συντηρούν». 

Ακόμη, ανέφερε ότι έχουν πολ-
λά τέτοια σημεία με προωθημένα 
φυλάκια. «Υπάρχουν πολλά πα-
ραδείγματα τετελεσμένων. Στην 
περιοχή Κάπαρη στην Αμμό-
χωστο ήθελαν να διχοτομήσουν 
τη θάλασσα. Στο χωριό Σελέμανι 
στον Πύργο έμπαιναν σιγά-σιγά 
και στο τέλος εγκατέστησαν φυ-
λάκιο. Στην Πύλα εγκατέστησαν 
φυλάκιο στο ύψωμα Πλατύ τον 
Σεπτέμβριο του 1974, μετά την 
κατάπαυση του πυρός». Υποστήριξε 
ότι οι Τούρκοι είναι μια ζωή στις 
παραβιάσεις γιατί βασίζονται στη 
δική τους ισχύ και στη μη ισχύ της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

«Οι Τούρκοι μάς έχουν 
δεδομένους - Δεν θα 
υποχωρήσουν πουθενά»

Ερωτηθείς για τους κανόνες εμπλο-
κής της Εθνικής Φρουράς στο επεισό-
διο στον Άγιο Δομέτιο, εξήγησε ότι δεν 
μπορούσαμε να κάνουμε κάτι, γιατί 
έπρεπε να ενεργήσουν τα Ηνωμένα 
Έθνη. «Οι άντρες της ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
πλέον είναι ερασιτέχνες. Έπαψαν να 
είναι επαγγελματίες. Έφυγαν οι Άγγλοι 
και οι Καναδοί που έπαιρναν και τις 
αποφάσεις». 

Πρόσθεσε ότι τα Ηνωμένα Έθνη 
βλέπουν την Κυβέρνηση μας ότι είναι 
ελαστική και ότι αποδέχεται τα όσα 
συμβαίνουν. «Αντιμετωπίζουν τα 
πράγματα χαλαρά γιατί βλέπουν ότι 
εμείς δεν αντιμετωπίζουμε τα πράγματα 
σθεναρά. Δεν κάνουμε ενέργειες που 
να δημιουργούν κόστος στην Τουρκία». 

Τόνισε ότι ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας συμπεριφέρεται σαν να 
είναι ακόμη Υπουργός Εξωτερικών. 
«Καμία κυβέρνηση δεν πήρε μιαν 
απόφαση που να επιβάλλει κόστος 
στην Τουρκία. Οι Τούρκοι μάς έχουν 
δεδομένους και γι’ αυτό δεν θα υπο-
χωρήσουν πουθενά», είπε.

Τέλος, ανέφερε ότι όλα είναι 
ενταγμένα σε ένα σχέδιο. «Οι 
Τούρκοι δεν πρόκειται να κάνουν 
πίσω γιατί ξέρουν τι κάνουν και 
τι θέλουν. Οι Τούρκοι στρατιώτες 
που πήγαν στον Άγιο Δομέτιο εί-
χαν ως στόχο να επηρεάσουν την 
ψυχολογία των κατοίκων».

Ηανησυχία που προκλή-
θηκε στους κατοίκους 
του Αγίου Δομετίου 

με τα πρόσφατα γεγονότα σε 
συνδυασμό με τα συνεχόμενα 
περιστατικά κατά μήκος της «νε-
κρής ζώνης» γεννούν ερωτήματα 
σχετικά με την αποτρεπτική ισχύ 
της Εθνικής Φρουράς.

Αρμόδιες Αρχές ξεκαθάρισαν 
στη «Σ» ότι το φυλάκιο στον Άγιο 
Δομέτιο δεν έχει κλείσει, απλώς  
έγινε περιοδικής επάνδρωσης. 

Όπως εξήγησαν, το φυλάκιο 
επανδρώνεται κατά διαστήματα 
και,  συγκεκριμένα, τουλάχιστον 
μια φορά τον μήνα. Ανέφεραν 
πως το οπτικό πεδίο του συγκε-
κριμένου φυλακίου καλύπτεται 
από το φυλάκιο που βρίσκεται 
ανατολικότερα, αλλά και από 
τις σκοπιές που βρίσκονται στο 
ύψωμα. 

Επεσήμαναν ότι, πριν αποφα-
σισθεί η 14μηνη θητεία, έγινε 
μια μελέτη, η οποία κατέδειξε 

ότι ορισμένα φυλάκια δεν θα 
έπρεπε να επανδρώνονται μο-
νίμως, χωρίς αυτό να σημαίνει 
ότι δεν θα τηρούνται τα μέτρα 
ασφαλείας.

Οι αρμόδιες πηγές εξήγη-
σαν ότι δεν θα άφηνε κανένας 
να κινδυνεύσει η εθνική ασφάλεια 
απλώς  και μόνο για να κλείσει 
ένα φυλάκιο. Έτσι, έγιναν κάποιες 
ενέργειες με στόχο να αλληλο-
καλύπτονται τα φυλάκια που 
έκλεισαν. 

Περιοδική επάνδρωση στο φυλάκιο Αγίου Δομετίου 
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Γ
ι’ ακόμα μια φορά οι 
φίλοι της αναγνώ-
ρισης των κατεχο-
μένων, Βρετανοί 
λόρδοι και βαρόνες, 
ζητούν από την κυ-
βέρνηση της Αυτού 

Μεγαλειότητος  αναγνώριση του 
ψευδοκράτους και απευθείας πτή-
σεις από ΗΒ προς κατεχόμενα.

Ωσάν και δεν γνωρίζουν την 
πραγματικότητα. Ωσάν και ζουν 
σε άλλο πλανήτη. Περιφρονώντας 
τις αποφάσεις των βρετανικών δι-
καστηρίων και τις  υποχρεώσεις 
της χώρας τους.

Στις 23 Οκτωβρίου 2023, ο λόρ-
δος Hannan of Kingsclere, με γραπτή 
ερώτηση προς το Τμήμα Μεταφορών 
(Αεροπορίας), ρώτησε την κυβέρ-
νηση της Αυτού Μεγαλειότητος: 
«Πάνω σε ποια βάση απαγορεύονται 
σήμερα οι πτήσεις από τη βόρεια 
Κύπρο (Τ∆ΒΚ) καθώς οι πτήσεις 
από την Ταϊβάν επιτρέπονται; Και 
ποια σχέδια έχουν (η κυβέρνηση) 
-αν έχουν κάποια - για αναθεώρηση 
της απαγόρευσης πτήσεων από το 
ΗΒ προς την Τ∆ΒΚ». 

Άλλο Ταϊβάν, άλλο Κύπρος
Και η απάντηση από το Τμήμα 

Μεταφορών διά της βαρόνης Vere 

of Norbiton, στις 26.10.2023:
«…Σύμφωνα με τη Σύμβαση 

του Σικάγου, μόνο η Κυπριακή 
∆ημοκρατία μπορεί να καθορίσει 
(designate) το Ερτζάν ως ένα διε-
θνές αεροδρόμιο με τελωνείο και 
να δώσει άδεια για πτήσεις από 
και προς αυτήν την περιοχή. ∆εν 
το έχει κάνει… Το να πράξουμε 

διαφορετικά, θα είναι αντίθετο με 
τις υποχρεώσεις του ΗΒ σύμφωνα 
με τη Σύμβαση του Σικάγου . 

»Αυτό σημαίνει ότι δεν μπορούν 
να γίνονται απευθείας πτήσεις μετα-
ξύ της βόρειας Κύπρου και του ΗΒ. 
Επομένως, η καλύτερη περίπτωση 
για λύση αυτών των περίπλοκων 
θεμάτων είναι μια δίκαιη και διαρ-

κής λύση στο νησί… ∆εν μπορεί να 
γίνεται σύγκριση μεταξύ της Ταϊβάν 
και της βόρειας Κύπρου δοσμένης 
της έγκρισης της κυβέρνησης της 
Κίνας, η οποία έχει καθορίσει αριθ-
μό αεροδρομίων στην Ταϊβάν ως 
διεθνή αεροδρόμια με τελωνεία». 

https://members.parliament.
uk/member/4905/writtenques
tions#expand-1666453 

• ∆εύτερος στη σειρά ο πολύς 
λόρδος Sharkey (αναπληρωτής 
πρόεδρος της «ομάδας φιλίας 
με την τδβκ») επανήλθε με δη-
λώσεις του (ανταπόκριση ΚΥΠΕ, 
23.11.2023, χρησιμοποιώντας την 
τ/κ ιστοσελίδα «Κίπρις Πόστασι»), 
για απευθείας πτήσεις. Και κάλεσε 
τη βρετανική κυβέρνηση να βοη-
θήσει την τουριστική ροή επιτρέ-
ποντας απευθείας πτήσεις προς 
τα κατεχόμενα «και εξαλείφοντας 
την ανάγκη να αποβιβαστούν οι 
επιβάτες με όλες τις αποσκευές 
τους για να περάσουν από έναν 
επιπλέον έλεγχο ασφαλείας στην 
Κωνσταντινούπολη». Επαναλαμβά-
νοντας την περίπτωση της Ταϊβάν… 

Αγνοώντας ενσυνείδητα ο 
επιτήδειος λόρδος Sharkey την 
απάντηση της βαρόνης Vere of 
Norbiton, στις 26.10.2023! 

Αναγκαία διευκρίνιση 
Ούτε η τ/κ ιστοσελίδα «Κίπρις 

Πόστασι», ούτε το ΚΥΠΕ ανέφεραν 
στην ανταπόκρισή τους, αμφότε-
ρες 23.11.23, ΠΟΤΕ ο λόρδος 
Sharkey προέβη στις δηλώσεις 
του στη Βουλή των Λόρδων. 

Ο λόρδος Sharkey στην πραγ-
ματικότητα έκανε τις δηλώσεις του 

επιτηδείως  στις 15 Νοέμβριου 
2023, ημέρα που η Βουλή των 
Λόρδων καθόρισε για να συζητή-
σει την ΟΜΙΛΙΑ ΤΟΥ ΒΑΣΙΛΙΑ 
ΚΑΡΟΛΟΥ για τις προγραμματικές 
θέσεις της κυβέρνησης Σούνακ, η 
οποία έγινε στις 7 Νοεμβρίου 2023. 
Και ο εν λόγω λόρδος επέλεξε να 
«εκπληρώσει την υποχρέωσή του» 
προς τον εγκάθετο της Άγκυρας 
την ημέρα εκείνη (στις 6.51 μ.μ.), 
περιφρονώντας τον λόγο της συ-
ζήτησης της ημέρας, αραδιάζοντας 
ιστορικές διαστρεβλώσεις και τουρ-
κική προπαγάνδα (https://hansard.
parliament.uk/lords/2023-11-15/
d e b a t e s / 8 9 F 2 D 3 E 4 - 7 E 2 0 -
4D4A-8CC5-E4FE3553AFA5/
King%E2%80%99SSpeech). 

Επανέρχομαι. Τα ίδια πράγμα-
τα ειπώθηκαν και παλαιότερα και 
πήραν την απάντησή τους από το 
Φόρεϊν Όφις. Π.χ. στις 16 Οκτω-
βρίου 2017, στη συζήτηση που 
κάλεσε ο ίδιος λόρδος Sharkey, 
απάντησε ο Υφυπουργός τότε στο 
Φόρεϊν Όφις λόρδος  Ahmad of 
Wimbledon: 

«Το κάνω ξεκάθαρο ότι το ΗΒ 
δεν αναγνωρίζει τη μονομερή ανα-
κήρυξη της Τ∆ΒΚ, σύμφωνα με το 
Ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας 550… ∆ιαβεβαιώνω τον έντι-
μο φίλο ότι το Ηνωμένο Βασίλειο 
δεν κρύβεται πίσω από κανέναν, 
όμως είμαστε δεσμευμένοι με τα 
σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλί-
ου Ασφαλείας να μην αναγνωρί-
σουμε την μονομερώς ανακηρυ-
χθείσα Τ∆ΒΚ…» (https://hansard.
parliament.uk/lords/2017-10-16/
debates/0F95DEE1-D1DC-

Βρετανικά δικαστήρια:
Παράνοµη η αναγνώριση 
πτήσεων από Ηνωµένο Βασίλειο
Μόνο η Κυπριακή ∆ηµοκρατία µπορεί 
να αναγνωρίσει το «Ερτζάν»!

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δηµοσιογράφος 

Η βαρόνη 
Charlotte 
Sarah Emily 
Vere of 
Norbiton.
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41B5-9FF5-BE3B9833B77D/
NorthernCyprus). 

Στις 2 Αυγούστου 2017, απα-
ντώντας στη γραπτή ερώτηση 
(20.7.20217) του λόρδου Maginnis, 
ο λόρδος Ahmad είπε: «Στο θέμα 
των απευθείας πτήσεων το Εφετείο 
του Ηνωμένου Βασιλείου έχει επιβε-
βαιώσει ότι απευθείας πτήσεις από 
το Ηνωμένο Βασίλειο προς το Ερτζάν 
θα παραβίαζαν υποχρεώσεις που 
απορρέουν από τον διεθνή νόμο» 
(https://members.parliament.uk/
member/648/writtenquestions?
page=6#expand-755159). 

Στις δε 25 Σεπτεμβρίου 2017, ο 
Λόρδος Ahmad, απαντώντας στον 
λόρδο Sharkey (γραπτή ερώτη-
ση, 14.9.2017), (όταν οι Τούρκοι 
με τον Iain Duncan Smith προ-
σπαθούσαν να σταματήσουν τους 
επιπλέον ελέγχους που επέβαλε 
η βρετανική κυβέρνηση το 2017 
στις πτήσεις που φθάνουν στο 
Λονδίνο από το κατεχόμενο αε-
ροδρόμιο της Τύμπου («Ερτζάν») 
μέσω Τουρκίας), ανέφερε: «…Η 
κυβέρνηση δεν συζήτησε διευ-
θετήσεις ασφάλειας στο Ερτζάν 
με αξιωματούχους στο βόρειο 
μέρος της Κύπρου. Η Κυπριακή 
Δημοκρατία δεν έχει καθορίσει το 
Ερτζάν ως αεροδρόμιο σύμφωνα 
με τη Σύμβαση του Σικάγου του 
1944 της Διεθνούς Πολιτικής Αε-
ροπορίας. Το Εφετείο έχει απο-
φασίσει ότι απευθείας πτήσεις 
από το Ερτζάν προς το Ηνωμένο 
Βασίλειο δεν μπορούν να γίνονται...» 
(https://members.parliament.uk/
member/4196/writtenquestio
ns?page=4#expand-760514).  

Αποφάσεις δικαστηρίων
Στις 12 Οκτωβρίου 2010 το Αγ-

γλικό Εφετείο (Court of Appeal) 
στο Λονδίνο, με δικαστές τους Lord 

Justice Ward, Lord Justice Richards 
και Sir David Keene, απέρριψε την 
έφεση που έκαναν η ψευδο-αερο-
γραμμή των κατεχομένων “Kibris 
Turk Hava Yollari” και η εταιρεία 
“CTA Holidays Ltd” εναντίον του 
Βρετανού Υπουργού Μεταφορών, ο 
οποίος αρνήθηκε να παραχωρήσει 
άδεια για πτήσεις από το Ηνωμένο 
Βασίλειο προς τα κατεχόμενα. Η 
δίκη έγινε το 2009 και ο δικαστής 
Justice Wyn Williams απέρριψε το 
τουρκικό αίτημα. Στη συνέχεια οι 

Τούρκοι έκαναν έφεση,  εξ ου και 
η απόφαση του Αγγλικού Εφετείου, 
12 Οκτωβρίου 2010. 

Απορρίπτοντας την έφεση των 
Τούρκων ο δικαστής Lord Justice 
Richards είπε ότι πρώτιστος λό-
γος για την άρνηση του Υπουργού 
Μεταφορών ήταν ότι τέτοια άδεια 
θα παραβίαζε τα δικαιώματα της 
Κυπριακής Δημοκρατίας βάσει της 
Σύμβασης του Σικάγου, 7 Δεκεμ-
βρίου 1944, την οποία υπέγραψε 
το Ηνωμένο Βασίλειο και, ως εκ 
τούτου, θα αποτελεί παραβίαση των 
υποχρεώσεων που έχει το Ηνωμένο 
Βασίλειο να σέβεται τα δικαιώματα 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
θα ήταν παράνομο. 

«LORD JUSTICE RICHARDS 
said that the granting of the 
permits sought would constitute 
a breach of the United Kingdom’s 
obligation to respect the rights 
of the Republic of Cyprus and 
would be unlawful» (The Times, 
November 9, 2010). 

Την απόφαση του Αγγλικού 
Εφετείου δημοσίευσε η εφημερίδα 
“Times” του Λονδίνου στις 9 Νοεμ-
βρίου 2010, με τον χαρακτηριστικό 
τίτλο «Flight refusal justified» (Δι-
καιολογημένη άρνηση πτήσεων). 

Στη υπόθεση της Εφέσεως συμ-
μετείχε ως ενδιαφερόμενο μέρος 
(τριτοδιάδικος) και η Κυπριακή 
Δημοκρατία με τους δικηγόρους 
Professor Vaughan Lowe QC and 
Akhil Shah QC (instructed by DLA 
Piper UK LLP) for the Interested Party. 

Η θέση της ICAO
Τον Νοέμβριο του 2019 είχαμε 

και τη δημοσιοποίηση της απά-
ντησης προς τον πιλότο κ. Χάρη 
Θεοχάρους (31.10.2019), από 
τον Διεθνή Οργανισμό Πολιτικής 

Αεροπορίας (ICAO), στην οποία 
υπογραμμίστηκε εμφαντικά ότι 
δεν υπάρχει κανένα αεροδρόμιο 
«Ερτζάν» και ότι τα αεροδρόμια 
που ελέγχονται από το μοναδικό 
FIR της Κύπρου, δηλαδή της Λευ-
κωσίας, είναι αυτά της Λάρνακας 
και της Πάφου.
 
Οι κύριες 
υποχρεώσεις του ΗΒ

Οι κύριες υποχρεώσεις του 
Ηνωμένου Βασιλείου μεταξύ άλλων 
αφορούν: α) Τη  Συνθήκη Εγγυ-
ήσεως του 1960, β) τη Σύμβαση 
του Σικάγου της 7ης Δεκεμβρίου 
1944,  η οποία μπήκε σε εφαρμογή 
στις 4 Απριλίου 1947 και γ) το 
γεγονός ότι η κυβέρνηση του ΗΒ 
θα διέπραττε Contempt of Court, 
ασέβεια/ανυπακοή προς τις δικα-
στικές αποφάσεις της χώρας.

Αυτή ήταν και παραμένει η θέση 
του Ηνωμένου Βασιλείου. Είναι θέση 
που δεν μπορεί να παραβιάσει η 
βρετανική κυβέρνηση όπως έχει 
ήδη επανειλημμένα δηλώσει επι-

σήμως, τόσο από τη Βουλή των Κοι-
νοτήτων όσο και από τη  Βουλή των 
Λόρδων, γιατί ακριβώς υπάρχουν 
και οι δικαστικές αποφάσεις για το 
θέμα, που είναι υποχρεωμένη να 
σέβεται. Παραμένει, βέβαια, ένοχη 
για την παραβίαση των υποχρεώ-
σεών της το 1974…

Όπως ισχύει και η ΥΠΟΧΡΕΩ-
ΣΗ της Κυπριακής Δημοκρατίας να 
μην αναγνωρίσει το αεροδρόμιο της 
κατεχόμενης Τύμπου, γιατί μόνο 
αυτή μπορεί να το κάνει! Υπενθυ-
μίζονται προηγούμενες σχετικές 
μας δημοσιεύσεις: 

• Ιωάννη Κασουλίδη - Μη γίνεσαι 
«χρήσιμος ηλίθιος» (https://simerini.
sigmalive.com/article/2021/7/26/
ioanne-kasoulide-men-ginesai-
khresimos-gia-tous-tourkous/) 
- Βαρώσια – Αμμόχωστος - Η 
46χρονη κοροϊδία (https://simerini.
sigmalive.com/article/2020/12/14/
barosia-ammokhostos-e-46khrone-
koroidia/), «Σημερινή», 14.12.2020

• Η θέση της ICAO και η από-
φαση του Αγγλικού Εφετείου 2010 
(https://simerini.sigmalive.com/
article/2019/11/10/e-these-tes-
icao-kai-e-apophase-tou-agglikou-
epheteiou-2010/), «Σημερινή», 
10.11.2019

• Οι διαστρεβλώσεις Τατάρ/
Iain Duncan Smith για «απευθείας 
πτήσεις» και η διάψευση του Φό-
ρεϊν Όφις (https://www.sigmalive.
com/news/kypriako/611580/
diastrevloseis-tatarntankan-
smith-gia-apeftheias-ptiseis-kai-i-
diapsefsi-fo), 14.2.2020, Sigmalive

• Αναφορά και από το «Ρά-
διο Πρώτο», Πρώτη Εκπομπή, 
19.7.2021,  με Μάριο Πούλ-
λαδο και Χρήστο Μιχάλαρο 
(https://www.youtube.com/
watch?v=i54m0f4glU0, από τα 
51.56’ λεπτά). 

Στις 12 Οκτωβρίου 2010 το Αγγλικό Εφετείο 
(Court of Appeal) απέρριψε την έφεση που 

έκαναν η ψευδο-αερογραμμή των κατεχομέ-
νων “Kibris Turk Hava Yollari” και η εταιρεία 

“CTA Holidays Ltd” εναντίον του Βρετανού 
Υπουργού Μεταφορών, ο οποίος αρνήθηκε να 
παραχωρήσει άδεια για πτήσεις από το Ηνω-

μένο Βασίλειο προς τα κατεχόμενα 

Ο λόρδος 
Sharkey. 

Ο λόρδος 
Ahmad of 
Wimbledon.
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Σ
οκ έχει προκαλέσει 
στην ελίτ των Βρυξελ-
λών η νίκη του ακρο-
δεξιού Γκερτ Βίλντερς 
στην Ολλανδία. Αν και 
ο Βίλντερς πήρε τις 
περισσότερες έδρες,  

δεν πέτυχε αυτοδυναμία και θα χρει-
αστεί τη συνεργασία άλλων κομμά-
των για να σχηματίσει κυβέρνηση, 
εντούτοις η επιτυχία του προκάλεσε 
ανησυχία καθότι δείχνει τη ραγδαία 
άνοδο των ακροδεξιών κομμάτων 
στην Ευρώπη. Ο Ολλανδός πολιτικός 
προφήτεψε ότι θα ακολουθήσουν 
τον ίδιο και το κόμμα του πολλές 
χώρες της Ευρώπης, θεωρώντας 
ότι η νέα τάση δεν έχει σταματημό, 
λόγω ισλαμισμού, μεταναστευτικού, 
επισιτιστικής κρίσης και εγκλημα-
τικότητας στις μεγάλες πόλεις της 
Ευρώπης.

Οι πρώτοι που έσπευσαν να 
συγχαρούν τον Βίλντερς ήταν η 
Μαρίν Λε Πεν του κόμματος Εθνική 
Συσπείρωση της Γαλλίας, ο Ματέο 
Σαλβίνι της Λίγκα του Βορρά το 
κόμμα του οποίου συμμετέχει στην 
κυβέρνηση της Τζιόρτζια Μελόνι 
(Αδέλφια της Ιταλίας) και ο Ούγγρος 
Πρωθυπουργός Βίκτορ Όρμπαν. 

Η ανησυχητική άνοδος των 
ακροδεξιών κομμάτων στην Ευ-
ρώπη δεν είναι τυχαία. Τα τρο-
μακτικά ελλείμματα δημοκρατίας 
στην Ε.Ε., η οικονομική κρίση και η 
υποχώρηση των αριστερών κομμά-
των έχουν ευνοήσει τα ακροδεξιά 
κόμματα, των οποίων δυστυχώς η 
ρητορική βρίσκει μεγάλη απήχηση 
μέσα στις λαϊκές μάζες. 

Το μεταναστευτικό έχει καταντή-
σει μια κακοφορμισμένη γάγγραι-
να σε όλες τις χώρες της Ευρώπης 
και πολύ περισσότερο στις χώρες 
του νότου. Τα ακροδεξιά κόμμα-
τα, εκμεταλλευόμενα το κενό και 
την έλλειψη κοινής πολιτικής από 
την Ε.Ε. για να υπάρξουν ριζικές 
λύσεις στην αναχαίτιση των μετα-
ναστευτικών ροών, υιοθετούν μια 
ρητορική ξενοφοβίας και μίσους για 
τους αλλόθρησκους. Δεν υπάρχει 
πλέον ένα ισχυρό αντίπαλο δέος 
να αντιπαραταχθεί στον λαϊκισμό 
κατά των ακροδεξιών κομμάτων. 
Τα αριστερά κόμματα άγονται και 
φέρονται μεταξύ σοσιαλδημοκρα-
τίας και άκρατου κομφορμισμού, 
υποκύπτοντας στην πολιτική του 
ευρωατλαντισμού που σαρώνει τις 
χώρες της Ευρώπης. Οι ΗΠΑ έχουν 
μετατρέψει τις χώρες της Ε.Ε. σε υπο-
τελή κρατίδια εξαναγκάζοντάς τες να 
υποκύπτουν στην επεκτατική τους 
πολιτική. Πόλεμος στην Ουκρανία, 
πόλεμος στη Γάζα, επιβάλλουν οι 
ΗΠΑ και η Ε.Ε. ακολουθεί ως ένας 
θλιβερός υποδεκανέας να κάνει τις 
βρομοδουλειές του αυτοαποκαλού-
μενου πλανητάρχη.

Την ίδια ώρα τα κόμματα της 
Αριστεράς, αντί να είναι οι μπρο-
στάρηδες, κρύβονται στις σκιές 
των λαθών τους. Δεν ακούνε τις 
οιμωγές των λαών που υποφέρουν 
από την επισιτιστική κρίση, την 
οικονομική ανέχεια, τον αντιρωσι-
σμό και τις άδικες κυρώσεις που 
επιβλήθηκαν μόνο στην Ρωσία, 
αφήνοντας εκτός την Τουρκία και 
τον Ισραήλ, οι οποίες ευθύνονται 
για εθνοκαθάρσεις και παράνομες 
στρατιωτικές εισβολές.

Το πολιτικό μανιφέστο του Βίλ-
ντερς είναι εκείνο που φοβίζει τις 
Βρυξέλλες. Ζητά δημοψήφισμα 
για έξοδο της χώρας από την Ε.Ε., 
διάλυση του Ευρωκοινοβουλίου 
για να υπάρξουν εξοικονομήσεις, 
τερματισμό της αποστολής όπλων 
και βοήθειας προς την Ουκρανία. 
Τάσσεται εναντίον της Τουρκίας 
αλλά υπέρ της εξωτερικής πολιτικής 
του Ισραήλ. Πριν από τις εκλογές 
στην Ολλανδία ο Βίλντερς σε μήνυμά 
του προς τον Τούρκο Πρόεδρο στο 
Χ (πρώην τουίτερ) έλεγε: «Τουρκία, 
δεν έχεις θέση στην Ε.Ε. Δεν πρό-
κειται να ενταχθείς κουβαλώντας 
μαζί σου τη σημαία του Ισλάμ». 

Σεισμικές αλλαγές
Στις χώρες της Ευρώπης συ-

ντελούνται μεγάλες ανακατατάξεις. 
Στη Γερμανία ο Πρωθυπουργός 
της Βαυαρίας Μάρκους Ζέντερς 
των Χριστιανοκοινωνιστών (CSU) 
ζήτησε πρόωρες εκλογές λόγω της 
μεγάλης τρύπας των 60 δισεκατομ-
μυρίων στον προϋπολογισμό για 
το 2024. Επίσης και η επικεφαλής 
της Ακροδεξιάς «Εναλλακτικής 
για τη Γερμανία» (AFD) ζητά την 
παραίτηση του Όλαφ Σολτς και 
τη διεξαγωγή πρόωρων εκλογών.

Να σημειώσουμε ότι η Εναλλα-
κτική για τη Γερμανία (AfD) στην 
τελευταία έρευνα κοινής γνώμης 

σημείωσε νέο δημοσκοπικό ρεκόρ, 
με τη Χριστιανική Ένωση (CDU/
CSU) να διατηρεί το προβάδισμά 
της, αφήνοντας πίσω της τα κόμματα 
του κυβερνητικού συνασπισμού 
(SPD, Πράσινους, FDP).

Σύμφωνα με το «Πολιτικό Βαρό-
μετρο» για λογαριασμό του δεύτερου 
καναλιού της γερμανικής δημόσιας 
τηλεόρασης, ZDF, CDU/CSU πα-
ραμένουν πρώτα, με ποσοστό 26%, 
η AFD ενισχύεται κατά μία μονάδα 
και φθάνει στο 21% , το υψηλότερο 
ποσοστό που έχει καταγραφεί ποτέ 
για το κόμμα από τη συγκεκριμένη 

δημοσκόπηση και ακολουθούν το 
Σοσιαλδημοκρατικό Κόμμα (SPD) 
με 17% (-1), οι Πράσινοι με 16% 
(+1), οι Φιλελεύθεροι (FDP) με 6% 
(-1) και η Αριστερά με 5%.

Η απογοήτευση των Γερμανών 
είναι σαφής στο ερώτημα σχετικά 
με την πορεία της οικονομίας. Το 
60% δηλώνουν ότι είναι καθοδική, 
το 33% σταθερή και μόλις το 5% 
πιστεύουν ότι είναι ανοδική. Το 
συνολικό έργο της κυβέρνησης 
κρίνεται από το 55% ως «κακό» 
και από το 39% ως «καλό».

Η γερμανική κοινή γνώμη 
φαίνεται πάντως διχασμένη όταν 

ερωτάται για τον πόλεμο στην Ου-
κρανία. Το 56% θεωρούν ότι δεν 
θα τελειώσει διά της διπλωματικής 
οδού, ενώ το 41% έχουν αντίθετη 
άποψη. Επιπλέον, το 41% πιστεύ-
ουν ότι προκειμένου να τελειώσει 
ο πόλεμος θα πρέπει η Δύση να 
πιέσει την Ουκρανία να παραχω-
ρήσει εδάφη στη Ρωσία και το 43% 
απαντούν  στο ερώτημα αρνητικά.

Στη Γαλλία ο Μακρόν αισθάνεται 
την καυτή ανάσα της Μαρίν Λε Πεν, 
η οποία μειώνει την ψαλίδα των 
προεδρικών εκλογών του 2022 
(58,5 % έναντι 41,5%). Πιστεύεται 
ότι οι επόμενες Προεδρικές στη 
Γαλλία δεν αποκλείεται να προκα-
λέσουν σεισμικές αναταράξεις και 
οι Βρυξέλλες θα βρεθούν αντιμέ-
τωπες με τον εφιάλτη τους. 

Με τις «ορδές» των χιλιάδων 
μεταναστών που ήρθαν στην 
Ευρώπη, κυρίως μετά το 2014, 
προκαλούνται τεράστια κοινωνικά 
και οικονομικά προβλήματα. Οι 
γηγενείς πληθυσμοί αισθάνονται 
να ασφυκτιούν. Με την οικονομική 
κρίση και την ανεργία θεωρούν 
πως οι ξένοι τούς παίρνουν την 
μπουκιά από το στόμα. 

Ήδη υπάρχουν de facto, μεγάλα 
γκέτο μέσα σε ευρωπαϊκές μεγα-
λουπόλεις, απομόνωση, εθνικισμός, 
εγκληματικότητα, θρησκευτικός 
και εθνοτικός φανατισμός, τα οποία 
οδηγούν σε συγκρούσεις τόσο με 
τους γηγενείς πολίτες όσο και τις 
Αρχές ασφαλείας. 

Στην Κύπρο η κατάσταση είναι 
χειρότερη γιατί η Ε.Ε. αδυνατεί να 
επιλύσει συλλογικά το όλο πρό-
βλημα,  αφήνοντας τις χώρες του 
νότου να τα βγάζουν πέρα μόνες 
τους ρίχνοντάς τους πενταροδεκά-
ρες. Η χώρα μας με τους χιλιάδες 
Τούρκους εποίκους στον βορρά 
και τα μπουλούκια των λαθρο-
μεταναστών που εργαλειοποιεί 

η Τουρκία μέσω της Πράσινης 
Γραμμής και διά θαλάσσης έχει 
φτάσει στα όριά της. 

Και δεν μας έφταναν όλα αυτά, 
έρχεται και ο Ύπατος εκπρόσωπος 
της Ε.Ε. Ζοζέπ Μπορέλ να δώσει 
αρκετά δώρα στην Άγκυρα, σύμ-
φωνα με την τελευταία έκθεσή  του 
για τις σχέσεις Ε.Ε. Τουρκίας. 

Οι φωνές κατά της Ε.Ε. ολοένα και 
αυξάνονται. Τώρα και με την άρση του 
βέτο (δικαιώματος αρνησικυρίας) ο 
ετσιθελισμός που θέλει να επιβάλει ο 
Γαλλογερμανικός Άξονας στις υπό-
λοιπες χώρες της Ε.Ε. θα προκαλέσει 
μεγαλύτερους τριγμούς, αντιπαραθέ-
σεις και φυγόκεντρες τάσεις. 

Η Αριστερά αδυνατεί να κινη-
τοποιήσει τις μάζες, γιατί έχασε 
το ηθικό της πλεονέκτημα. Όπως 
και την εμπιστοσύνη των πολιτών 
όταν υπέγραφε και ψήφιζε τα μνη-
μόνια, όταν εκχωρούσε αλόγιστα 
δικαιώματα στις τράπεζες που με 
τη συνεχή αύξηση των επιτοκίων 
λειτουργούν χειρότερα και από τους 
τοκογλύφους του Μεσαίωνα.

Βέβαια όταν γίνεται λόγος για 
Αριστερά κόμματα σ’ αυτά περι-
λαμβάνεται και ο «βαριά ασθενής» 
ΣΥΡΙΖΑ, με τον περιβόητο Στέφανο 
Κασελάκη. Άρτι αφιχθείς από την 
Goldman Sachs, ο Κασελάκης είπε 
να το παίξει ηγέτης της Ελληνικής 
Αριστεράς και έκτοτε το κόμμα βρί-
σκεται μεταξύ φθοράς και αφθαρ-
σίας. Απ’ ό,τι φαίνεται θα είναι και 
ο τελευταίος που θα κλείσει την 
πόρτα. Εκτός και αν η μετάλλαξη 
θα είναι πιο επώδυνη. Και οι ΗΠΑ 
θα ελέγχουν και τη συμπολίτευση 
και την αντιπολίτευση της Ελλάδας. 

Η Ευρώπη κάθεται πάνω σε μια 
μπαρουταποθήκη. Εάν δεν γίνουν 
οι αναγκαίες δημοκρατικές αλλαγές, 
εάν η Ε.Ε. δεν απαλλαγεί από την 
υποτέλεια των ΗΠΑ, η διάλυσή 
της δεν θα αργήσει. 

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ

Τα ελλείμματα δημοκρατίας, 
η υποχώρηση της Αριστεράς 
και η άνοδος της ακροδεξιάς

Η Ευρώπη κάθεται 
πάνω σε μια μπα-

ρουταποθήκη. Εάν 
δεν γίνουν οι ανα-

γκαίες δημοκρατικές 
αλλαγές, εάν η Ε.Ε. 
δεν απαλλαγεί από 
την υποτέλεια των 

ΗΠΑ, η διάλυσή της 
δεν θα αργήσει

Τα αριστερά κόμματα άγονται και φέρονται μεταξύ 
σοσιαλδημοκρατίας και άκρατου κομφορμισμού,  υποκύπτοντας στην 
πολιτική του ευρωατλαντισμού που σαρώνει τις χώρες της Ευρώπης
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Σ
υμπληρώθηκαν πριν 
από λίγες ημέρες  
(15 Νοέμβρη 1967), 
56 ολόκληρα χρόνια 
από το «Βατερλώ» 
της Κοφίνου, που 
σήμανε την ανάκλη-

ση της Ελληνικής Μεραρχίας και 
του στρατηγού Γρίβα Διγενή από 
την Κύπρο, που ήταν οι εγγυητές 
της Ένωσης με τη Μητέρα Ελλά-
δα. Η ιστορική εκείνη μάχη της 
Κοφίνου αποφασίστηκε από τις 
κυβερνήσεις Ελλάδας και Κύπρου, 
παρά την αντίθετη γνώμη και τις 
έντονες επιφυλάξεις του αρχηγού 
της Ανώτατης Διοίκησης Αμύνης 
Κύπρου, στρατηγού Γεωργίου Γρί-
βα Διγενή, στον οποίο η Χούντα 
των Αθηνών επιχείρησε να επιρρί-
ψει τις ευθύνες, όταν υπέκυψε στο 
τουρκικό τελεσίγραφο, που αξίωνε 
ανάκληση του Διγενή, αποχώρη-
ση της Ελληνικής Μεραρχίας και 
διάλυση της Εθνικής Φρουράς. 
Αποτελεί ιστορικό γεγονός ότι, οι 
επιχειρήσεις στο τουρκοκυπριακό 
χωριό Κοφίνου, στις 15 Νοεμβρίου 
1967, έγιναν χωρίς καμιά σοβα-
ρή αιτία, αλλά σηματοδότησαν το 
«Βατερλώ» των προσπαθειών για 
ενωτική λύση στο Κυπριακό.

Οι προκλήσεις των Τούρκων 
στην περιοχή Μαρί - Άγιος Θεό-
δωρος - Κοφίνου είχαν αρχίσει να 
εντείνονται από τις αρχές Νοεμ-
βρίου 1967. Σκοπός τους ήταν η 
παρεμβολή εμποδίων ή και πλήρης 
διακοπή της οδικής συγκοινωνίας 
Λευκωσίας - Λεμεσού. Η πρώτη 
τουρκική προσπάθεια εκδηλώθη-
κε στο Μαρί, όπου οι τρομοκράτες, 
οχυρωμένοι σε πολυβολεία, έβαλλαν 
από το ύψωμα, βόρεια του χωριού, 
με πολυβόλα, παρεμβάλλοντας 
εμπόδια στη διακίνηση οχημάτων. 
Η Κυβέρνηση αποτάθηκε στα Ηνω-
μένα Έθνη, ζητώντας τη δυναμική 
επέμβασή τους, για τον τερματισμό 
των τουρκικών προκλήσεων και την 
ελεύθερη διακίνηση στον δρόμο. Τα 
Ηνωμένα έθνη δήλωσαν αδυναμία 
να αποκαταστήσουν την τάξη και την 
ελεύθερη επικοινωνία στον κεντρικό 
οδικό άξονα, που ένωνε τις δυο με-
γάλες πόλεις της Κύπρου. Μπροστά 
στην αδυναμία αυτή της ΟΥΦΙΚΥΠ 
κρίθηκε αναγκαία η επέμβαση της 
Εθνικής Φρουράς, διότι η Αστυνομία 
αδυνατούσε να ενεργήσει αποτελε-
σματικά, οπότε ειδοποιήθηκαν τα 
Ηνωμένα Έθνη, ότι η Εθνική Φρου-

ρά ήταν αναγκασμένη να επέμβει 
για να αποκαταστήσει την ελεύθερη 
οδική συγκοινωνία στην περιοχή. 
Ουλαμός ένοπλων ανδρών μονάδας 
τεθωρακισμένων, με την υποστήριξη 
δυο τροχοφόρων αρμάτων «Μάρ-
μουρ Χάρικτον», ανέλαβε δράση. 
Τα δυο μικρά άρματα έπληξαν τα 
πολυβολεία των Τούρκων, οι οποίοι 
τράπηκαν σε φυγή και αποκαταστά-
θηκε η συγκοινωνία. Η δυναμική 
αυτή ενέργεια της Εθνικής Φρουράς 
σήμανε συναγερμό στα χωριά Άγιος 
Θεόδωρος και Κοφίνου, όπου οι 
ένοπλοι τρομοκράτες τέθηκαν σε 
κατάσταση πλήρους ετοιμότητας 
και η ατμόσφαιρα στην περιοχή 
ήταν ηλεκτρισμένη. 

Ο αρχηγός της ΑΣΔΑΚ, στρα-
τηγός Γρίβας Διγενής, εκτιμώντας 
ορθά την κατάσταση, μετέβη την 
επόμενη μέρα, 23 Νοεμβρίου, στο 
μεικτό χωριό Άγιος Θεόδωρος, 
όπου οι Τούρκοι δολοφόνησαν 
τον υπαστυνόμο Φίλιο Τσιγαρί-
δη, ενώ περιπολούσε στο χωριό 
με «λαντ ρόβερ», για την τήρηση 
της τάξης. Ο στρατηγός μίλησε με 
Έλληνες και Τούρκους κατοίκους, 
στους οποίους συνέστησε να ζουν 
ειρηνικά και να συνεργάζονται «εν 
αγαστή σύμπνοια».  Ιδιαίτερα ο 
Διγενής συμβούλεψε του Τούρκους 
να μην προκαλούν τους Έλληνες 
συγχωριανούς τους, ούτε να παρεμ-
βάλλουν εμπόδια στη διακίνηση 

στο χωριό, διαβεβαιώνοντάς τους 
ότι δεν πρόκειται να τους ενοχλήσει 
κανένας, διότι είχε δώσει σχετικές 
διαταγές στους Έλληνες κατοίκους. 

Και ενώ η κατάσταση φαινόταν 
να ηρεμεί μετά την επίσκεψη αυτή 
του στρατηγού Γρίβα στον Άγιο 
Θεόδωρο, την επόμενη μέρα, 24 
Νοεμβρίου 1967, ένοπλοι Τούρ-
κοι της Κοφίνου έκοψαν τον δρόμο 
Λευκωσίας - Λεμεσού και η κατά-
σταση, αντί να ηρεμήσει στην περι-
οχή, είχε ηλεκτριστεί επικίνδυνα. Ο 
Γρίβας ενημέρωσε την κυβέρνηση 
της Χούντας για τις αξιώσεις της 
Κυπριακής Κυβέρνησης προς τη 
στρατιωτική ηγεσία για υποστήριξη 
της Εθνικής Φρουράς στην εκτέλεση 
αστυνομικών περιπολιών στα χω-
ριά Κοφίνου και Άγιος Θεόδωρος.

Οι επιχειρήσεις στην Κοφίνου 
αποτέλεσαν ιστορικό γεγονός μεγά-
λης βαρύτητας τόσο για την Κύπρο 
όσο και για την Ελλάδα. Οι άμεσες 
και κυριότερες συνέπειές τους, οι 
οποίες άλλαξαν άρδην την πορεία 
του Κυπριακού, ήταν: 

Πρώτο, με την ανάκληση της 
Ελληνικής Μεραρχίας, κατόπιν του 
τουρκικού τελεσιγράφου, αποθω-
ρακίστηκε και απογυμνώθηκε αμυ-
ντικά η Κύπρος, ενώ προλειάνθηκε 
και συν τω χρόνω άνοιξε διάπλατα 
δρόμος για τον αιμοσταγή Αττίλα. 

 Δεύτερο, η Ελλάδα υπέστη 
πρωτοφανή εθνική μείωση στην 

τρισχιλιόχρονη ιστορία της, αφού 
αποδέχθηκε τους ιταμούς τουρ-
κικούς όρους, με τους οποίους 
ανέτρεπε την πολιτική της στο 
Κυπριακό και εισήγε νέα επιζήμια 
δεδομένα στο εθνικό θέμα.

Τρίτο, η πίστη των Ελλήνων 
Κυπρίων στην Ένωση, που τόσο 
είχε δοκιμασθεί, υφίστατο ακόμη 
ένα πλήγμα, συνεπεία της εγκα-
τάλειψης της ιδιαίτερης πατρίδας 
τους από τη  Μητέρα Ελλάδα. 

Για την έναρξη των περιπολιών 
η Κυβέρνηση είχε συνεχή επαφή 
με τα Ηνωμένα Έθνη. Ο αρχηγός 
της ΑΣΔΑΚ (Ανώτατη Στρατιωτική 
Διοίκηση Αμύνης Κύπρου), στρα-
τηγός Γρίβας, όμως, που είχε άλλη 
άποψη, είχε αναφέρει στον Μακά-
ριο ότι οι περιπολίες στα τουρκικά 
χωριά εμπίπτουν στην αρμοδιότητα 
της Αστυνομίας. Για την αποτροπή 
μάλιστα μιας τέτοιας ενέργειας, που 
θα έφερνε την Εθνική Φρουρά προ 
τετελεσμένου γεγονότος, ο στρατηγός 
Γρίβας πρότεινε και πραγματοποι-
ήθηκε σύσκεψη, κατά την οποία 
επανέλαβε τις θέσεις του και τόνισε 
τις πολιτικές συνέπειες από την επέ-
κταση μιας σύρραξης στην ευπαθή, 
όπως την χαρακτήρισε, αυτή περιοχή. 

 Μετά την επισήμανση των 
συνεπειών αυτών ο στρατηγός 
Γρίβας αποστέλλει στην Αθήνα 
τον διευθυντή του 2ου επιτελι-
κού γραφείου, συνταγματάρχη 

Τσατσανίφο, να ενημερώσει την 
πολιτική και στρατιωτική ηγεσία 
της Ελλάδας και να πάρει αυτή 
την τελική απόφαση. Ο Τσατσα-
νίφος ενημερώνει την Ελληνική 
Κυβέρνηση, η οποία συμφωνεί με 
τον Μακάριο, για συμμετοχή της 
Εθνικής Φρουράς στις περιπολίες. 
Επιστρέφει στην Κύπρο και ενη-
μερώνει τη στρατιωτική ηγεσία, 
οπότε το επιτελείο ΑΣΔΑΚ-Εθνικής 
Φρουράς καταρτίζει το σχέδιο με 
την κωδική ονομασία «ΓΡΟΝΘΟΣ» 
και ενημερώνει σχετικά τη στρα-
τιωτική ηγεσία της Ελλάδας. 

Κατά τις επιχειρήσεις οι Τούρκοι 
κάμφθηκαν μπροστά στην υπερο-
πλία των Ελλήνων. 

Για τις επιχειρήσεις στην Κοφί-
νου εγείρονται πολλά και σοβαρά 
ερωτήματα, τα οποία παραμένουν 
ακόμη αναπάντητα από όσους έχουν 
ασχοληθεί με το θέμα, που αποτελεί 
καμπή στην ιστορία του Κυπρια-
κού. Ο Σπύρος Παπαγεωργίου, που 
ασχολήθηκε επανειλημμένα με το 
θέμα, παρατηρεί: «Η ιστορική αλή-
θεια είναι ότι, μόλις στις παραμονές 
της μεγάλης αυτής κρίσεως, ομολο-
γείτο με απελπισία από τον Ντενκτάς 
ότι η Ένωση ήταν πια γεγονός. Και 
αυτά δεν τα έλεγε ο Τουρκοκύπριος 
ηγέτης μόνος όταν τελούσε υπό την 
πίεση της ανάκρισης. Ευθύς μόλις 
αφέθηκε ελεύθερος και επανήλ-
θε στην Τουρκία, τα ίδια ακριβώς 
έλεγε. Οι τουρκικές εφημερίδες της 
14ης Νοεμβρίου (1967), δηλαδή 
της προτεραίας των επιχειρήσεων, 
δημοσίευαν εκτενείς δηλώσεις του 
απελθόντος στην Άγκυρα Ντενκτάς, 
ο οποίος ιδιαίτερα τόνισε ότι: ‘‘Σήμε-
ρα στην Κύπρο πραγματοποιήθηκε 
στρατιωτική Ένωση με την Ελλάδα. 
Την Κύπρο διοικεί ελληνικός στρα-
τός εξαρτώμενος από το Ελληνικό 
Γενικό Επιτελείο’’». 

Οι δηλώσεις αυτές του Ντενκτάς 
κρίθηκαν από πολλούς ομοεθνείς 
του ότι μαρτυρούν ηττοπάθεια. Η 
«Ανταλέτ» (16.11.67), σε άρθρο υπό 
τον τίτλο «Ο Ραούφ Ντενκτάς πρέπει 
να παραιτηθεί», έγραφε ότι αυτός 
«απέδειξε την ανικανότητά του και 
τώρα θέλει να ρίξει το σφάλμα του 
στην κυβέρνηση, οι δε δηλώσεις 
του, ότι η Κύπρος βρίσκεται κάτω 
από ελληνική κατοχή, κατέπλη-
ξαν τους πάντες». Η «Ντουνιά» 
της ίδιας μέρας, απευθυνόμενη 
σ’ αυτόν, έγραφε: «Αξιότιμε κ. 
Ντενκτάς, είσθε ένας ανεύθυνος, 
διότι αν είστε τόσο ανυπόμονος 
να πολεμήσετε, έπρεπε να είχατε 
παραμείνει με τους μαχητές στην 
Κύπρο όταν εκεί υπήρχε αγώνας». 

Στο επόμενο: Το τουρκικό τελεσί-
γραφο, η αποχώρηση της Ελληνικής 
Μεραρχίας, η ανάκληση του Γρίβα 
και η έκθεση του στρατηγού για τα 
γεγονότα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Οι επιχειρήσεις στην Κοφίνου
Ιστορικός σταθμός που σήμανε την ανάκληση του Γρίβα, την αποχώρηση 
της Ελληνικής Μεραρχίας και την εγκατάλειψη της αυτοδιάθεσης – Ένωσης 

Γρίβας και Μακάριος σε μιαν από τις πολλές συναντήσεις τους, στις οποίες κατά κανόνα διαφωνούσαν και 
συγκρούονταν. 

Μακάριος, Π. Κανελλόπουλος, Γρίβας, κατά την επίσκεψη 
του αρχηγού της ΕΡΕ στην Κύπρο, όπου του επιφυλάχθηκαν 
θερμές κυβερνητικές περιποιήσεις. 

Οι επιχειρήσεις στο 
τουρκοκυπριακό 

χωριό Κοφίνου, στις 
15 Νοεμβρίου 1967, 
έγιναν χωρίς καμιά 
σοβαρή αιτία, αλλά 
σηματοδότησαν το 

«Βατερλώ» των προ-
σπαθειών για ενωτική 

λύση στο Κυπριακό 



ΤΟ ΘΕΜΑ 16 03.12.2023

Π
ερισσότερα από 
300 εκατομ-
μύρια ευρώ 
ξ ο δ ε ύ τ η κ α ν 
από τα κρατικά 
ταμεία για το με-
ταναστευτικό τα 

τελευταία τρία χρόνια. Στον Προϋ-
πολογισμό του 2024 προβλέπονται 
δαπάνες ύψους €196 εκ., με το 
συνολικό κόστος της τετραετίας ν’ 
αναμένεται να αγγίξει το μισό δις. 
Εντύπωση προκαλεί και το ποσό 
που ανέκτησε η  Κυπριακή Δημο-
κρατία από τα ευρωπαϊκά ταμεία, 
το οποίο ανέρχεται μόλις στα 29 
εκ. ευρώ. Τα ποσά αυτά δικαιο-
λογούν και τις ανησυχίες όσων 
χαρακτηρίζουν το μεταναστευτικό 
δημοσιονομική βόμβα. Υπενθυμί-
ζεται ότι οι μεταναστευτικές ροές 
συγκαταλέγονται στους κινδύνους 
που πιθανόν ν’ ανατρέψουν την 
εικόνα των δημόσιων οικονομικών. 
Μιλώντας στη «Σ» ο  Πρόεδρος 
του Δημοσιονομικού Συμβουλί-
ου, Μιχάλης Περσιάνης, ανέφερε 
ότι οι δαπάνες που αφορούν το 
μισθολόγιο όσων ασχολούνται με 
το μεταναστευτικό είναι σημαντι-
κά αυξημένες σε σύγκριση με τις 
προηγούμενες χρονιές. 

Μισό δις ευρώ δαπάνες 
σε τριάμισι χρόνια 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που 
παρέθεσε το Υπουργείο Οικονομι-
κών μετά από αίτημα του βουλευτή 
του ΕΛΑΜ Σωτήρη Ιωάννου για 
τις πραγματικές δαπάνες του μετα-
ναστευτικού, τα οποία και εξασφά-
λισε η «Σ», το 2024 αναμένεται ότι 
θα είναι αισθητά αυξημένες, αφού 
υπολογίζεται ότι θα μας κοστίσει 
συνολικά 196.024.405 εκατ. ευρώ. 
Μέχρι τον Ιούνιο του 2023 οι δα-
πάνες άγγιξαν τα 66.902.373 εκατ. 
ευρώ, ενώ το 2022 -χρονιά ρεκόρ 
για τις αφίξεις αιτητών ασύλου- 
έφτασαν τα 112.447.584 εκατ. 
ευρώ και το 2021 οι δαπάνες 
ανήλθαν στα 89.691.986 εκατ. 
ευρώ. Το συνολικό κόστος του 
μεταναστευτικού για την Κυβέρ-
νηση τα τελευταία τέσσερα χρόνια 
(χωρίς να υπολογίζεται το δεύτερο 
μισό του έτους του 2023) ανέρχε-

ται στα 465.066.348 εκατ. ευρώ 
(σχεδόν μισό δις), ενώ το συνολικό 
ποσό ανάκτησης από την ΕΕ για 
τα έτη 2021-2023 (σε περίπτωση 
συγχρηματοδότησης) ανήλθε μόλις 
στα 29.452.799 εκατ. ευρώ (εκ των 
οποίων ποσό 24.736.754 ευρώ 
αφορούσε τις δαπάνες της Μονά-
δας Ευρωπαϊκών Ταμείων (ΜΕΤ) 
του Υπουργείου Εσωτερικών, ποσό 
726.947 ευρώ αφορούσε δαπάνες 
μισθών και λειτουργικών εξόδων 
ιδρυμάτων ασυνόδευτων ανηλίκων, 
ποσό 11.363 ευρώ αφορούσε τις 
δαπάνες προσωπικού και λειτουρ-
γικών εξόδων του Διοικητικού Δι-

καστηρίου Διεθνούς Προστασίας 
και ποσό ύψους 3.877.735 ευρώ 
αφορούσε μισθούς λειτουργών του 
συγχρηματοδοτούμενου έργου αι-
τητών ασύλου στο Υφυπουργείο 
Κοινωνικής Πρόνοιας). 

Κοινωνικές δαπάνες 
Οι δαπάνες χωρίζονται σε τέσ-

σερεις κατηγορίες: στις κοινωνικές 
παροχές, τις παροχές υγείας, τα 

κέντρα / δομές και στις λοιπές δα-
πάνες. Στις κοινωνικές παροχές 
περιλαμβάνονται οι υλικές συνθή-
κες υποδοχής (αφορά μετανάστες 
που δεν διαμένουν στα Κέντρα/ 
Δομές) των οποίων οι δαπάνες 
υπολογίζονται στα 36.000.000 
εκατ. ευρώ για το 2024, ενώ τα 
προηγούμενα έτη ανήλθαν στα 
16.572.770 εκατ. ευρώ μέχρι τον 
Ιούνιο του 2023, 33.018.160 εκατ. 
ευρώ για το 2022 και 34.949.168 
εκατ. ευρώ για το 2021. 

Αυτά τα ποσά αφορούν στα 
Οικονομικά Βοηθήματα για κά-
λυψη βασικών αναγκών (τροφή, 

ρουχισμός και υπόδηση) και κά-
λυψη προσωπικών μικροεξόδων 
συμπερ. εξόδων ηλεκτρισμού και 
ύδρευσης, οι δαπάνες των οποίων 
ανήλθαν το 2021 στα 28.872.139 
εκατ. ευρώ, το 2022 στα 27.803.382 
εκατ. ευρώ,  ενώ το 2023 (μέχρι 
τον Ιούνιο) στα 14.336.715 εκατ. 
ευρώ. Παράλληλα, για το Επίδο-
μα ενοικίου το 2021 διατέθηκαν  
4.175.429 εκατ. ευρώ, το 2022 

3.214.778 εκατ. ευρώ και το μισό 
2023, 892.045 ευρώ. Πέραν του 
επιδόματος ενοικίου, στη λίστα για 
το 2023 προστίθενται και ποσά 
που αγγίζουν τις 11.790 ευρώ για 
προκαταβολή ενοικίου. 

Για τη διαμονή αιτητών ασύλου σε 
ξενοδοχεία δαπανήθηκαν το 2021, 
1.901.600 ευρώ, το 2022 2.000.000 
ευρώ και το πρώτο εξάμηνο του 
2023, 1.332.220 ευρώ. Για τους 
ασυνόδευτους ανηλίκους οι δαπά-
νες ανήλθαν στα 3.704.118 ευρώ το 
2021, στα 9.369.980 το 2022 και στα 
6.955.412 το α’ εξάμηνο του 2023, 
ενώ για το 2024 το ποσό αυτό αυξά-
νεται αφού υπολογίζεται ότι θα ανέλ-
θει στα 14.713.100 ευρώ. Σε αυτά 
τα ποσά περιλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, οι κρατικές ενισχύσεις σε Μη 
Κερδοσκοπικούς Οργανισμούς για 
ασυνόδευτους ανηλίκους, οι οποίες 
το 2021 ανήλθαν στις 862.890 ευρώ, 
το 2022 στο  1.470.277 ευρώ, το α’ 
εξάμηνο του 2023 στο 1.483.540 
ευρώ, ενώ για το 2024 υπολογίζεται 
ότι θα δαπανηθούν 3.862.400 ευρώ 
γι’ αυτόν τον σκοπό.  

Στην κατηγορία εκπαίδευση, 
που περιλαμβάνεται επίσης στις 
κοινωνικές παροχές, το 2021 δα-
πανήθηκαν 5.075.045 ευρώ, το 
2022 6.773.768 ευρώ, το μισό του 
2023 3.961.270 ευρώ, ενώ και 
πάλι το 2024 οι δαπάνες αυτές 
αυξάνονται στα 11.530.684 ευρώ. Η 
εν λόγω αύξηση οφείλεται κυρίως 

στις δαπάνες για τη διδασκαλία 
της Ελληνικής ως δεύτερης γλώσ-
σας στα παιδιά με μεταναστευτι-
κή βιογραφία, οι οποίες το 2021 
ανήλθαν στα 4.565.842.00 ευρώ, 
το 2022 στα 5.999.597 ευρώ, το α’ 
εξάμηνο του 2023 στα 3.486.597 
ευρώ, ενώ το 2024 θα ανέλθουν 
στα 10.550.000 ευρώ.   

Παροχές υγείας 
Οι δαπάνες που προορίζο-

νται για παροχές υγείας το 2021 
ανήλθαν στα 8.393.722 ευρώ, το 
2022 στα 11.300.499 ευρώ, το α’ 
εξάμηνο του 2023 στα 7.312.698 
και το 2024 υπολογίζεται ότι θα 
δαπανηθούν γι’ αυτόν τον σκοπό 
13.328.851 ευρώ. 

Δημοσιονομική βόμβα 
το μεταναστευτικό
Μισό δις ευρώ ο λογαριασμός, σε 3,5 χρόνια, την ώρα 
που η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για μείωση των αφίξεων

ΔΑΠΑΝΕΣ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΟΥ

 	Πραγματικές	Δαπάνες	 	 Υπό	 Συνολικό	ποσό	
	 	 	 	 κατάρτιση	 ανάκτησης
	 	 	 	 Π/Υ	 για	τα	έτη
     2021-2023
	 2021	 2022	 μέχρι	 2024	
	 	 	 Ιούνιο
   2023
ΚΟΙΝΩΝΙΚΕΣ ΠΑΡΟΧΕΣ 43.728.331 49.161.908 27.489.452 62.243.784
ΠΑΡΟΧΕΣ ΥΓΕΙΑΣ 8.393.722 11.300.499 7.312.698 13.328.851
ΚΕΝΤΡΑ / ΔΟΜΕΣ 4.721.621 12.214.924 6.293.081 18.884.473
ΛΟΙΠΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 32.848.313 39.770.255 25.807.142 101.567.297
ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 89.691.986 112.447.584 66.902.373 196.024.405 29.452.799

ΕΛΕΝΑ ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ
kalyfommatou@diasmedia.com 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ 
nicolaouth@simerini.com

Το πoσό που ανέκτησε η Κυπριακή Δημο-
κρατία από τα ευρωπαϊκά ταμεία για τα έτη 

2021-2023 ανέρχεται μόλις στα 29 εκ. ευρώ 
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Κέντρα / Δομές 
Οι δαπάνες για το Κέντρο Πρώ-

της Υποδοχής (ΚεΠΥ) «ΠΟΥΡΝΑ-
ΡΑ» στην Κοκκινοτριμιθιά, το 2021 
ανήλθαν στα 1.961.152 ευρώ, το 
2022 στα 7.816.564 ευρώ, το α’ 
εξάμηνο του 2023 στα 3.999.826 
ευρώ., ενώ το 2024 οι δαπάνες 
υπολογίζεται ότι θα ανέλθουν στα 
8.323.557 ευρώ. Κι αυτό οφείλεται 
κυρίως στην αύξηση που παρατη-
ρείται στις δαπάνες προσωπικού 
που το 2024 διπλασιάζεται. 

Για το Κέντρο Φιλοξενίας (ΚεΦ) 
«ΛΙΜΝΕΣ», στην Μεννόγεια, οι 
δαπάνες το 2021 ανήλθαν στο 
1.822.453 ευρώ, το 2022 στα 
3.141.382 ευρώ, το α’ εξάμηνο του 
2023 στο 1.878.433 ευρώ και το 
2024 επίσης το ποσό αυξάνεται 
στα 5.329.726 ευρώ. Στο ποσό 
αυτό περιλαμβάνονται δαπάνες 
για ανέγερση ύψους ενός εκατ. 
ευρώ.  

Για το Κέντρο Υποδοχής και 
Φιλοξενίας Αιτητών Διεθνούς 
Προστασίας (ΚΥΦΑΔΠ) «ΚΟΦΙ-
ΝΟΥ» οι δαπάνες το 2021 ανήλθαν 
στις 938.016 ευρώ, το 2022 
στο 1.256.978 ευρώ, το α’ εξάμηνο 
του 2023 στις 414.822 ευρώ, ενώ 
το 2024 υπολογίζεται ότι αυτές θα 
αγγίξουν τα 3.531.190 ευρώ. Η αύ-
ξηση οφείλεται κυρίως στις δαπάνες 
για υπηρεσίες που εκτοξεύονται 
από τις 519.347 το 2021, 205.662 
το 2022 και 87.130 το α’ εξάμη-
νο του 2023, στο 1.978.005 ευρώ 
για το 2024, όπως επίσης και στα 
επιδόματα προς τους διαμένοντες 
για μικροέξοδα, τα οποία από τις 
260.166 το 2021, 248.868 το 2022 
και 74.286 για το πρώτο μισό του 
έτους του 2023, αυξάνονται στις 
365.000 ευρώ το 2024. 

Στο ποσό που αφορά τα Κέ-

ντρα και Δομές το 2024 έρχεται 
να προστεθεί και 1.700.000 για την 
Εκμίσθωση Κέντρου Φιλοξενίας 
για Ασυνόδευτους Ανήλικους, με 
αγορά υπηρεσιών. 

Λοιπές δαπάνες 
Τέλος, οι λοιπές δαπάνες για 

το Μεταναστευτικό αφορούν 
στη λειτουργία του Διοικητικού 
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας 
(ΔΔΔΠ), που το 2021 ανήλθαν 
στο 1.583.772 ευρώ, το 2022 στα 
2.066.088 ευρώ, το α’ εξάμηνο του 
2023 στο 1.168.318 ευρώ και το 
2024 υπολογίζεται ότι θα ανέλθουν 
στα 2.264.257 ευρώ. Οι δαπάνες 
του Υφυπουργείου Κοινωνικής 
Πρόνοιας το 2021 ανήλθαν στο 
1.170.175 ευρώ, το 2022 στο 
1.670.370 ευρώ, το α’ εξάμηνο του 
2023 στο 1.075.850 ευρώ και το 
2024 θα ανέλθουν στα 2.150.000 
ευρώ. Οι δαπάνες του Υπουργείου 
Εσωτερικών το 2022 ανήλθαν στις 
939.139 ευρώ, το α’ εξάμηνο του 
2023 στο 1.125.043 ευρώ, ενώ για 
το νέο έτος 2024 οι δαπάνες του θα 
εκτοξευθούν στα 7.409.748 ευρώ. 
Κι αυτό λόγω της προσθήκης των 
δαπανών Διοίκησης ΥΠΕΣ που 
αφορούν τη  μεταναστευτική πολιτι-
κή, ύψους 1.608.248 ευρώ και της 
δαπάνης ύψους 5.000.000 ευρώ 
για ανέγερση κτηρίων, οι οποίες 
δεν υπήρχαν τα προηγούμενα έτη. 

Για το Τμήμα Αρχείου Πληθυ-
σμού και Μετανάστευσης οι δαπά-
νες το 2021 ήταν στα 5.776.330 
ευρώ, το 2022 στα 5.676.643 ευρώ 
και το α’ εξάμηνο του 2023 στα 
3.206.944, ενώ το 2024 θα ανέλ-
θουν στα 8.866.605 ευρώ. Εδώ η 
αύξηση παρατηρείται λόγω των 
αυξημένων δαπανών σε προσω-
πικό και λειτουργικά έξοδα. 

Μεγάλη αύξηση στις δαπάνες 
για το 2024 παρατηρείται και για 
την Υπηρεσία Ασύλου, αφού το 
2021 ανέρχονταν στα 3.513.165 
ευρώ, το 2022 στα 4.155.150 
ευρώ, το α’ εξάμηνο του 2023 
στα 2.259.857 ευρώ και με το 
νέο έτος υπολογίζεται να δαπα-
νηθούν 7.142.590 ευρώ.  Και σε 
αυτήν την περίπτωση η αύξηση 
που παρατηρείται οφείλεται στις 
επιπρόσθετες δαπάνες για προ-
σωπικό και λειτουργικά έξοδα. 

Όσον αφορά τις δαπάνες για τη 
Μονάδα Ευρωπαϊκών Ταμείων 
(ΜΕΤ) του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, για τα έτη 2021, 2022 και 
2023 (μέχρι τον Ιούνιο), αυτές 
ανήλθαν συνολικά στα 58.221.238 
ευρώ, εκ των οποίων τα 24.736.754 
ευρώ προήλθαν από συγχρηματο-
δοτούμενα κονδύλια. Οι δαπάνες 
σε αυτήν την κατηγορία το 2024 
εκτοξεύονται στα 70.410.010 ευρώ. 

Τέλος, οι δαπάνες που αφο-
ρούν το Μεταναστευτικό για το 
Τμήμα Εργασίας το 2021 ανήλθαν 
στις 841.072 ευρώ, το 2022 στα 
2.578.023 ευρώ, το α’ εξάμηνο του 
2023 στο 1.398.533, ενώ το 2024 
υπολογίζεται ότι θα ανέλθουν στα 
3.324.087 ευρώ.  

«Η αύξηση οφείλεται 
στις προσπάθειες για 
αποτελεσματικότερη δια-
χείριση»

H «Σ» ζήτησε από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών να τοποθετηθεί 
για την εκτόξευση των κονδυλίων 
για το μεταναστευτικό το 2024, την 
ώρα που η Κυβέρνηση υποστηρίζει 
ότι οι μεταναστευτικές ροές έχουν 
μειωθεί. Η αύξηση, όπως μας λέ-
χθηκε, είναι στο πλαίσιο της απο-
τελεσματικότερης διαχείρισης του 

μεταναστευτικού, που μεταφράζεται 
κατά πρώτον στις δομές και στην 
αύξηση του προσωπικού.  Όσον 
αφορά τις δομές περιλαμβάνονται 
δαπάνες για έργα υποδομών σε όλα 
τα κέντρα, όπως για παράδειγμα τη 
δημιουργία του προαναχωρησιακού 
κέντρου στη Μεννόγεια, το οποίο 
θα βοηθήσει στη διαδικασία των 
επιστροφών. Επιπλέον, όσον αφο-
ρά τις δαπάνες για το προσωπικό, 
αυξήθηκαν λόγω της πρόσληψης 
εξεταστών, που στόχο έχουν την επί-
σπευση της εξέτασης των αιτήσεων. 
Από 30 εξεταστές που υπήρχαν, τον 
Απρίλιο προσλήφθηκαν 27 και τον 
Οκτώβριο ακόμα 25. Σύμφωνα με 
το Υπουργείο Εσωτερικών, «είχαμε 

30 χιλ. αιτήσεις που εκκρεμούσαν, 
οι οποίες μειώθηκαν στις 26 χιλ. 
και παράλληλα οι νέες αιτήσεις 
μειώθηκαν αρκετά. Υπήρχαν πε-
ριπτώσεις που μία αίτηση χρειαζόταν 
πάνω από 20 μήνες να εξεταστεί, 
ενώ σήμερα βγαίνει απόφαση σε 
τρεις μήνες». Επιπρόσθετα, σημει-
ώνει πως «υπάρχουν κονδύλια για 
δαπάνες για υγειονομική περίθαλ-
ψη, για τους ασυνόδευτους, για τις 
επιστροφές για όσους επιλέγουν 
εθελούσια επιστροφή συν τα έξο-
δα για τα μεταφορικά τους για να 
φύγουν. Σημαντικό κονδύλι στον 
Προϋπολογισμό είναι και αυτό για 
τη λειτουργία του Υφυπουργείου 
Μετανάστευσης». 

Οβουλευτής του ΕΛΑΜ, 
Σωτήρης Ιωάννου, ο 
οποίος ήταν αυτός που 

ζήτησε και έλαβε τα στοιχεία 
από το Υπουργείο Οικονομι-
κών, δηλώνει στη «Σ» πως «για 
χρόνια το λέμε και επιβεβαι-
ώθηκε γι’ ακόμη μια φορά με 
τον πιο επίσημο τρόπο από την 
ίδια την Κυβέρνηση. Το κράτος 
σπαταλά από τους πόρους του 
εκατοντάδες εκατομμύρια για τη 
διαχείριση του μεταναστευτικού, 
κόστος που το επωμίζονται οι 
φορολογούμενοι πολίτες. Είναι 
χαρακτηριστικό πως μόνο για 
το 2024 στον Προϋπολογισμό 
προβλέπονται 196 εκατομμύ-
ρια ευρώ.

»Δεν είναι τυχαίες οι δηλώσεις 
του τέως Υπουργού Οικονομι-
κών και του Δημοσιοοικονομι-
κού Συμβουλίου, πως αποτελεί 
κίνδυνο για το κράτος πρόνοιας 
και την οικονομία της Κύπρου.

»Ως ΕΛΑΜ επιμένουμε στην 
εφαρμογή αυστηρής μεταναστευ-

τικής πολιτικής, που θα μηδενίσει 
τις εισροές και θα οδηγήσει σε 
μαζικές απελάσεις. Σε αντίθετη 
περίπτωση η κυπριακή οικονο-
μία θα αντιμετωπίσει πολλαπλά 
προβλήματα σε ένα περιβάλλον 
ακρίβειας, πληθωρισμού και 
ανασφάλειας.

»Δεν αντιλαμβάνομαι ποια 
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
υποχρεώνει την Κύπρο να δίνει 
200 εκατομμύρια τον χρόνο για 
το μεταναστευτικό, την ίδια ώρα 
που συμπολίτες μας υποφέρουν 
ή ομάδες του πληθυσμού (συ-
νταξιούχοι, ΑΜΕΑ, πολύτεκνοι, 
μονογονιοί κ.λπ) βλέπουν τις 
παροχές που λαμβάνουν να 
συρρικνώνονται».

Σωτήρης Ιωάννου: 
«Ζητείται αυστηρή πολιτική»

Το 2024 υπολογίζεται ότι θα μας κοστίσει 
συνολικά 196.024.405 εκατ. ευρώ, ενώ μέ-

χρι τον Ιούνιο του 2023 οι δαπάνες άγγιξαν 
τα 66.902.373 εκατ. ευρώ, το 2022 -χρο-

νιά ρεκόρ για τις αφίξεις αιτητών ασύλου- 
έφτασαν τα 112.447.584 εκατ. ευρώ και το 
2021 οι δαπάνες ανήλθαν στα 89.691.986 

εκατ. ευρώ 
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Ε
πιτακτική ανάγκη 
θεωρείται τόσο 
από πλευράς 
Yπουργείου όσο 
και από πλευράς 
των εκπαιδευτι-
κών οργανώσεων 

ο εκσυγχρονισμός των Αναλυτικών 
Προγραμμάτων, με την Yπουργό να 
συμπεριλαμβάνει το συγκεκριμένο 
θέμα ψηλά στη λίστα των προτε-
ραιοτήτων του YΠAN. 

Για την επικαιροποίηση και τον 
εκσυγχρονισμό των Αναλυτικών 
Προγραμμάτων δημιουργήθηκαν 
ομάδες με στόχο τον εξορθολογισμό 
της διδακτέας ύλης και τη δημιουρ-
γία ενός σύγχρονου εκπαιδευτικού 
συστήματος,  το οποίο θα προάγει 
τις ικανότητες, τις δεξιότητες και 
τις γνώσεις του κάθε παιδιού, ού-
τως ώστε να ανταποκρίνεται στις 
σύγχρονες προκλήσεις. 

Με επιστολή που έστειλε η 
Υπουργός Παιδείας Αθήνα Μι-
χαηλίδου προς τους αρμόδιους 
διευθυντές της Μέσης Τεχνικής, Γε-
νικής και Δημοτικής Εκπαίδευσης 
επισημαίνεται ότι η επικαιροποίηση 
των Αναλυτικών Προγραμμάτων 
στοχεύει στον έλεγχο συμβατότη-
τας των Δεικτών Επάρκειας και 
Επιτυχίας του κάθε αντικειμένου 
με τον διαθέσιμο χρόνο και στον 
εκσυγχρονισμό των Δεικτών ώστε 
να αποφεύγεται η πλεονάζουσα ύλη 
και να διασφαλίζεται το επαρκές 
και συνεκτικό σώμα γνώσεων. 

Μεταξύ άλλων, η Υπουργός 
Παιδείας ζητεί όπως ληφθούν 
υπόψη συγκεκριμένες βασικές 
ικανότητες, οι οποίες θα πρέπει να 
προωθούνται σε όλα τα μαθήματα 
του Αναλυτικού Προγράμματος. Οι 
οκτώ βασικές ικανότητες είναι η 
ικανότητα γραμματισμού, η πολυ-
γλωσσική ικανότητα, η μαθησιακή 
ικανότητα στις θετικές επιστήμες, 
την τεχνολογία και τη μηχανική, η 
ψηφιακή ικανότητα, η προσωπική, 
κοινωνική μεταγνωστική ικανό-
τητα, η ικανότητα του πολίτη, η 
ικανότητα του επιχειρείν και τέλος η 
ικανότητα πολιτιστικής επίγνωσης 
και έκφρασης. 

Την ίδια στιγμή, στο πλαίσιο του 
Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτι-
κότητας, προωθείται ο σχεδιασμός 
ενός νέου συστήματος αξιολόγησης 
των εκπαιδευτικών και του εκπαι-
δευτικού έργου, με ορίζοντα ολο-
κλήρωσης τα επόμενα τρία χρόνια. 

Όπως δήλωσε η ίδια η Υπουργός 
Παιδείας, Αθηνά Μιχαηλίδου, σκο-
πός είναι να δημιουργήσουν ένα 
έγκυρο και αξιόπιστο σύστημα, το 
οποίο θα προωθεί τη βελτίωση 
τόσο του σχολικού έργου όσο και 
των μαθησιακών αποτελεσμάτων. 

Με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου έχει θεσμοθετηθεί η 
αυτοαξιολόγηση της σχολικής μο-
νάδας,  ώστε το κάθε σχολείο να 
υλοποιεί το δικό του σχέδιο δρά-
σης, με το Υπουργείο να έχει τον 
εποπτικό ρόλο, να στηρίζει και να 
συνεπικουρεί στην προσπάθεια. 

Θετικές στον εκσυγχρο-
νισμό οι εκπαιδευτικές 
οργανώσεις 

Θετικά αποτιμούν οι εκπαιδευ-
τικές οργανώσεις τον εκσυγχρονι-
σμό και την επικαιροποίηση των 
Αναλυτικών Προγραμμάτων, με 
τους αρμόδιους φορείς να έχουν 
ήδη επιλέξει τα άτομα που θα 
συμμετέχουν στις ομάδες που 
συστάθηκαν. 

Μιλώντας στη «Σημερινή» η 
πρόεδρος της ΠΟΕΔ (Παγκύπρια 
Οργάνωση Ελλήνων Δάσκαλων), 
Μύρια Βασιλείου, ανέφερε ότι 

σε συνάντηση που είχαν με την 
Υπουργό Παιδείας, Αθηνά Μιχαη-
λίδου, τους λέχθηκε πως υπάρχει 
πρόθεση από πλευράς Υπουργείου 
να ξεκινήσει η επικαιροποίηση 
των αναλυτικών προγραμμάτων. 
«Μας ζητήθηκε να ορίσουμε τα 
άτομα τα οποία θα συμμετέχουν 
στην ομάδα του κάθε γνωστικού 
αντικειμένου, τα οποία και ορί-
στηκαν. Τώρα αναμένουμε να 
ξεκινήσει ο διάλογος».

Όπως ανέφερε η κ. Βασιλείου, 
ως ΠΟΕΔ είναι υπέρ του  εκ-
συγχρονισμού των Αναλυτικών 
Προγραμμάτων. «Τα Αναλυτικά 

είναι από το 2011, εννοείται ότι 
σε κάθε εκπαιδευτικό σύστημα τα 
Αναλυτικά Προγράμματα πρέπει 
να τυγχάνουν εκσυγχρονισμού σε 
μια πενταετία,  πόσω μάλλον μετά 
από 12 χρόνια».

Επισήμανε ότι οι ίδιοι τοποθετή-
θηκαν θετικά στον εκσυγχρονισμό 
και πως όρισαν τους εκπροσώ-
πους για το κάθε γνωστικό αντι-
κείμενο. «Αυτήν τη στιγμή είμαστε 
στην αναμονή για τη σύσταση των 
επιτροπών για το κάθε γνωστικό 
αντικείμενο του Αναλυτικού Προ-
γράμματος, για να συγκληθούν 
οι επιτροπές και να ξεκινήσει η 
συζήτηση», ανέφερε.

Κλείνοντας, τόνισε ότι τα Αναλυ-
τικά Προγράμματα είναι η πυξίδα 
της εκπαιδευτικής πράξης και πως 
μετά το πέρας κάποιων χρόνων 
πρέπει να επαναξιολογούνται για 
να διαφανεί τι πρέπει και τι δεν 
πρέπει να αλλάξει. 

Τη δική του άποψη για το θέμα 
εξέφρασε και ο Πρόεδρος της 
ΟΕΛΜΕΚ (Οργάνωση Ελλήνων 
Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης 
Κύπρου), Δημήτρης Ταλιαδώρος. 

Αρχικά ανέφερε ότι η ΟΕΛ-
ΜΕΚ έθεσε το θέμα από την 
αρχή. «Από τα πρώτα θέματα 
που θέσαμε ως νέα ηγεσία ήταν 
ότι χρειάζεται η επικαιροποίηση 
και ο εκσυγχρονισμός των Ανα-
λυτικών Προγραμμάτων. Πρώτα 
απ’ όλα θα πρέπει να προηγηθεί η 
απαραίτητη αξιολόγηση, δηλαδή 
να αξιολογηθούν πού υστερούν, 
πού πρέπει να βελτιωθούν και 
ούτω καθεξής». 

Όπως εξήγησε, είχαν ζητήσει 

από την Υπουργό, και συμφώ-
νησε, ότι σε αυτές τις επιτροπές 
θα μετέχουν πανεπιστημιακοί, 
εκπρόσωποι  των επιστημονικών 
συνδέσμων, φιλόλογοι, μαθημα-
τικοί, χημικοί, όπως επίσης και 
επιθεωρητές. 

«Πράγματι εδώ και ένα μήνα 
συστάθηκαν αυτές οι επιτροπές 
και κάποιες ήδη έχουν αρχίσει να 
λειτουργούν, είναι ένα έργο που 
θέλει αρκετή προσπάθεια. Εκείνο 
που ζητήσαμε εμείς είναι τα μέλη 
που εκπροσωπούν την ΟΕΛΜΕΚ 
να είναι ισότιμα μέλη των επιτρο-
πών αυτών και ευελπιστούμε, στο 
πλαίσιο αυτών των επιτροπών, να 
γίνει εποικοδομητικός διάλογος για 
να δούμε πώς μπορούν να βελτιω-
θούν τα Αναλυτικά Προγράμματα. 
Όταν μιλούμε για βελτίωση,  εν-
νοούμε και την προσαρμογή τους 
στον πραγματικό διδακτικό χρόνο 
που υπάρχει», τόνισε.

Σε ερώτηση πότε θα εφαρ-
μοστούν τα αναθεωρημένα και 
εκσυγχρονισμένα Αναλυτικά 
Προγράμματα, είπε ότι «μέχρι 
τον Μάιο του 2024 θα πρέπει 
να ολοκληρωθεί το έργο, αλλά θα 
πρέπει να γίνουν οι αλλαγές, να 
ετοιμαστεί πρόσθετο εκπαιδευτικό 
υλικό, κάποια βιβλία πιθανόν να 
κριθούν ότι είναι ακατάλληλα, άρα 
χρειάζεται αρκετή δουλειά».

Σημείωσε ότι υπάρχουν αντικει-
μενικές δυσκολίες καθώς σε πολλά 
μαθήματα δεν έχουν τα απαραίτητα 
διδακτικά εγχειρίδια που να είναι 
προσαρμοσμένα στον προγραμ-
ματισμό που έχουν, δηλαδή στη 
διδακτέα ύλη. 

Αναφερόμενος στον εκσυγ-
χρονισμό και στα διδακτικά εγ-
χειρίδια της Ελλάδας, είπε ότι «θα 
μπορούσαμε να αξιοποιήσουμε τα 
υπάρχοντα διδακτικά εγχειρίδια 
της Ιστορίας από την Ελλάδα, να 
δούμε και να τα προσαρμόσου-
με με τα δεδομένα και να μπουν 
επίσης κεφάλαια που να αφορούν 
την Ιστορία της Κύπρου. Ακόμη 
μια παράμετρος που επισημά-
ναμε είναι ότι έχει γίνει αρκετή 
δουλειά στην Ελλάδα. Φαίνεται ότι 
ο νέος Υπουργός είναι υπέρ των 
καινοτομιών. Η Ελλάδα αξιοποί-
ησε στο έπακρον τα ευρωπαϊκά 
κονδύλια στο παρελθόν και έχει 
εκσυγχρονίσει και προσαρμόσει 
όλα τα διδακτικά της εγχειρίδια. 
Νομίζω μπορούμε να αξιοποιή-
σουμε την εμπειρία στην Ιστορία, 
τη Γλώσσα και τη Λογοτεχνία, που 
θα έπρεπε να είναι κοινά». 

 «Υπάρχουν αντικειμενικές δυσκολίες, 
καθώς σε πολλά μαθήματα δεν έχουν τα 
απαραίτητα διδακτικά εγχειρίδια που να 

είναι προσαρμοσμένα στον προγραμματι-
σμό που έχουν, δηλαδή στη διδακτέα ύλη»

Πιάνουν δουλειά οι ομάδες του ΥΠΑΝ 
για τον εκσυγχρονισμό της ύλης
Για την επικαιροποίηση των Αναλυτικών Προγραμμάτων συστάθηκαν ομάδες 
με στόχο τη δημιουργία ενός σύγχρονου εκπαιδευτικού συστήματος

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ 
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Σ
ε διπλό εφιάλτη 
εξελίσσεται η συ-
νοδεία ασθενών 
που μεταβαίνουν 
στο εξωτερικό είτε 
για χειρουργική 
επέμβαση είτε για 

θεραπεία. Σαν να μην είναι ήδη 
ζήτημα η κατάσταση της υγείας 
συγγενικών ή αγαπημένων τους 
προσώπων, οι άνθρωποι αυτοί 
καλούνται να διαχειριστούν -και 
επί της ουσίας να επωμιστούν- και 
τον οικονομικό βραχνά των εξόδων 
για να βρίσκονται στο πλάι οικείων 
και συγγενών. Κραυγή αγωνίας 
από τους οργανωμένους Ασθενείς 
και διά στόματος του Προέδρου 
του ΟΣΑΚ, ο οποίος προέβη σε 
αποκαλύψεις-γροθιά στο στομάχι. 

Βάζουν υποθήκες, χά-
νουν σπίτια και περιου-
σίες συγγενείς ασθενών

Συγκεκριμένα, προβαίνοντας 
σε δηλώσεις στην τηλεόραση του 
“Alpha” ο κ. Πάμπος Παπαδόπου-
λος αναφέρθηκε αρχικά στην ανά-
γκη για οικονομική αρωγή από το 
κράτος, τονίζοντας πως δεν είναι 
λίγες οι οικογένειες που αντιμετω-
πίζουν μέχρι και πρόβλημα επι-
βίωσης λόγω του παρατεταμένου 
διαστήματος που υποχρεούνται 
να βρίσκονται εκτός Κύπρου, στο 
πλευρό οικείων προσώπων τους. 
Σημαντικό είναι ν’ αντιληφθούν οι 
εμπλεκόμενοι,  αλλά ιδιαίτερα οι 
αρμόδιες Αρχές, πως δεν πρόκειται 
απλώς για ένα γραφειοκρατικό ζή-
τημα, ενώ θα πρέπει να ακουστεί η 
φωνή και των ίδιων των ασθενών. 
«Όπως αναφέρθηκε στη Βουλή, 
συγκεκριμένος Σύνδεσμος διέθεσε 
μισό εκατομμύριο ευρώ μέσα σε 
κάποιους μήνες σε οικογένειες που 
ήταν στο εξωτερικό.

Ενώ δεν λείπουν και τα παρα-
δείγματα οικογενειών που έφτασαν 
στο σημείο να χάσουν το σπίτι τους, 
για να μπορέσει ο ασθενής τους 
να έχει έναν άνθρωπο δικό του 
στο πλευρό του», ήταν η χαρα-
κτηριστική τοποθέτησή του. Στο 

ίδιο μήκος κύματος, ο Πρόεδρος 
του ΟΣΑΚ ανέφερε ότι υπάρχουν 
οικογένειες που έχουν βάλει υπο-
θήκες, ενώ άλλες έχουν χάσει τα 
σπίτια τους. Την ίδια στιγμή δεν 
είναι λίγοι αυτοί που υποχρεώ-
θηκαν να βρουν λεφτά από άλλες 
πηγές για να καταφέρουν να πα-
ραμείνουν στο εξωτερικό μέχρι 
την ολοκλήρωση της θεραπείας. 
Η καταληκτική του κουβέντα ήταν 
ότι, εάν και εφόσον το Υπ. Υγείας 
επιθυμεί να θεσμοθετήσει συγκε-
κριμένα κριτήρια για τη χρηματο-

δότηση αυτό είναι καλοδεχούμενο, 
με την προϋπόθεση ότι θα έχουν 
λόγο και οι ασθενείς. 

Το ΓεΣΥ, ο ΟΑΥ και η 
τροπολογία του προϋπο-
λογισµού 

Το ζήτημα φέρεται να απασχολεί 
τους εμπλεκομένους, όμως,  σύμ-
φωνα με τις μέχρι τώρα τοποθε-
τήσεις, φέρεται να υπάρχει χάσμα 
και διάσταση στον τρόπο αλλά και 
στο μέγεθος της βοήθειας που θα 
έπρεπε να δοθεί. Ενδεικτικό του 

χάσματος που υπάρχει ήταν και 
το κονδύλι που ζητήθηκε από το 
Υπ. Υγείας -από το αντίστοιχο των 
Οικονομικών- για την κάλυψη αυ-
τών των αναγκών. Σύμφωνα με τον 
σχεδιασμό του Υπ. Υγείας, λοιπόν, 
μετά από απόφαση που πάρθηκε 
από τον περασμένο Σεπτέμβριο, οι 
αποστολές των ασθενών -και κατ’ε-
πέκτασιν το κονδύλι- θα περάσουν 
στα χέρια του Οργανισμού Ασφά-
λισης Υγείας, αφού θα ενταχθούν 
κάτω από την «ομπρέλα» του ΓεΣΥ. 
Σε ό,τι αφορά αρχικά τους ασθενείς, 
πέρα από το κόστος της θεραπείας, 
θα πρέπει να καλύπτονται και τα 
έξοδα μετάβασης από τη στιγμή που 
θεωρητικά η χώρα μας δε μπορεί 
να παρέχει τις εν λόγω υπηρεσίες/
θεραπείες/επεμβάσεις. 

Πέραν όμως των ασθενών -και 
στο πλαίσιο κοινωνικής πρόνοιας- 
είναι παραδεχτό ότι το Υπ. Υγείας 
θα πρέπει -μέσα από προϋποθέσεις 

και κριτήρια- να μπορεί να ενισχύ-
σει ή να καλύψει τα έξοδα και των 
συνοδών. Η αρμόδια Υπουργός, 
Πόπη Κανάρη, δήλωσε τη ∆ευτέρα, 
ενώπιον της Επιτροπής οικονομι-
κών, στο πλαίσιο συζήτησης του 
προϋπολογισμού του Υπουργεί-
ου για το 2024, ότι το θέμα των 
συνοδών είναι θέμα κοινωνικής 
στήριξης,  «άρα είναι θέμα δικό μας». 
«Έχουμε ζητήσει, στο πλαίσιο της 
τροπολογίας του προϋπολογισμού 
του 2024, ένα αρκετά μεγάλο ποσό 
για να στέλνουμε συνοδούς με βάση 
συγκεκριμένα οικονομικά κριτή-
ρια, τα οποία θα συζητήσουμε με 
το Υπουργείο Οικονομικών, για να 
υπάρχει συνοδός σε ασθενείς που 
πάνε στο εξωτερικό», επεσήμανε. 
Μέσα στο κονδύλι που θα διαθέσει 
ο ΟΑΥ έχει υπολογιστεί η κάλυ-
ψη των εξόδων αποκλειστικά του 
ασθενούς, κάτι το οποίο θα γίνε-
ται χωρίς  οικονομικά κριτήρια. Ο 
ΟΑΥ θα καλύπτει μόνο τα έξοδα 
του ασθενούς και όχι τα έξοδα του 
ή των  συνοδών του. 

Μελέτη και Επ. Υγείας 
ζητούν 4 εκατοµµύρια, 
η Κανάρη… 350.000

Η Yπουργός Υγείας, Πόπη Κα-
νάρη, όπως αναφέρθηκε, απέστειλε 
τις προηγούμενες ημέρες επιστολή 
στο Yπουργείο Οικονομικών για 
εξασφάλιση κονδυλίου ύψους 
€350.000, το οποίο κρίνεται τόσο 
από τη Βουλή όσο και από τις οργα-
νώσεις των ασθενών ως ανεπαρκές. 
Αυτό έφερε την άμεση αντίδραση 
της Επ. Υγείας, αφού μέσω επιστο-
λής προς την Πρόεδρο της Βουλής 
Αννίτα ∆ημητρίου -με στόχο να 
κοινοποιηθεί στη Βουλή- ζήτησε 
κονδύλι ύψους 4 εκατομμυρίων 
ευρώ. Αριθμός, που, όπως αντι-
λαμβάνεστε, απέχει παρασάγγας 
από τις 350.000 που ζήτησε η Υπ. 
Υγείας. Μάλιστα ο αριθμός αυτός 
δεν είναι τυχαίος,  αφού, σύμφω-
να με δήλωση του Προέδρου της 
Επιτροπής Υγείας,  Ευθύμιου ∆ί-
πλαρου, «είναι για εμάς δεδομένο 
ότι το ποσό των €350.000 που έχει 
ζητήσει το Υπουργείο Υγείας από 
το Υπουργείο Οικονομικών για τον 
σκοπό αυτό σε καμία περίπτωση 
δεν επαρκεί. Ειδικά όταν σχετική 
μελέτη του 2020 προνοεί ότι το εν 
λόγω κονδύλι θα πρέπει να φτάνει 
τα  €4 εκ.». 

«∆εν λείπουν και τα παραδείγµατα οι-
κογενειών που έφτασαν στο σηµείο να 

χάσουν το σπίτι τους, για να µπορέσει ο 
ασθενής τους να έχει έναν δικό του άν-

θρωπο στο πλευρό του»

Παλεύουν µε ασθένειες 
και παθήσεις… και 
πνίγονται οικονοµικά   
Τι στοιχίζει σε κάποιον που αποφασίζει να βρεθεί στο 
πλευρό ενός αγαπηµένου του προσώπου, το οποίο 
µεταβαίνει στο εξωτερικό για επέµβαση ή θεραπεία;

Θα πρέπει, λοιπόν, να 
γίνει αντιληπτό ότι η 
αποστολή ασθενών στο 

εξωτερικό έχει μια ποικιλομορ-
φία πτυχών. ∆εν μπορεί, για 
παράδειγμα, να αποστέλλεται 
στο εξωτερικό ασθενής με πλη-
ρωμένα τα ιατρικά έξοδα, αλλά 
όχι τα έξοδα μετάβασής του. ∆εν 
μπορεί ασθενής οποιασδήποτε 
ηλικίας ή πάθησης να υποχρε-

ούται να μεταβεί στο εξωτερικό 
για επέμβαση ή θεραπεία -και 
λέω να υποχρεούται, αφού η 
χώρα του δεν μπορεί να του 
παρέχει τη συγκεκριμένη υπη-
ρεσία- και να πρέπει να μεταβεί 
μόνος του, υπό την έγνοια του 
οικονομικού βραχνά του συ-
νοδού. Είτε αυτό διαρκεί μέρες 
είτε ακόμη και μήνες, πρέπει 
να δίνεται η δυνατότητα στον 

ασθενή αφενός να λάβει τη θε-
ραπεία έχοντας στο πλευρό του 
τουλάχιστον ένα δικό του πρό-
σωπο και, αφετέρου, να δώσει 
αυτήν τη μάχη απαλλαγμένος 
από το βάρος των χρημάτων που 
θα χρειαστεί για να το πράξει. 
Άλλωστε το πλαίσιο φροντί-
δας ευάλωτων, ηλικιωμένων 
και ασθενών καθρεφτίζει την 
εικόνα της Πολιτείας.

Καθρέφτης της Πολιτείας… 
ΑΠΟΨΗ  

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 



ΑΝΑΛΥΣΗ 20 03.12.2023

ΤΙΤΟΣ 
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Η ανθρωπότητα φαίνεται να έχει επιστρέψει 
στις αρχές της. Ζούμε πάλι σε σπήλαια, αλλά 

οι σπηλιές μας είναι τώρα γυάλινοι πύργοι, 
μοιάζουν με του Άλαν Κλαρκ, του συγγραφέα 

επιστημονικής φαντασίας, τις «Σπηλιές από 
Ατσάλι»

Ο
τελευταίος των 
Μοϊκανών; Πε-
ρίπου. Όταν ο 
Ishi, ο μόνος 
επιζών της ιν-
διάνικης φυλής 
των Γιάχι της 

Βορείου Αμερικής άφησε εδώ κι 
έναν αιώνα τα βουνά της Καλιφόρνια 
για να γίνει αντικείμενο μελέτης των 
πανεπιστημιακών ανθρωπολόγων 
κι εθνολόγων, διεσφάλιζε και την 
επίζηλη θέση στους αμερικανικούς 
θρύλους ως ο τελευταίος των νο-
μάδων τροφοσυλλεκτών της κατα-
κτημένης από τη δυτική απληστία 
αμερικανικής ηπείρου.

Ταυτόχρονα, έδινε και ευπρόσ-
δεκτη αφορμή για μια σοβαρή 
πολιτισμική και φιλοσοφική αυ-
τοεξέταση στους στρογγυλοκαθι-
σμένους αστούς του πολιτισμένου 
μας σύγχρονου κόσμου. Κι όταν η 
βιογράφος του, Theodora Kroeber, 
στο πνεύμα του Φροϋδικού «ο πο-
λιτισμός κι οι αντιρρήσεις του», τον 
ρώτησε για την εντύπωσή του για 
τον προβληματισμένο και προβλη-
ματικό μας κόσμο, ο Ishi «είχε την 
απάντηση έτοιμη... φταίει ο υπερ-
βολικός χρόνος που οι σύγχρονοι 
περνούμε μέσα σε σπίτια».

«Δεν ανήκε στη φύση του αν-
θρώπου να περνά τόσον καιρό 
κλεισμένος σε κτήρια», αποφάν-
θηκε με φιλοσοφική βεβαιότητα 
ο Ινδιάνος.

Αυτά, πριν από 100 χρόνια. Τα 
πράγματα είναι εμφανώς χειρότερα, 
τώρα. Δεν κερδίζουμε τίποτα αν 
στοιχηματίσουμε ότι διαβάζετε τις 
γραμμές αυτές κλεισμένος σε ένα 
δωμάτιο, όπως άλλωστε κάνετε για 
το μεγαλύτερο μέρος της ημέρας 
σας, κολλημένος σε κάποια χαρτιά ή 
σε μια οθόνη, σκαλίζοντας σύμβολα 
κι όποια ορνιθοσκαλίσματα, ή, οι 
«φτασμένοι» από σας, σε κάποια 
meeting σε λαμπρά φωτισμένες 
αίθουσες συμβουλίων.

 Με το διαδίκτυο στη διάθεση 
των δακτύλων σας, των μόνων 
για τους σκοπούς κινούμενων 
μελών σας, μεγάλο μέρος από 
τα ψώνια σας, τις συζητήσεις και 
τις συμφωνίες σας γίνονται από 
την βολή τής... «εργονομικής»  
(ελπίζουμε) καρέκλας σας. Κι αν 
ασκείστε καθόλου, πιθανότατα αυτό 
γίνεται στην κλειστή αίθουσα ενός 
γυμναστηρίου.

Η επιστροφή στο Αλντουβάι; Αν 
οι πιο απαισιόδοξοι για τις ενερ-

γειακές εξαρτήσεις του πολιτισμού 
μας προειδοποιούσαν ότι, με το 
τέλος του πετρελαίου, αφήνουμε 
τις κορυφαίες, ενεργοβόρες στιγ-
μές του πολιτισμού μας για μια 
αργή, καθοδική πορεία πίσω στο 
σπήλαιο του Αλντουβάι, απ’ όπου 
ξεκίνησαν όλα, η «επιστροφή στα 
σπήλαια» μοιάζει να είναι μια πολύ 
παραστατική περιγραφή για την 
εσώκλειστη ζωή του Homo Sapiens. 
Ένας νέος Τρωγλοδυτισμός;

 Η ανθρωπότητα φαίνεται να έχει 
επιστρέψει στις αρχές της. Ζούμε 
πάλι σε σπήλαια, αλλά οι σπηλιές 
μας είναι τώρα γυάλινοι πύργοι, 
μοιάζουν με του Άλαν Κλαρκ, του 
συγγραφέα επιστημονικής φαντα-
σίας, τις «Σπηλιές από Ατσάλι». Κι 
οι συνέπειες δείχνουν καθοριστι-
κές, όσο και τιμωρητικές, για την 
κοινωνική και την πολιτισμική μας 
ζωή, όπως και για την υγεία μας.

Τρωγλοδύτες των ανωτέ-
ρων ορόφων

Όντως, για τον σημερινό, μεταμο-
ντέρνο τρωγλοδύτη, απορροφημένο 
στην υπηρεσία της οικονομίας της 
γνώσης, το σπήλαιό του είναι ένα 
πολυτελώς φινιρισμένο υάλινο πα-
λάτι. Κι αν το ιστορικό υπέδαφος 
της παλαιολιθικής εποχής ήταν 
ακριβώς χωμένο ή ‹γειωμένο› 
στο έδαφος, η σημερινή εκδοχή του 
είναι όλο και πιο... «απογειωμένη».

Τεχνολογικά τεχνουργημένοι 
εργασιακοί θαλαμίσκοι, στα περί-
που αεροστεγή κι ασφαλισμένα με 
προηγμένα συστήματα ασφαλείας 
υάλινα κελύφη τους, σαν γαρίδες 
ή σαν αστακοί, απομονωμένοι από 
το «άτεχνο» φυσικό περιβάλλον κι 
ό,τι ανεξέλεγκτο κι απρόβλεπτο θα 

μπορούσε να παρέμβει στην απρό-
σκοπτη και μονομανή επιδίωξη του 
οικονομικού κέρδους και της καριέ-
ρας. Ανεβάζοντας «κατακόρυφα» η 
αστυφιλία την αξία της αστικής γης, 
οδήγησε στην κερδοπική ανέγερση 
υψηλότερων κτιρίων.

Ο μεταμοντέρνος Μπωντριγιάρ 
σχολιάζει υψιφοβικά τους ιλίγγους 
αυτών των κτηριακών απογειώσε-
ων, παραμένει όμως ότι η είσοδος 
σε αυτά, ή εκτόξευση στους ανώ-
τερους ορόφους με τους ανελκυ-
στήρες των ουρανοξυστών είναι 
ταυτόχρονα και μια αποφασισμένη 
φυγή από τα δένδρα, την βροχή, 
τον άνεμο, τον ήλιο και το έδαφος. 
Πρόκειται, κυριολεκτικά για φυγή 
κι αποδέσμευση από την φύση.

Αν από την αυγή της ιστορίας 
του ο άνθρωπος αγωνιζόταν και 
φιλοδοξούσε να αποδράσει από 
τις απαιτήσεις κι αναγκαιότητες 
της φύσης, είμαστε τώρα περίπου 
εκεί. Κι αν, το 1800, μόνο το 2% του 
γήινου πληθυσμού ζούσε σε πόλεις, 
το 2000 το ποσοστό είχε φτάσει σχε-
δόν στο ήμισυ, και μέχρι το 2030 
προβλέπεται να φτάσει το 62%.

 Στην Βρετανία, ήδη ο αστικός 
πληθυσμός φτάνει το 89% του συ-
νόλου. Έρευνες στην Βρετανία για 
την χρήση του χρόνου έδειξαν το 
2000 ότι το πλείστο του χρόνου 
δίνεται σε δραστηριότητες όπως 
ο ύπνος, η εργασία, το φαγητό, η 
παρακολούθηση κάποιας οθόνης 
κι οι μετακινήσεις, όλες σε κάποιον 
κλειστό, εσωτερικό χώρο.

Λιγότερο από μισή ώρα ημε-
ρησίως αφιερώνεται σε κάποια 
σκόπιμη δραστηριότητα σε ανοικτό 
χώρο. Σε πιο ακριβείς στατιστικές, 
στην Βρετανία, από τα 1.440 λεπτά 

της ημέρας μόνο ένα λεπτό ανα-
λογικά αφιερώνεται στην ύπαιθρο 
ή στην παραλία. Τελικά, μόνο η 
χελώνα περνά περισσότερο χρόνο 
κλεισμένη σε κάποιο καβούκι.

Νικήσαμε την φύση; Η απόδραση 
στο διπλό «εντός» αυτό, του δομημέ-
νου περιβάλλοντος, στην πόλη και 
στα κτήρια, συνιστά μια δραματική 
μεταβολή του φυσικού μας βιοχώ-
ρου, αιφνιδίως, για τις τελευταίες 12 
γενιές από τις 350.000 της ιστορίας 
μας στην Γη. Θα ήταν παράδοξο, 
λοιπόν, να μην συνοδεύουν την 
αποφασιστική μας κίνηση προς 
το «αφύσικο» κάποιες συνοδές 
αρνητικές συνέπειες. Με την ζωή 
σε κλειστούς χώρους συνδέονται 
συμπτώματα «δυσανεξίας» στην 
συνεχή αφύσικη κλεισούρα, όπως 
το «σύνδρομο της ασθένειας των 
κτηρίων» (sick building syndrome).

Τέτοια διαγνώστηκαν να είναι 
η εμφάνιση σωματικών και πνευ-
ματικών ασθενειών, από απλούς 
βήχες και κεφαλαλγίες, μέχρι κο-
πώσεις μέχρι κατάθλιψη. Όπως 
κι οι πόλεις γενικά, αλλά ακόμη 
πιο αποτελεσματικά, τα κτήρια 
φυλακές μας ευθύνονται για την 
συγκέντρωση μολυσμένου αέρα 
και παγιδεύουν σε υποβαθμισμένα, 
ανθυγιεινά περιβάλλοντα. Ακόμη, 
καταδικάζουν σε αφύσικο, τεχνητό 
και πιο αδύναμο φωτισμό, στον 
οποίο αποδίδεται το Σύνδρομο 
SAD, της έλλειψης ηλιοφάνειας.

Από τα αποτελέσματά της, η εν-
δημική, πια, έλλειψη βιταμίνης D, 
με συνοδές συνέπειες, ασθένειες 
όπως ο ραχιτισμός, η σκλήρυνση 
κατά πλάκας, ο διαβήτης, παχυσαρ-
κία, νευρασθένειες, σχιζοφρένεια 
κι υπογονιμότητα. Κάποτε γνωστές 
ως ασθένειες της φτώχιας, από τα 
ανήλιαγα περιβάλλοντα των παρα-
πηγμάτων, χαρακτηρίζουν γενικά 
την ζωή στις μεγαλουπόλεις.

Ακόμη και κοινωνικά δεινά 
όπως η εγκληματικότητα κι η επι-
θετικότητα δείχτηκαν να υποχω-
ρούν αν προστεθεί λίγο πράσινο, 
φυσικό περιβάλλον σε κτηριακά 
συγκροτήματα και απρόσωπα, 
αποκλειστικά δομημένα αστικά 
περιβάλλοντα κι υποβαθμισμέ-
νες περιοχές κατοίκησης.

Το φιλοσοφικό επιχεί-
ρημα: από τον Επίκουρο 
στον Thoreau και τον 
Emerson

Στην επιστημονικά «διαφωτισμέ-
νη» νεωτερική μας εποχή, τείνουμε, 
βέβαια, να δίνουμε επιστημονικά 
βασισμένες, καθολικές κι αναγω-
γικές εξηγήσεις. Τα συμπτώματα 
δυσπροσαρμογής στο νέο, αφύσικο 
αστικό περιβάλλον εξηγούνται με 
αναφορά ή «αναγωγή» σε όρους 

της φυσιολογίας. Συνοδές ελλεί-
ψεις ορμονών που θα έπρεπε 
«φυσιολογικά» να εκκρίνουν οι 
αδένες κι ο υποθάλαμος. Αλλά, λέει 
η φυσιολογία την πλήρη ιστορία; 
Ή, πού σταματά η φυσιοπαθολογία 
κι αρχίζει η φιλοσοφία;

Η Φύση, υποδεικνύουν οι φι-
λόσοφοι, είναι το απόλυτο Άλλο, το 
Ιερό, το Mysterium Tremendum 
et fascinans του θρησκειολόγου 
Rudolf Otto, η πηγή και αφύ-
πνιση ποιητικών ενοράσεων 
και μεταφυσικών στοχασμών, 
του οντολογικού «θαυμάζειν» που 
εισάγει την αριστοτελική Πρώτη 
Φιλοσοφία. Στο The Varieties of 
Religious Exoerience, o William 
James υποδεικνύει ότι η Φύση συ-
νιστά το πρωταρχικό ξύπνημα του 
θρησκευτικού αισθήματος και την 
πρώτη ύλη της πνευματικότητας.

Με την σειρά του, ο βιολόγος 
του Harvard E. O. Wilson μίλη-
σε για την «βιοφιλία», την έμφυτη 
«αγάπη» και παρώθηση προς την 
φύση, αναρωτούμενος τί θα συ-
νέβαινε στην ανθρώπινη ψυχή αν 
ένα τόσο καθοριστικό στοιχείο της 
ανθρώπινης εξέλιξης εκφυλιζόταν 
και διαγραφόταν από τους ορίζοντες 
της ύπαρξής μας.

Από τους Αμερικανούς υπερβα-
τιστές, ώς τον φυσιολάτρη Thoreau, 
η συνάντηση με την παρθένα, 
ακόμη, αμερικανική φύση στην 
Νέα Αγγλία οδήγησε σε υμνητικές 
εκστάσεις όπως στου Thoreau τον 
ύμνο για την «απερίγραπτη αθω-
ότητα και καλωσύνη της Φύσης 
- του ηλίου και του ανέμου και της 
βροχής - [που] τόση υγεία, τόση 
χαρά δίνουν για πάντα!». Στερη-
μένοι από το φως αυτό, από τις 
δόξες του νυκτερινού ουρανού 
χάρις στην φωτορύπανση του 
αστικού περιβάλλοντος, είναι να 
απορούμε πώς η γυμνωμένη μας 
ψυχή είναι παραδομένη στο άγχος;

Πώς τα σκηνοθετημένα υποκα-
τάστατα της φυσικής ενατένισης, του 
βλέμματος που χάνεται στον θαυμα-
σμό του απρόβλεπτου, αναπάντεχου 
και απερίγραπτου τής Φύσης, οι οθό-
νες, τα διαδίκτυα και τα Playstation 
μπορούν να παραβληθούν με το 
πρωταρχικό και ακατανόητο ρίζωμά 
μας στην αστρόσκονη;

Μιλώντας πια μόνο μεταξύ 
μας, για τα ευτελή που περι-oρί-
ζουν και συγχέουν τις αφηγήσεις 
του ενδιαφέροντος μ’ αυτές του 
συμφέροντος, η εκπτώχευση που 
αντιπροσωπεύει, η υποκατάσταση 
τού φυσικά, πρωταρχικά, οντολο-
γικά δοσμένου με το πρό-χειρο, 
το ανά χείρας, το αναυθεντικό του 
Heidegger, δίνεται τόσο άμεσα και 
τόσο μεστά στην συμβουλή του Ishi, 
«να βγαίνουμε πιο συχνά έξω».

Ο νέος Τρωγλοδυτισμός κι 
η λήθη του «μεγάλου έξω»



Τ
ο καμπανάκι κινδύνου 
του ∆ημοσιονομικού 
Συμβουλίου Κύπρου 
(∆ΣΚ) χτύπησε γι’ 
ακόμη μια χρονιά 
προς την Κυβέρνηση, 
επισημαίνοντας επι-

μέρους ζητήματα και ανησυχίες που 
κατέγραψε τη χρονιά που διανύουμε.

Το ∆ημοσιονομικό Συμβούλιο 
δημοσιοποίησε προ ημερών την 
τελική του έκθεση για το 2023 με 
χρόνο αναφοράς τον Νοέμβριο του 
τρέχοντος έτους. Μεταξύ άλλων το 
∆ΣΚ καταγράφει τις προτεραιότητες 
πολιτικής που πρέπει να ληφθούν 
προς αποφυγήν βραχυπρόθεσμων 
και μεσοπρόθεσμων κινδύνων. Η 
απουσία δράσεων για τη μείωση των 
ανελαστικών δαπανών και η συνέ-
χιση της πρακτικής κατάρτισης συ-
μπληρωματικών προϋπολογισμών, 
κάτι που θα έπρεπε να γίνεται μόνο 
σε πολύ εξαιρετικές περιπτώσεις, 
είναι μεταξύ των ανησυχιών που 
εκφράζει στην έκθεσή του το ∆ΣΚ.

Αναλυτικότερα, το Συμβούλιο 
επισημαίνει στην έκθεσή του τέσσε-
ρεις συν τέσσερεις προτεραιότητες 
πολιτικής προς αποφυγήν βραχυ-
πρόθεσμων και μεσοπρόθεσμων 
κινδύνων. Μεταξύ άλλων γίνεται 
λόγος για εξορθολογισμό της αγο-
ράς ηλεκτρισμού, για αυτονόμηση 
των νοσηλευτηρίων του ΟΚΥπΥ 

και για ψηφιακή μετάβαση της 
κρατικής μηχανής. Ειδικότερα: 

Προτεραιότητες πολιτι-
κής προς αποφυγήν βρα-
χυπρόθεσµων κινδύνων

• Εξορθολογισμός της αγοράς 
ηλεκτρισμού, περιλαμβανομένης 
και της ενίσχυσης ΑΠΕ και του 
δικτύου μεταφοράς. 

• Ανάπτυξη και εισαγωγή πολιτι-
κής διαχείρισης κόστους στην αγορά 
δικαιωμάτων εκπομπής ρύπων και 
στην αγορά καυσίμων (ΑΗΚ).

• Αυτονόμηση νοσηλευτηρίων 
ΟΚΥπΥ χωρίς άλλες καθυστερήσεις 
προς προστασία του ΓεΣΥ.

• ∆ιατήρηση της δημοσιονο-
μικής πορείας που διαγράφεται 
στο Μ∆Π 2024-2026 και στους 
επόμενους προϋπολογισμούς, χω-
ρίς αποκλίσεις στους επόμενους 
Προϋπολογισμούς (Προϋπολογι-
σμό 2025 και Μ∆Π 2025-2027).

Προτεραιότητες πολιτι-
κής προς αποφυγήν  µε-
σοπρόθεσµων κινδύνων

• Ψηφιακή μετάβαση της κρατι-
κής μηχανής και εκσυγχρονισμός 
διαδικασιών του ∆ημοσίου στη 
βάση βέλτιστων πρακτικών.

• Αναθεώρηση τρόπου αξιο-
ποίησης αποθεμάτων ΤΚΑ.

• Εισαγωγή της αίσθησης του 
κατεπείγοντος στην υλοποίηση 
δεσμεύσεων για το Σχέδιο Ανά-
καμψης και Ανθεκτικότητας (ΣΑΑ). 

• Τεχνολογική αναβάθμιση 
ΟΑΥ που να επιτρέπει την υψη-
λής ποιότητας στατιστική ανάλυση 
δεδομένων.

Κίνδυνοι προς 
παρακολούθηση

Το ∆ΣΚ κάνει αναφορά στο 
Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό 
Πλαίσιο (Μ∆Π) και σημειώνει, με-
ταξύ άλλων, ότι αυτό περιλαμβάνει 
εκτίμηση επιβράδυνσης του ρυθμού 
αύξησης των κρατικών εσόδων σε 
επίπεδα χαμηλότερα της ανάπτυξης 
του ΑΕΠ, «διορθώνοντας» μια εικόνα 
υπεραισιοδοξίας στις μεσοπρόθεσμες 
εκτιμήσεις των εσόδων μετά το 2023 
και 2024. Επιπλέον, οι ανελαστικές 
δαπάνες ως ποσοστό του ΑΕΠ και 
ως ποσοστό των κρατικών εσόδων 
υποχωρούν σε πιο βιώσιμα επίπεδα 
στο βάθος του Μ∆Π. 

Ωστόσο, η συγκεκριμένη πορεία 
υπόκειται σε κίνδυνο υλοποίησης, 
καθώς το Μ∆Π δεν έχει δεσμευ-
τικό χαρακτήρα και δεν υπάρχει 
λόγος που να δικαιολογεί την ελ-
πίδα πως οι προδιαγραφόμενες 
διορθώσεις θα υλοποιηθούν. Η 
συνήθης πρακτική, με την οποία 
ο εκάστοτε Προϋπολογισμός της 
∆ημοκρατίας εκπονείται αγνοώντας 
τον Προϋπολογισμό και Μ∆Π που 
υποβλήθηκε το προηγούμενο έτος, 
καθιστά τις εκτιμήσεις για τα έτη 
2025-2026 ιδιαίτερα επίφοβες. 

Επιπλέον, σε αρκετές περιπτώ-
σεις, περιλαμβανομένων και των 
ανελαστικών δαπανών, η εκτίμηση 
δεν συνοδεύεται από παράλληλες 
δράσεις ή προγράμματα που να μει-
ώνουν τις ανελαστικές δαπάνες και 
η διόρθωση των δεικτών εξαρτάται 
πλήρως από επιδράσεις βάσης, οι 
οποίες προκύπτουν από παραδο-
χές και όχι από σχεδιασμούς. Έτσι, 
η μεσοπρόθεσμη διόρθωση των 

δεικτών ρίσκου είναι επισφαλής 
και θα πρέπει να τύχει προσεκτικής 
και συνεχούς παρακολούθησης. 

 
Θα αυξηθούν οι δαπάνες

Το ∆ΣΚ σημειώνει πως οι προ-
βλέψεις στον Προϋπολογισμό για 
συγκεκριμένες δαπάνες δεν συνά-
δουν με την ιστορική τους πορεία «και 
αναμένουμε πως κάποιες κατηγορίες 
δαπανών θα αυξηθούν περισσότερο 
απ’ ό,τι προβλέπεται στον φετινό Προ-
ϋπολογισμό και Μ∆Π 2024-2026. 
Συγκεκριμένα, κατηγορίες όπως είναι 
η Συνεισφορά της Γενικής Κυβέρ-
νησης στο ΤΚΑ, στο ΓεΣΥ και στην 
αγορά φαρμάκων, αναμένουμε πως 
θα διορθωθούν μέσα από τη συνήθη 
πρακτική των Συμπληρωματικών 
Προϋπολογισμών, μία πρακτική η 
οποία θα πρέπει να περιοριστεί απο-
κλειστικά σε ειδικές, απρόβλεπτες και 
εξαιρετικές περιπτώσεις. Πέρα από 
τις πιο πάνω κατηγορίες δαπανών, 
απουσιάζουν και οι σχεδιασμοί για 
επιπλέον δαπάνες, όπως είναι εκείνες 
που θα προκύψουν από την ανάληψη 
της Προεδρίας του Συμβουλίου της 
ΕΕ από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
στο τέλος του Μ∆Π».

Οι ανάγκες της ∆ημοκρατίας, 
οι οποίες δεν έχουν προϋπολογι-
στεί πλήρως, περιλαμβάνουν υπο-
χρεώσεις για συμμόρφωση με τις 
δεσμεύσεις του Fit-for-55, όπου η 
πρακτική της εξασφάλισης αναβο-
λών και παρατάσεων διογκώνει το 
μελλοντικό κόστος σημαντικά. Η 
ψηφιακή μετάβαση, περιλαμβανο-
μένης και της ίδιας της κρατικής 
μηχανής, όπου η πρόοδος είναι 
οδυνηρά περιορισμένη, η πράσινη 

μετάβαση, και η άμυνα είναι επίσης 
σημεία όπου αναμένουμε απότομη 
και δημοσιονομικά σημαντική αύ-
ξηση δαπανών εντός του ορίζοντα 
του Μ∆Π, σημειώνεται.

Εξαιρουμένων των συγκεκριμέ-
νων δυνητικών δαπανών, πάντως, τα 
σενάρια ελλείμματος παραμένουν, 
έστω και οριακά, σε θετικό έδαφος, 
ακόμα και στο δυσμενέστερο σενάριο. 
Υψηλότερος κίνδυνος είναι, σε μια 
τέτοια περίπτωση, η πλήρης ομαλο-
ποίηση του πληθωρισμού, η οποία 
θα συμπιέσει το ονομαστικό ΑΕΠ 
και τα κρατικά έσοδα, επιδρώντας 
έτσι και στα δημοσιονομικά στοιχεία. 

Ο στόχος για το χρέος
Σε κάθε περίπτωση, όμως, ως ιδι-

αίτερα δύσκολη κρίνεται η επίτευξη 
του στόχου του 60,1% (ως ποσοστό 
του ΑΕΠ) για το χρέος στον ορίζοντα 
του Μ∆Π. «Επαναλαμβάνουμε πως 
η τροχιά στην οποία τίθεται το χρέος 
είναι ικανοποιητική αλλά υπόκειται 
στους πιο πάνω σημαντικούς κινδύ-
νους.  Σε συνδυασμό με την αύξηση 
των ανελαστικών δαπανών, εγείρεται 
η ανησυχία για τη διατήρηση της 
δημοσιονομικής ευχέρειας προς 
άσκηση πολιτικής ή αντιμετώπιση 
απρόβλεπτων περιστάσεων εντός 
της επόμενης τριετίας. 

»Καλούμε το Υπουργείο Οικο-
νομικών να διατηρήσει και στον 
επόμενο κύκλο προϋπολογισμού 
(Προϋπολογισμό 2025 και Μ∆Π 
2025-2027) τη διορθωτική τάση 
που καταγράφεται στο Μ∆Π και 
να ακολουθήσει επιθετική πολιτι-
κή συγκράτησης των ανελαστικών 
δαπανών», αναφέρει το ∆ΣΚ.
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ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟ∆ΗΜΟΥ

Kαµπανάκι του ∆ηµοσιονοµικού
για την οικονοµία
Ποιες θα πρέπει να είναι οι προτεραιότητες πολιτικής για την 
αποφυγή βραχυπρόθεσµων και µεσοπρόθεσµων κινδύνων
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Για πολλές εταιρείες το ερώτημα παραμένει: 
Πώς και σε ποιο βαθμό πρέπει να εισαχθεί 

ευελιξία στο εργασιακό περιβάλλον;

T
o παγκόσμιο εργα-
σιακό περιβάλλον 
υπέστη μια πρωτο-
φανή αλλαγή με την 
έλευση της πανδη-
μίας COVID-19, 
οδηγώντας τις 

επιχειρήσεις να αξιολογήσουν και 
να τροποποιήσουν τις εργασιακές 
πρακτικές τους. Με το άνοιγμα 
νέων οριζόντων στη δυναμική της 
εργασίας οι λογιστικές εταιρείες 
στην Κύπρο έχουν τροποποιήσει 
γρήγορα τα μοντέλα εργασίας τους, 
συνδυάζοντας την παραδοσιακή 
εργασία στο γραφείο με ευέλικτες 
επιλογές εργασίας εξ αποστάσεως. 

Αυτή η μετάβαση έχει όχι μόνο 
αναδιαμορφώσει τον τρόπο με τον 
οποίο οι επαγγελματίες προσεγγί-
ζουν τα καθημερινά τους καθήκο-
ντα, αλλά έχει θέσει και ερωτήματα 
για την επίδρασή της στη συνολι-
κή απόδοση. Καθώς οι εταιρείες 
προσπαθούν να διατηρήσουν τη 
λειτουργική αποτελεσματικότητα, 
την ευημερία των υπαλλήλων και 
την ικανοποίηση των πελατών, η 
μετάβαση στην υβριδική εργασία 
έχει γίνει στρατηγική υποχρέωση. 

Η υιοθέτηση της υβριδικής ερ-
γασίας στις λογιστικές εταιρείες 
δεν ήταν απλώς μια αντίδραση 
σε εξωτερικές πιέσεις, αλλά μια 
αναγκαία εξέλιξη για να καλύψει 
τις μεταβαλλόμενες ανάγκες και 
προσδοκίες τόσο του προσωπικού 
όσο και των πελατών. Οι συνηθι-
σμένες ώρες γραφείου, 9 έως 5,  
δίνουν πλέον τη θέση τους σε μια 
πιο ευέλικτη προσέγγιση, καθώς 
οι λογιστικές εταιρείες στην Κύ-
προ αναγνωρίζουν τη σημασία της 
προσαρμογής στις μεταβαλλόμενες 
ανάγκες του εργατικού τους δυ-
ναμικού. Ένα τέτοιο παράδειγμα 
είναι και η KPMG Κύπρου, που 
εφαρμόζει μια ευέλικτη πολιτι-
κή εργασίας που επιτρέπει στο 
προσωπικό της να μοιράζουν τον 
χρόνο τους μεταξύ γραφείου και 
εργασίας εξ αποστάσεως μέχρι και 
δύο ημέρες την εβδομάδα. Αυτή 
η έμφαση στην ισορροπία μεταξύ 
εργασίας στον χώρο εργασίας ή σε 
άλλο χώρο συμβάλλει στην αύξη-
ση της παραγωγικότητας και της 
ικανοποίησης από την εργασία. 

Οι λογιστικές εταιρείες έχουν 
επενδύσει σε τεχνολογίες που 
διευκολύνουν και ενισχύουν 
την επικοινωνία και συνεργασία, 
επιτρέποντας στο προσωπικό να 

εργάζονται αποτελεσματικά ανεξαρ-
τήτως της φυσικής τους τοποθεσίας. 
Η συνεργασία μεταξύ της KPMG 
και της Microsoft ξεχωρίζει ως 
κορυφαίο παράδειγμα στον κλάδο, 
με δέσμευση πολλών δισεκατομ-
μυρίων δολαρίων για τα επόμενα 
πέντε χρόνια. Αυτό το τεχνολογικό 
άλμα επιτρέπει στην εταιρεία να 
έχει πρόσβαση σε κρίσιμα δεδομέ-
να με ασφάλεια από οποιαδήποτε 
τοποθεσία, ενισχύοντας τη συνερ-
γασία και την αποτελεσματικότητα 
σε μια εποχή κατά την οποία η 
απομακρυσμένη εργασία είναι ο 
“νέος κανόνας”. Η ευημερία των 
εργαζομένων αποτελεί πρωταρχικό 
μέλημα για τα λογιστικά γραφεία, 
αναγνωρίζοντας ότι το υγιές εργατι-
κό δυναμικό είναι πιο παραγωγικό. 
Όλοι οι μεγάλοι οίκοι υλοποιούν 
προγράμματα ευεξίας για την υπο-
στήριξη των εργαζομένων τους. Οι 
ευέλικτες επιλογές προγραμματι-
σμού συμβάλλουν περαιτέρω στη 
βελτίωση της ισορροπίας μεταξύ 
επαγγελματικής και προσωπικής 
ζωής, ενισχύοντας τη συνολική 
εργασιακή ικανοποίηση και τη 
μακροπρόθεσμη διατήρηση των 
εργαζομένων.

Ενώ τα οφέλη της υβριδικής 
εργασίας είναι προφανή, έρχεται με 
τις δικές της προκλήσεις. Υπάρχει 
μια ανησυχία ως προς τη διατή-
ρηση μιας συνολικής εταιρικής 
κουλτούρας και την προώθηση 
της ομαδικής συνεργασίας. Οι 
παραδοσιακές συζητήσεις και 
οι αυθόρμητες συναντήσεις που 
συμβαίνουν σε προσωπικό επί-
πεδο στον χώρο εργασίας είναι 

δύσκολο να αντιγραφούν σε ένα 
εικονικό περιβάλλον. Οι λογιστι-
κές εταιρείες αντιμετωπίζουν το 
ερώτημα πώς να διασφαλίσουν 
ότι οι υπάλληλοι παραμένουν 
συνδεδεμένοι, αρθρωμένοι και 
αισθάνονται ότι ανήκουν στον 
Οργανισμό. Μια άλλη πρόκληση 
είναι η ανάγκη για ισχυρά μέτρα 
κυβερνοασφάλειας. Με το προσω-
πικό να εργάζεται από διάφορες 

τοποθεσίες, ο κίνδυνος διαρροής 
δεδομένων και κυβερνοεπιθέσεων 
αυξάνεται. Οι λογιστικές εταιρείες, 
που έχουν εμπιστευθεί ευαίσθητες 
οικονομικές πληροφορίες, πρέ-
πει να επενδύσουν σε προηγμένα 

πρωτόκολλα κυβερνοασφάλειας 
για την προστασία των δεδομένων 
των πελατών και τη διατήρηση 
της συμμόρφωσης με τους κα-
νονισμούς.

Η ισορροπία μεταξύ της 
επαγγελματικής και της προ-
σωπικής ζωής έχει αναδυθεί ως 
ένα κρίσιμο ζήτημα στο μοντέλο 
υβριδικής εργασίας. Η ευελιξία 
της απομακρυσμένης εργασίας 

μπορεί να θολώσει τα όρια μεταξύ 
επαγγελματικής και προσωπι-
κής ζωής, οδηγώντας σε δυνη-
τική εξουθένωση. Οι λογιστικές 
εταιρείες αντιμετωπίζουν αυτήν 
την πρόκληση με την εφαρμογή 
πολιτικών που προωθούν την 
ευημερία, όπως ευέλικτο ωρά-
ριο εργασίας και προγράμματα 
υποστήριξης ψυχικής υγείας. Η 
μετάβαση στο υβριδικό μοντέλο 
εργασίας έχει προσφέρει θετικά 
αποτελέσματα για πολλές εται-
ρείες. Ένα από τα πιο εμφανή 
αποτελέσματα είναι η αυξημένη 
ικανοποίηση και διατήρηση των 
εργαζομένων. Η ευελιξία να επι-
λέγει κάποιος πού και πότε να 
εργαστεί είναι ένας σημαντικός 
παράγοντας στο να μπορεί μια 
εταιρεία να προσελκύει και να 

κρατάει κορυφαία ταλέντα. Οι 
εταιρείες που δίνουν προτε-
ραιότητα στην ισορροπία μεταξύ 
εργασίας και προσωπικής ζωής 
και στην ευημερία των εργαζο-
μένων παρατηρούν υψηλότερα 
επίπεδα συμμετοχής και κινήτρου 
στο προσωπικό τους.

Η χρήση προηγμένης τεχνο-
λογίας έχει βελτιστοποιήσει την 
επικοινωνία και τη συνεργασία 
τόσο εντός της εταιρείας όσο και 
με τους πελάτες. Οι τηλεδιασκέ-
ψεις και η ασφαλής κοινοποίηση 
εγγράφων έχουν γίνει ο κανόνας, 
επιτρέποντας την άμεση συνερ-
γασία και γρήγορη ανταπόκριση 
στις ανάγκες του πελάτη. Αυτή η 
αυξημένη αποτελεσματικότητα 
έχει μεταφραστεί σε βελτιωμένη 
ικανοποίηση του πελάτη. Η προ-
σαρμογή των εταιρειών λογιστικής 
στο υβριδικό μοντέλο εργασίας αντι-
προσωπεύει μια σημαντική εξέλιξη 
στον τρόπο παροχής επαγγελμα-
τικών υπηρεσιών. Παρόλο που 
υπάρχουν προκλήσεις, τα θετικά 
αποτελέσματα υπογραμμίζουν την 
ανθεκτικότητα και προσαρμοστι-
κότητα του κλάδου. 

Η εξ αποστάσεως εργασία 
έχει γίνει αναπόσπαστο μέρος 
του νέου εργασιακού κόσμου. 
Οι λογιστικές εταιρείες πρέπει να 
αντιμετωπίσουν τις προκλήσεις 
που σχετίζονται με την υβριδι-
κή εργασία και την τροποποίηση 
του εργασιακού χώρου. Όμως, 
για πολλές εταιρείες το ερώτημα 
παραμένει: Πώς και σε ποιο βαθμό 
πρέπει να εισαχθεί ευελιξία στο 
εργασιακό περιβάλλον;

Αγκαλιάζοντας το μέλλον: Πώς οι λογιστικές εταιρείες 
στην Κύπρο προσαρμόστηκαν στην υβριδική εργασία
Ενώ τα οφέλη της υβριδικής εργασίας είναι προφανή, έρχεται με τις δικές της προκλήσεις

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ 
ΓΕΩΡΓΙΟΥ, Principal, 
Ελεγκτικές Υπηρεσίες, 
KPMG Κύπρου
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Τ
ην ώρα που κατα-
γράφονται πλεο-
νάσματα στην κυ-
πριακή οικονομία, 
σταδιακά εντείνεται 
η ανησυχία και τα 
δ η μ ο σ ι ε ύ μ α τ α 

που αφορούν στις σημαντικές 
προκλήσεις για το επόμενο έτος. 
Μπορεί να διατρέχεις τον κίνδυνο 
να ακουστείς φάλτσα όταν γράφεις 
για ανησυχίες ενώ η οικονομία 
φαίνεται να πηγαίνει καλά, αλλά 
υπενθυμίζεται ότι η οικονομία 
κάνει κύκλους και είναι πρέπον 
να αξιολογούμε τι συμβαίνει γύρω 
μας. Υπενθυμίζεται πάντοτε ότι ο 
σωστός προγραμματισμός βοηθά 
τόσο τις επιχειρήσεις όσο και την 
Κυβέρνηση.

Υπενθυμίζεται ότι για το 2023 
έχουν εγκριθεί τρεις συμπληρωμα-
τικοί προϋπολογισμοί, ενώ μόλις 
την προηγούμενη εβδομάδα απο-
στάληκε στη Βουλή αναθεώρηση 
του προϋπολογισμού του 2024, 
με όλα να κινούνται προς την ίδια 
κατεύθυνση, την αύξηση των κρα-
τικών δαπανών. 

Την ίδια στιγμή, σύμφωνα με τα 
στοιχεία που ανακοινώθηκαν και 
αφορούν στον πληθωρισμό, κατα-
γράφεται σημαντική πτώση στην 
Ευρωζώνη στο 2,4%, ενώ η Κύπρος 
βρίσκεται πάνω από τον μέσο όρο, 
ενδεχομένως λόγω των μέτρων 
που λαμβάνονται και ενισχύουν 
τη ζήτηση και την κατανάλωση. 

Το επόμενο έτος αναμένεται να 
δούμε το πραγματικό αποτύπωμα 
της σύσφιγξης της νομισματικής πο-
λιτικής στην οικονομία (χρειάζεται 
συνήθως ένα χρονικό περιθώριο 
κυρίως αν λάβεις υπόψη το γεγονός 
ότι πολίτες και επιχειρήσεις είχαν 
κάποιες καταθέσεις από την εποχή 
του κορωνοϊού, οι οποίες στατιστικά 
παρουσιάζουν μείωση) και των 
κυρώσεων που επιβλήθηκαν για 

την εισβολή από τη Ρωσία στην 
Ουκρανία. Δεν πρέπει να ξεχνάμε 
ότι σημαντικός αριθμός εταιρειών 
μετέφεραν την έδρα τους στην Κύ-
προ μαζί με το προσωπικό τους.

Επιπλέον, σε περίπτωση που 
οποιεσδήποτε έρευνες τραβήξουν 
σε μεγάλο χρονικό διάστημα ή 
οι ενδεχόμενοι επενδυτές από 
οποιαδήποτε χώρα δεν νιώσουν 
ασφάλεια όσον αφορά τα επιχει-
ρηματικά και άλλα δεδομένα / 
πληροφορίες, το πρόβλημα θα 
είναι ακόμη μεγαλύτερο. Αν ρω-
τήσετε παράγοντες του «παζαρκού» 
πώς είναι η τρέχουσα κατάσταση, η 
απάντηση των πλείστων είναι «ησυ-
χίες», ενδεχομένως και λόγω του 
γεγονότος ότι πλησιάζουμε προς 
τα Χριστούγεννα και το τέλος του 
έτους. Κάποιος μάλιστα χαριτο-
λογώντας ανέφερε ότι η αύξηση 
των δαπανών και οι ενδεχόμενες 
οικονομικές σχέσεις με το Κατάρ 
μπορεί να θυμίζουν και άλλες επο-
χές, με την ευχή πάντοτε φυσικά 
να υπάρξουν σημαντικές ξένες 

επενδύσεις στην Κύπρο.
Οπότε ναι, όταν υπάρχουν πλεο-

νάσματα είναι θεμιτό να ενισχύονται 
οι υπηρεσίες προς την κοινωνία 
και η βελτίωση της ποιότητας των 
υπηρεσιών που προσφέρονται προς 
τους πολίτες, αλλά η αύξηση των 
ανελαστικών δαπανών αποτελεί 
θέμα. Μια οικονομία πρέπει να 
είναι ευέλικτη, να προσαρμόζεται 
εύκολα, να έχει δυναμική και «αντι-
σώματα», τα οποία δημιουργού-
νται στις καλές οικονομικά εποχές. 
Αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντικό για 
μια εξωγενή οικονομία όπως η 
κυπριακή. 

Σε αυτά προστίθεται και η κα-
τάσταση στο γειτονικό Ισραήλ, 
μια χώρα που τα τελευταία χρό-
νια στήριξε σημαντικά τους τομείς 
του τουρισμού και των ακινήτων. 
Απ’ ό,τι φαίνεται η διαμάχη και οι 
πολεμικές συγκρούσεις, αν δεν 
υπάρξουν σημαντικές θετικές 
εξελίξεις, θα συνεχιστούν. Γίνεται 
αντιληπτό ότι η συνέχιση του πολέ-
μου θα επηρεάσει τους δύο τομείς 
για τους οποίους έγινε αναφορά. 
Υπάρχουν φυσικά και οι αισιόδοξοι 
ότι, σε περίπτωση τερματισμού των 
εχθροπραξιών, σε σύντομο χρονικό 
διάστημα θα υπάρχει σημαντική 
ροή κεφαλαίων στην Κύπρο από 
τη γειτονική χώρα (κάτι το οποίο θα 
είναι προσωρινού χαρακτήρα και όχι 
λόγω κάποιου μετασχηματισμού ή 
ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας 
της κυπριακής οικονομίας). 

Οπότε η συζήτηση που γίνεται 
εντονότερη το τελευταίο διάστημα 
είναι σε ποιες χώρες θα πρέπει, 
ως κυπριακή οικονομία, να προ-

σηλωθούμε για την προσέλκυση 
ξένων επενδύσεων. Η Ευρώπη 
παρουσιάζει τα προβλήματά της 
με τους περιορισμένους ρυθμούς 
ανάπτυξης,  κάτι που επηρεάζει 
όλες τις χώρες. Ενδεχομένως να 
υπάρξουν κάποιες επενδύσεις σε 
ακίνητα για διακοπές από χώρες 
στην Ευρώπη, όμως προς το παρόν 
δεν έχουμε δει επενδύσεις μεγάλων 
οργανισμών (ίσως με εξαίρεση των 
τομέα της υγείας, όπου υπάρχουν 
καλές αποδόσεις, και τη ναυτιλία) 
ή τη μεταφορά της έδρας τους. 

Ενδεχομένως αραβικές χώρες 
όπως η Σαουδική Αραβία, η οποία 
βρίσκεται σε διαδικασία «ανοίγ-
ματος» προς τον έξω κόσμο, να 
μπορούσαν να συζητήσουν πιθανές 
επενδύσεις, αλλά απαιτείται πολλή 
δουλειά. Με το Κατάρ έγιναν προ-
σπάθειες και παλαιότερα, χωρίς 
ουσιαστικά αποτελέσματα. Πολλοί 
είναι αυτοί που διερωτώνται αν η 
προσήλωσή μας προς τη Δύση θα 
φέρει και αμερικανικές εταιρείες 
στην Κύπρο, κάτι που γίνεται στην 
Ελλάδα. Προς το παρόν κάτι τέτοιο 
δεν φαίνεται στον ορίζοντα.

Όσον αφορά τον τομέα των 
επαγγελματικών υπηρεσιών 
αναμένεται να αναδιαρθρωθεί, 
να ενοποιηθεί και ενδεχομένως 
να «συμμαζευτεί», όπως έγινε με 
τον χρηματοπιστωτικό τομέα την 
τελευταία δεκαετία, κάτι που δεν 
είναι απαραίτητα κακό, όμως θα 
πρέπει να υπάρξουν οι ανάλογες 
αντοχές κατά την περίοδο του με-
τασχηματισμού. Από την άλλη θα 
πρέπει να δούμε, πλέον, τι είδους 
χρηματοοικονομικό κέντρο θέλου-

με να είμαστε και να υπάρξει ένα 
ολοκληρωμένο πλάνο υλοποιήσιμο. 

Πρόσφατα έχει ακουστεί πολλές 
φορές η «διεύρυνση» της παραγω-
γικής βάσης της οικονομίας. Πέ-
ραν της ενίσχυσης του τομέα της 
τεχνολογίας και της πληροφορικής 
μέσω της μεταφοράς της έδρας 
ξένων επιχειρήσεων, δεν υπάρ-
χει κάποιο πλάνο ή έστω κάποιες 
επικεφαλίδες που να δείχνουν τον 
τρόπο με τον οποίο θα κινηθούμε 
ως χώρα και ως οικονομία. 

Η κυπριακή οικονομία μέχρι 
τώρα παρουσιάζει θετικά στοιχεία, 
όπως τα πλεονάσματα και η μείωση 
του δημόσιου χρέους. Υπήρξε όμως 
κάποια ανάλυση ευαισθησίας, όπως 
γίνεται σε όλες τις χώρες, ποια θα 
είναι τα αποτελέσματα αν ο ρυθμός 
ανάπτυξης, για παράδειγμα,  του 
χρόνου είναι χαμηλότερος από 
αυτόν που αναμένεται; 

Σημειώνεται ότι σε αυτές τις 
αναλύσεις οι μεταβλητές είναι 
τα έσοδα και οι ελαστικές δαπά-
νες. Οι ανελαστικές δαπάνες σού 
«μένουν αγκονίν» και όταν δώσεις 
κάποιο επίδομα,  πολύ δύσκολα το 
παίρνεις πίσω. Η τροποποίηση του 
προϋπολογισμού του επόμενου 
έτους πέρα από τα θέματα υγεί-
ας, καταδεικνύει ενδεχομένως την 
ανάγκη υλοποίησης προεκλογι-
κών δεσμεύσεων και πιέσεων 
από σύνολα. Επαναλαμβάνω ότι 
τα πλεονάσματα πρέπει να επιστρέ-
φουν στην κοινωνία μέσα όμως 
από την πραγματική ενίσχυση της 
ποιότητας ζωής και της διασφά-
λισης μιας ισχυρής οικονομίας 
μεσομακροπρόθεσμα.

Το Ταμείο Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας αποτελεί ακόμη 
μια πρόκληση για την Κυβέρνη-
ση. Λαμβάνοντας υπόψη το πώς 
βοήθησε τις άλλες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, υπάρχουν ση-
μαντικές δυνατότητες ενίσχυσης 
της ανταγωνιστικότητας της χώρας. 
Το ζητούμενο παραμένει ο σωστός 
προγραμματισμός. 

Ενώ καταγράφονται πλεονάσματα, την ίδια ώρα εντείνεται η 
ανησυχία για σημαντικές προκλήσεις για το επόμενο έτος

Μπορεί να διατρέχεις τον κίνδυνο ν’ ακου-
στείς φάλτσα όταν γράφεις για ανησυχίες 

ενώ η οικονομία φαίνεται να πηγαίνει καλά, 
αλλά υπενθυμίζεται ότι η οικονομία κάνει 

κύκλους και είναι πρέπον να αξιολογούμε τι 
συμβαίνει γύρω μας 

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 

Οικονομική αφύπνιση

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ
ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ

Το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου δέχεται αιτήσεις για την πλή-
ρωση των πιο κάτω θέσεων: 

ΤΜΗΜΑ ΧΗΜΙΚΩΝ ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ
• Μια (1) θέση στη βαθμίδα Επίκουρης/ου Καθηγήτριας/ή ή Λέκτορα 
  στην ειδικότητα:
  «Σχεδιασμός και Βελτιστοποίηση Βιομηχανικών Διεργασιών Χημικής  
  Μηχανικής»

• Μια (1) θέση στη βαθμίδα Επίκουρης/ου Καθηγήτριας/ή ή Λέκτορα 
  στην ειδικότητα:
  «Φυσικές Διεργασίες Διαχωρισμού σε Εφαρμογές Χημικής Μηχανικής 
  στις Βιομηχανίες Τροφίμων ή/και Περιβάλλοντος ή/και Πετροχημικών 
  ή/και Φαρμάκων»

Για περισσότερες πληροφορίες, οι ενδιαφερόμενες/οι μπο-
ρούν να επισκεφτούν τον ακόλουθο σύνδεσμο https://www.
cut.ac.cy/jobs, όπου και θα μπορούν να υποβάλουν ηλεκτρο-
νικά την αίτησή τους στην αγγλική γλώσσα το αργότερο μέχρι 
την Πέμπτη, 29 Φεβρουαρίου 2024 (23:59).  Στοιχεία επικοινω-
νίας (Υπηρεσία Ανθρώπινου Δυναμικού): recruitment@cut.ac.cy ή 
+357 25002406.
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Έ
πειτα από επτά ημέ-
ρες «νηνεμίας», ο 
άνεμος του πολέ-
μου φύσηξε ξανά 
στη Γάζα. Ισραήλ 
και Χαμάς τις πρώ-
τες πρωινές ώρες 

της Παρασκευής επέστρεψαν στην 
«αναπόφευκτη» πολεμική σύρραξη, 
με σφοδρές αλληλοκατηγορίες για 
το ποιος ευθύνεται για τον τορπιλι-
σμό της εκεχειρίας. Το Ισραήλ κα-
τηγόρησε τη Χαμάς ότι δεν τήρησε 
τη δέσμευση για απελευθέρωση 
όλων των γυναικών ομήρων και για 
επίθεση με ρουκέτα πριν από την 
εκπνοή της προθεσμίας. Η Χαμάς, 
από την άλλη, ισχυρίστηκε ότι το 
Ισραήλ δεν έκανε αποδεκτή την 
προσφορά της για απελευθέρωση 
περισσότερων ομήρων και παρά-
δοση σορών οικογένειας Ισραη-
λινών που λέει πως σκοτώθηκαν 
σε αεροπορικές επιδρομές. «Σαν 
έτοιμοι από καιρό», ρίχθηκαν ξανά 
στη μάχη με διαφορετικά όμως 
δεδομένα. 

Ο πόλεµος σε νέα φάση
Το «διάλειμμα» στις πολεμικές 

επιχειρήσεις στη Γάζα δεν ήταν 
καταδικασμένο να κρατήσει για 
πάντα. Τα πρώτα νερά είχαν αρχίσει 
ήδη ενώ βρισκόταν στο Ισραήλ ο 
Υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ. 

Κατά την επίσκεψή του είχε δια-
φανεί ότι η εκεχειρία βάδιζε στο 
τέλος της,  όταν το μόνο που είχε 
να «προσφέρει» ήταν νουθεσίες 
προς το Ισραήλ όχι να τερματί-
σει τον πόλεμο αλλά να είναι πιο 
προσεκτικό και να κτυπάει με πε-
ρισσότερη ακρίβεια τους στόχους 
του όταν θα άρχιζε τις επιχειρήσεις 
στη νότια Γάζα. 

Τα προηγούμενα 24ωρα έμοιαζε 
αναπόφευκτη εξέλιξη, ο πόλεμος 
να αρχίσει ξανά. Αυτό έχει ως 
αποτέλεσμα οι επικρίσεις κατά 
του Ισραήλ να συνεχίσουν να 
δυναμώνουν, ειδικά στις ΗΠΑ, 
οι οποίες βρίσκονται άτυπα σε 
προεκλογική περίοδο. Γι’ αυτό οι 
επισκέψεις του Μπλίνκεν έγιναν 
πιο πυκνές σε μια προσπάθεια να 
αμβλύνει το πολιτικό κόστος που 

έχει για τον Μπάιντεν η στήριξη 
στις ισραηλινές επιχειρήσεις στη 
Γάζα, και να πείσει τους πιο νέους, 
προοδευτικούς και μουσουλμάνους 
ψηφοφόρους για τις επικείμενες 
εκλογές. Το ζήτημα είναι εάν η 
πίεση θα είναι τέτοια, ώστε να 
αλλάξει στάση και να απαιτήσει 
από τον Νετανιάχου μια μόνιμη 
εκεχειρία.

Σε επιχειρησιακό επίπεδο, όσο 
διαρκούσε η εκεχειρία, οι δυνάμεις 
του Ισραήλ συνέχιζαν να προετοι-
μάζονται για νέες επιχειρήσεις στη 

Γάζα. Το Ισραήλ στη νέα αυτή φάση 
του πολέμου είναι αποφασισμένο 
να πάρει τον έλεγχο του νότιου τμή-
ματος της Λωρίδας, και ειδικότερα 
της Χαν Γιουνίς, όπου πιστεύει ότι 
εδρεύει ο ηγέτης της Χαμάς, Γιαχία 
Σινουάρ, διαβεβαιώνοντας ότι ο 
τελικός στόχος είναι η στρατιωτι-
κή και πολιτική καταστροφή του 
ισλαμιστικού κινήματος.

Στρατιωτικοί αναλυτές όμως 
θεωρούν ότι η στρατηγική που 
εφάρμοζε ο ισραηλινός στρατός 
πριν την εκεχειρία δεν μπορεί να 

παραμείνει ίδια, αφού τα δεδομένα 
της βόρειας και της νότιας Γάζας 
απαιτούν διαφορετική προσέγγιση. 
Πλέον στα νότια έχει συσσωρευ-
τεί κόσμος από τις άλλες περιοχές 
μαζί με τους κατοίκους, οι οποίοι 
αριθμούν σχεδόν στα τρία εκατομ-
μύρια. Υπάρχει η σκέψη ο ισραηλι-
νός στρατός να διεξαγάγει τοπικές 
εκκενώσεις πολιτών ανά χωριό ή 
ανά περιοχή, πριν επιτεθεί για να 
πάρει τον έλεγχο και του εδάφους 
και των σηράγγων. Στη συνέχεια, 
μόνο όταν ολοκληρώνεται η εκκέ-
νωση να κτυπάει από αέρος. Αυτή 
η στρατηγική όμως προϋποθέτει 
πολύ χρόνο και, εάν εφαρμοστεί, οι 
ειδικοί θεωρούν ότι οι πολεμικές 
συγκρούσεις θα διαρκέσουν τουλά-
χιστον μέχρι τον Ιανουάριο. Αλλά 
η προοπτική ενός μεγαλύτερου σε 

Το «διάλειµµα» στις πολεµικές επιχειρήσεις 
στη Γάζα δεν ήταν καταδικασµένο να κρατή-

σει για πάντα

Η «αναπόφευκτη» 
κατάρρευση της 
εκεχειρίας και η νέα 
φάση του πολέµου
Σε επιχειρησιακό επίπεδο, όσο διαρκούσε η εκεχειρία, οι δυνάµεις του 
Ισραήλ συνέχιζαν να προετοιµάζονται για νέες επιχειρήσεις στη Γάζα

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 



διάρκεια πολέμου με περαιτέρω 
εκκενώσεις περιοχών, σε ένα όλο 
και πιο μικρό τμήμα της Γάζας, 
εγείρει ευρύτερες ανησυχίες ότι 
ο τελικός στόχος του Ισραήλ είναι 
να εκδιώξει οριστικά τους Παλαι-
στινίους από την περιοχή.

Ο πόλεμος στο εσωτερικό 
του Ισραήλ

Κατά τη διάρκεια της εκεχειρίας 
στη Γάζα, στο εσωτερικό του Ισραήλ 
μαινόταν ένας πολιτικός πόλεμος, 
με σκληροπυρηνικούς υπουργούς 
να πιέζουν τον Νετανιάχου να μην 
αποδεχτεί περαιτέρω επέκταση της 
κατάπαυσης του πυρός. Ειδικό-
τερα, δύο μέλη του υπουργικού 
του συμβουλίου τάχθηκαν κατά 
της εκεχειρίας, προειδοποιώντας 
τον Πρωθυπουργό της χώρας ότι 
ο κυβερνητικός συνασπισμός θα 
βρεθεί σε «κίνδυνο» εάν επιδιώξει 
να προχωρήσει σε πιο «γενναιό-
δωρες» ανταλλαγές ομήρων και 
φυλακισμένων με τη Χαμάς.

Η συμφωνία εκεχειρίας, η οποία 
είχε τεθεί σε ισχύ την Παρασκευή 
(24/11), είχε τη δυνατότητα να 
παραταθεί για 10 ημέρες, αν και 
υπήρξαν επίσης συζητήσεις για μια 
ευρύτερη συμφωνία που πιθανό-
τατα θα απαιτούσε από το Ισραήλ 
να δεσμευτεί για μια πιο διαρκή 
παύση των εχθροπραξιών κατά 

της Χαμάς και να απελευθερώσει 
μεγάλο αριθμό Παλαιστινίων κρα-
τουμένων, συμπεριλαμβανομένων 
εκείνων που καταδικάστηκαν για 
φόνο. Σε αντάλλαγμα, η Χαμάς θα 
απελευθέρωνε περισσότερους 
ομήρους, μεταξύ των οποίων και 
Ισραηλινούς στρατιώτες.

Ο Υπουργός Οικονομικών της 
χώρας, Bezalel Smotrich, προειδο-
ποίησε ότι η επέκταση της συμ-
φωνίας «δεν ήταν στην ημερήσια 
διάταξη, ούτε καν ως πρόταση». «Δεν 
υπάρχει καμία απολύτως συζήτηση 
γι’ αυτό. Αυτό είναι ένα σχέδιο για 
να εξαλείψουν το κράτος του Ισραήλ. 
Συνεχίζουμε μέχρι την απόλυτη 
νίκη, με τη βοήθεια του Θεού, και 
την καταστροφή των Ναζί της Χα-
μάς», ανέφερε. Ο Υπουργός Εθνι-
κής Ασφάλειας του Ισραήλ, Ιταμάρ 
Μπεν-Γκβίρ, από την πλευρά του 
έγραψε: «Σταματώντας τον πόλεμο, 
διαλύεται η κυβέρνηση», ενώ με 
νέα παρέμβασή του σημείωσε ότι 
ο θύλακας θα πρέπει να χτυπηθεί 
με τη μέγιστη ισχύ «για χάρη των 
παιδιών που δεν έχουν ακόμη επι-
στρέψει, για τους δολοφονημένους 
που δεν θα επιστρέψουν και έτσι 
ώστε η φρίκη της 7ης Οκτωβρίου 
να μην επιστρέψει ποτέ». Πρόσθεσε 
ότι η Χαμάς πρέπει να καταστρα-
φεί «χωρίς συμβιβασμούς, χωρίς 
συμφωνίες».

Οι σκληροπυρηνικοί που 
συμμετείχαν στη κυβέρνηση πριν 
από το ξέσπασμα του πολέμου 
τον Οκτώβριο, τώρα βλέπουν το 
εκτόπισμά τους να μειώνεται με 
τον σχηματισμό της κυβέρνησης 
έκτακτης ανάγκης μετά την τρομο-
κρατική επίθεση της Χαμάς στις 7 
Οκτωβρίου. Η κυβέρνηση έκτακτης 
ανάγκης έφερε το κεντρώο κόμμα 
Εθνική Ενότητα, με επικεφαλής τον 
πρώην υπουργό Άμυνας, Μπέ-
νι Γκαντζ, πράγμα που σημαίνει 
ότι ακόμη και αν οι ακροδεξιοί 
υπουργοί παραιτηθούν σε ένδειξη 
διαμαρτυρίας, η κυβέρνηση μπορεί 
να επιβιώσει.

 Ωστόσο, οι αναλυτές λένε ότι 
ο Νετανιάχου, ο μακροβιότερος 
Πρωθυπουργός της χώρας, δεν 
θα ήθελε να έρθει σε ρήξη με 
τους πολιτικούς του συμμάχους, 
καθώς στοχεύει να διατηρήσει την 
πρωθυπουργική καρέκλα στο μέλ-
λον. Ήδη το αφήγημα για την τύχη 
των ομήρων έχει αλλάξει. Όπως 
αναφέρει χαρακτηριστικά η κυ-
βέρνηση Νετανιάχου, «το Ισραήλ 
θα μπορούσε να εξασφαλίσει την 
απελευθέρωση των ομήρων που 
εξακολουθούν να κρατούνται από 
τη Χαμάς στη Γάζα μέσω συνομι-
λιών ή και με ‘‘άλλα μέσα’’», χωρίς 
βέβαια να δίνονται διευκρινίσεις 
για τα μέσα αυτά. 
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Οι δράσεις της 
ΕΕ στο ζήτημα 

της έμφυλης βίας 
περιλαμβάνουν, σε 

νομοθετικό πλαί-
σιο, την έγκριση 

πρότασης για τον 
πρώτο νόμο σε 

ενωσιακό επίπεδο, 
που αφορά στην 

καταπολέμηση 
της βίας κατά 

των γυναικών και 
της ενδοοικογε-
νειακής βίας το 
2022, ενώ τον 

Ιούνιο του 2023 
προσχώρησε στη 

Σύμβαση της Κων-
σταντινούπολης

Με αφορμή τη Διε-
θνή Ημέρα για την 
Εξάλειψη της Βίας 

κατά των Γυναικών, που τιμάται 
κάθε χρόνο στις 25 Νοεμβρίου, 
τονίζεται ότι ο τερματισμός της 
έμφυλης βίας πρέπει να αποτε-
λεί προτεραιότητα στο πλαίσιο 
των δράσεων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, λαμβάνοντας υπ’ όψιν 
ότι, σύμφωνα με διαθέσιμα 
στατιστικά στοιχεία, πέραν των 
3.000 γυναικών σκοτώνονται 
κάθε χρόνο στην Ευρώπη 
από συντρόφους ή μέλη της 
οικογένειάς τους, ενώ πολύ  
μεγαλύτερος είναι ο αριθμός 
των γυναικών που τραυμα-
τίζονται και παρενοχλούνται. 
Οι μορφές της βίας κατά των 
γυναικών είναι πολλές και 
περιλαμβάνουν τη σωματική, 
σεξουαλική, ψυχολογική, τη 
γυναικοκτονία, τη ρητορική 
μίσους και τα εγκλήματα με 
βάση το βιολογικό φύλο, την 
«κυβερνοβία» και την οικο-
νομική βία και κακοποίηση. 

Οι δράσεις της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στο ζήτημα της έμφυ-
λης βίας περιλαμβάνουν, σε νο-
μοθετικό πλαίσιο, την έγκριση 
πρότασης για τον πρώτο νόμο 
σε ενωσιακό επίπεδο, που 
αφορά στην καταπολέμηση 
της βίας κατά των γυναικών 
και της ενδοοικογενειακής 
βίας το 2022, ενώ τον Ιούνιο 
του 2023 η Ευρωπαϊκή Ένωση 
προσχώρησε στη Σύμβαση της 
Κωνσταντινούπολης. Τονίζεται 
ότι στο παρόν στάδιο καμία ειδική 
νομική πράξη δεν αντιμετωπίζει 
τη βία κατά των γυναικών σε 
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
εξ ου και η υιοθέτηση πρότασης 
για τον πρώτο νόμο στις 8 Μαρ-
τίου 2022, που αποσκοπεί στη 
διασφάλιση ενός ελάχιστου επί-
πεδου προστασίας στην ομάδα 
αυτή σε ολόκληρη την Ένωση. 
Επιπρόσθετα, η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση έχει υιοθετήσει στρατηγική 
για την ισότητα των φύλων για 
τα έτη 2020 έως 2025, η οποία 
επιβεβαιώνει τη δέσμευσή της 
για την πρόληψη και την κατα-
πολέμηση της έμφυλης βίας, την 
υποστήριξη και την προστασία 
των θυμάτων και τη λογοδοσία 
των δραστών. 

Ειδικότερα, όσον αφορά την 
πρόταση για την Οδηγία για 
την καταπολέμηση της βίας 
κατά των γυναικών και της εξ 
οικείων βίας αναφέρεται ότι 
αυτή εδράζεται στους τομείς 
της ποινικοποίησης των σχε-
τικών αδικημάτων και επιβολής 
κυρώσεων, της προστασίας των 

θυμάτων και πρόσβασης στη 
Δικαιοσύνη, της υποστήριξης 
των θυμάτων, της πρόληψης και 
του συντονισμού και συνεργα-
σίας. Τονίζεται, παράλληλα, ότι 
η βία κατά των γυναικών και 
η εξ οικείων βία αποτελούν 
ζητήματα που εμπίπτουν στο 
πλαίσιο του ποινικού δικαίου 
και των παραβιάσεων των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων, όπως, 
για παράδειγμα, του δικαιώμα-
τος στη ζωή, των δικαιωμάτων 
των παιδιών, του δικαιώματος 
του θύματος σε πραγματική 
προσφυγή και αμερόληπτο 
δικαστήριο, της απαγόρευσης 
των διακρίσεων και της ισότητας 
γυναικών και ανδρών και των 
δικαιωμάτων στην κοινωνική 

αρωγή και προστασία της υγείας. 
Η πρόταση στοχεύει, πέραν 

των πιο πάνω, την ευθυγράμμι-
ση του ενωσιακού δικαίου με 
καθιερωμένα διεθνή πρότυπα 
και ειδικότερα της Σύμβασης 
του Συμβουλίου της Ευρώπης 
του 2014 για την πρόληψη 
και την καταπολέμηση της 
βίας κατά των γυναικών και 
της ενδοοικογενειακής βίας 
(Σύμβασης της Κωνσταντι-
νούπολης), που αποτελεί κατά 
γενικήν ομολογίαν το πλέον 
εκτεταμένο διεθνές κείμενο για 
την ολοκληρωμένη αντιμετώ-
πιση του φαινομένου αυτού.  

*Λέκτορας Νομικής στο Πα-
νεπιστήμιο Λευκωσίας, LL.B 
Law (Bristol), Ph.D in Law – 

International Law and Human 
Rights (Kent), Διευθυντής Μονά-

δας Νομικής Κλινικής Πανεπι-
στημίου Λευκωσίας 

ΑΠΟΨΗ  ΔΡ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΤ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ*

Η βία κατά των 
γυναικών
 και οι δράσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης 
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Ηνομοθετική μεταρρύθμιση 
στον κρίσιμο θεσμό της 
Τ.Α. θα δοκιμαστεί, σε ό,τι 

αφορά την υλοποίησή της, από τις 
εκλογές του ερχόμενου χρόνου 
και την έμπρακτη πραγμάτωσή 
της στη συνέχεια.

Σε μια εποχή κατά την οποία 
η πολιτική διαδικασία πλήττεται 
από μια ολόπλευρη κρίση, που 
μειώνεται δραματικά η αξιοπιστία 
της ως συμμετοχικής διαδικασίας, 
δημοκρατικής και αποτελεσματι-
κής, η Τοπική Αυτοδιοίκηση ως 
θεσμός, λειτουργία και διαδικα-
σία μπορεί αναδειχθεί κρίσιμης 
σημασίας για την αναβάθμιση 
του πολιτικού συστήματος και 
της ίδιας της δημοκρατίας. Αυτό 
όμως προϋποθέτει μια παραδο-
χή και ταυτόχρονα μια συλλογική 
ανάληψη ευθύνης. Η παραδοχή 
πρέπει να εστιάζεται στο αναντίλε-
κτο γεγονός ότι οι κεντρικές εκτελε-
στικές εξουσίες, οι συγκεντρωτικές 
διοικήσεις και οι πολυδαίδαλες 
γραφειοκρατικές τους διαδικασίες 
μοιάζουν απόμακρες και πολλές 
φορές αποκρουστικά απεχθείς για 
τους πολίτες. Η συλλογική ανάληψη 
ευθύνης πρέπει να επικεντρώνεται 
σε μια προσπάθεια διασφάλισης 
της θεσμικής συμμετοχής των πο-
λιτών στη διαμόρφωση κρίσιμων 
αποφάσεων σε περιφερειακό και 
τοπικό επίπεδο.

Μια προοδευτική αντίληψη και 
πρακτική, είναι η ενίσχυση και ο 
«εξοπλισμός» των τοπικών Αρχών 
με περισσότερες αρμοδιότητες και 

εξουσίες με παράλληλη αποδυνά-
μωση κάθε είδους συγκεντρωτικών 
εξουσιών. Μια τέτοια εξέλιξη οδηγεί 
αναπόδραστα σε σφριγηλούς και 
αποτελεσματικούς αυτοδιοικητικούς 
φορείς, που λειτουργούν στη βάση 
της αρχής της αυτοδιαχείρισης και 
της επικουρικότητας, με αποτέλε-
σμα να βρίσκονται σε αντιστοιχία με 
τη συλλογική έκφραση και δράση 
των τοπικών κοινωνιών. Η εξήγηση 
είναι απλή. Οι τοπικές αυτοδιοι-
κητικές αρχές διαφοροποιούνται 
και διακρίνονται από μια παγερή 
και απόμακρη κεντρική εξουσία, 
κυρίως γιατί συνδέονται με την κα-
θημερινή ζωή και τη συμβίωση 
των πολιτών.

Με τις επενεχθείσες νομοθετικές 
αλλαγές γίνεται ένα θετικό βήμα, 
παρ’ όλο που η μεταρρύθμιση θα 
μπορούσε να είναι πιο τολμηρή.

Το κρίσιμο καθοριστικό στοιχείο 
που θα ανατρέψει την άκρα επι-
φυλακτικότητα των πολιτών προς 
την εξουσία και τη συνακόλουθη 
έλλειψη εμπιστοσύνης προς την 
πολιτική διαδικασία είναι η συμφι-
λίωση των τοπικών κοινωνιών με 
τις τοπικές εξουσίες. Και αυτό θα 
γίνει πράξη αν οι πολίτες θεωρούν 
δικές τους τις τοπικές Αρχές και 
αν έχουν την πεποίθηση ότι τις 
εξουσίες θα τις διαμορφώνουν, 
θα τις βελτιώνουν οι ίδιοι. Αν αι-
σθάνονται ότι η εξουσία τους θα 
είναι αυτενεργός, ότι δεν θα είναι 
προέκταση της κεντρικής εξουσίας 
ή ένας από τους μηχανισμούς του 
κράτους που ασκεί δημόσια διοί-

κηση κατά κρατική παραχώρηση.
Στην Κύπρο, με δεδομένη την 

απουσία μιας μακράς δημοκρατι-
κής παράδοσης στην Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση λόγω του διοριστικού 
συστήματος όχι μόνο στα χρόνια 
της αποικιοκρατίας αλλά και για 
ένα μεγάλο χρονικό διάστημα την 
περίοδο μετά την ανεξαρτησία, επι-
βάλλονται αλλαγές και καινοτομίες.

Αποφασιστική αποκέντρωση, 
διοικητική αυτοτέλεια και οικονο-
μική αυτοδυναμία είναι τα κρίσι-
μα κλειδιά για μια μεγαλόπνοη 
μεταρρύθμιση. Με μηχανισμούς 
αυστηρού ελέγχου, αξιόπιστους 
και αποτελεσματικούς.

Με δεδομένο ότι οι κοινωνίες 
του μέλλοντος δεν θα έχουν τη δομή 
του υπερτροφικού συγκεντρωτι-
κού κράτους του παρελθόντος, η 
εξέλιξη των κοινωνιών και η προ-
αγωγή πραγματικών συστημάτων 
δημοκρατικής οργάνωσης θα επι-
φέρουν αποφασιστικό χτύπημα 
και θα αποδυναμώσουν καίρια το 
ισχυρό και παντοδύναμο κράτος 
της συγκεντρωτικής εξουσίας. 

Νέες μορφές οργάνωσης αυτοδι-
αχειριζόμενων τοπικών κοινωνιών 
θα αναδειχθούν ως η νομοτελεια-
κή εξέλιξη ενίσχυσης του ρόλου 
των ίδιων των πολιτών. Παιδεία, 
πολιτισμός, κοινωνικές υπηρεσίες 
πρέπει να αναδειχθούν σε πεδία 
ενασχόλησης των τοπικών Αρχών.

Αξίζει μιας ιδιαίτερης ανα-
φοράς η προσφορά κοινωνικών 
υπηρεσιών από την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση. Σε μια εποχή που το 

κράτος δέχεται επιθέσεις, που οι 
κοινωνικές υπηρεσίες είναι υπό 
κατηγορία με το επιχείρημα ότι δεν 
είναι κερδοφόρες (!), η ανάδειξη 
σε νομικό και κοινωνικό επίπεδο 
των αρχών της αλληλεγγύης και 
της συνοχής είναι ένα παρήγορο 
γεγονός. Σε αυτόν τον τομέα απο-
μένει να προχωρήσει μια γενναία 
νομοθετική αλλαγή.

Εξαιρετικής σημασίας είναι ότι, 
κατά κανόνα, στις χώρες μέλη της 
Ε.Ε. οι κοινωνικές υπηρεσίες κοινού 
συμφέροντος προσφέρονται κατά 
το πλείστον σε επίπεδο τοπικών 
Αρχών. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση 
διαδραματίζει έναν  κομβικό ρόλο 
κρίσιμης και καθοριστικής σημασί-
ας τόσο στον προγραμματισμό όσο 
και στη διασφάλιση της ποιότητας 
των παρεχόμενων κοινωνικών 
υπηρεσιών. Μέσα στις αρμοδιό-
τητες της Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
έχει προβλεφθεί με νομικό – θε-
σμικό πλαίσιο η δυνατότητα των 
τοπικών Αρχών να προσφέρουν 
πολλές κοινωφελείς υπηρεσίες 
καταπολεμώντας την απομόνωση, 
την αποξένωση και τον  μαρασμό, 
δημιουργώντας ταυτόχρονα τις προ-
ϋποθέσεις για να σμικρύνονται τα 
χάσματα όχι μόνο σε κοινωνικό 
αλλά και σε γεωγραφικό επίπε-
δο. Αυτό σημαίνει απλώς, ότι οι 
διάφορες περιφέρειες σε εθνικό 
και ευρωπαϊκό επίπεδο πρέπει 
σταδιακά μέσω προγραμμάτων 
που θα υλοποιούνται από τις το-
πικές Αρχές να διαθέτουν το ίδιο 
επίπεδο υπηρεσιών και κοινωνικής 

στήριξης. Με κατοχύρωση ίσων 
ευκαιριών και δυνατοτήτων και 
με καταπολέμηση των διακρίσεων 
οποιαδήποτε μορφής. Κοινωνικά 
αγαθά, όπως είναι η ιατροφαρμα-
κευτική περίθαλψη και η στέγη, 
μπορούν ευκολότερα, στο πλαίσιο 
εθνικών σχεδιασμών, να παρέχο-
νται πολύ αποτελεσματικά, χωρίς 
γραφειοκρατίες και κρατικίστικες 
αγκυλώσεις από την Τοπική Αυτο-
διοίκηση. Η διασύνδεση του ΓεΣΥ 
με τις τοπικές Αρχές είναι ως εκ 
τούτου απολύτως αναγκαία.

Είναι λοιπόν επείγον και στην 
Κύπρο να εγκαταλειφθούν συντη-
ρητικές αντιλήψεις και νοοτροπίες. 
Η Τοπική Αυτοδιοίκηση πρέπει να 
πάψει να λειτουργεί και να αναπα-
ράγεται σαν ένα απλό διοικητικό 
σύστημα, με συρρικνωμένες αρ-
μοδιότητες και με αδυναμία εξό-
δου από έναν ασφυκτικό κλοιό 
συγκεντρωτικής εξουσίας. Το νέο 
νομοθετικό πλαίσιο συνιστά μια 
μεγάλη πρόκληση.

Άλλωστε οι τολμηρές μεταρρυθ-
μίσεις στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, 
η μετατροπή της σε όργανο λαϊκής 
κυριαρχίας, βάθρο δημοκρατίας με 
αποφασιστική αποδυνάμωση του 
κεντρικού κράτους, είναι η μεγάλη 
επιταγή της νέας εποχής.

Μόνο έτσι ο θεσμός θα καταστεί 
σύγχρονος, αποτελεσματικός και 
φιλικός στους πολίτες. Και μόνο 
έτσι θα γίνει το αποφασιστικό βήμα 
για την πραγματική μεταρρύθμιση.

*Πρώην Πρόεδρος 
Βουλής των Αντιπροσώπων

Η πρόκληση της μεταρρύθμισης 
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

Ομήνας Νοέμβριος είναι 
γεμάτος από πληθώρα 
επετείων, που με την ευ-

καιρία τους οργανώνονται διάφορες 
εκδηλώσεις, όπως η «επέτειος» της 
ανακήρυξης της ούτω καλούμενης 
«Τουρκικής Δημοκρατίας της Βό-
ρειας Κύπρου» - το αποκαλούμενο 
ως «ψευδοκράτος» - η επέτειος του 
Πολυτεχνείου και άλλες ήσσονος 
σημασίας, τις οποίες δεν προτίθεμαι 
να απαριθμήσω.

Εφέτος έχουμε και το ανέμισμα 
σημαιών της Παλαιστίνης προς 
ένδειξη συμπαράστασης προς τους 
σκληρά δοκιμαζομένους γείτονές 
μας, που και αυτοί από φυλακής 
πρωΐας μέχρι νυκτός… διαδηλώ-
νουν ανεμίζοντες κυπριακές ση-
μαίες και αξιούντες τερματισμό 
της τουρκικής κατοχής  (γελάστε 
παρακαλώ)!

Δεν με εκπλήττουν όλα αυτά 
αφού η Κύπρος έχει γίνει ένα 
απέραντο, θα έλεγε κανείς, φρε-

νοκομείο με όσα συμβαίνουν σε 
όλους τους τομείς, που δεν πρό-
κειται να απαριθμήσω αφού τα 
ζούμε καθημερινά. Θα αναφερθώ 
μόνο σε δύο εξελίξεις που άμεση 
σχέση έχουν με το Κυπριακό.

Γίνεται καθημερινά λόγος για 
διορισμό ειδικού απεσταλμένου 
του Γεν. Γραμματέα, Αντώνιο Γκου-
τέρες. Καθημερινά γίνεται λόγος 
για κάποιο διπλωμάτη. Αλλά ο 
κατοχικός «ηγέτης», Ερσίν Τα-
τάρ, με κάποια δικαιολογία τον 
απορρίπτει. Προφανώς αναμέ-
νει να διοριστεί ο Πρόεδρος του 
Αζερμπαϊτζάν, Αλίγιεφ.

Μα όταν ο Τατάρ διακηρύττει ότι 
συζητά μόνο για δύο «κράτη» και 
«διεθνή αναγνώριση», τι περιμέ-
νουμε να πράξει ο απεσταλμένος 
αυτός; Τα περί «συμφωνημένης 
βάσης», από εκεί που έμειναν οι 
συνομιλίες «Κραν Μοντανά», «Μον 
Πελεράν» και όλα είναι για εμπαιγ-
μό, κοροϊδία και… περιπαίξιμο.

Η Τουρκία έχει χαράξει τα ούτω 
καλούμενα σύνορα της «γαλάζιας 
πατρίδας» - όπως τα αποκαλεί - και 
εμείς ονειρευόμαστε «απελευθέρω-
ση» και «επανένωση» και μάλιστα 
στο πλαίσιο της ούτω καλούμενης 
«Διζωνικής Δικοινοτικής Ομο-
σπονδίας», που πανηγυρικώς 
απέρριψε στο δημοψήφισμα για 
το βρετανοτουρκικό Σχέδιο Ανάν 
ο κυπριακός λαός.

Εμείς οι ίδιοι με τις ούτω κα-
λούμενες «συμφωνίες υψηλού επι-
πέδου» (γνωστές ως «συμφωνίες 
κορυφής») απενοχοποιήσαμε την 
Τουρκία και από πρόβλημα εισβο-
λής και κατοχής το μετατρέψαμε σε 
«διακοινοτική διαφορά» και στη 
συνέχεια με την υποβολή χάρτου 
για το εδαφικό δεχτήκαμε και τη 
διχοτόμηση.

Ειρήσθω εν παρόδω κάποιος 
δεν ήξερε πού είναι το Μαρί και 
κάποιος άλλος διερωτάτο αν το 
Ακάκι είναι κατεχόμενο!

Έγινε και γίνεται τώρα λόγος για 
την Πύλα και δρόμο που να την 
ενώνει με το κατεχόμενο Άρσος.

Διαβουλεύσεις, συναντίληψη, 
άλλα λόγια του αέρα (και έπεα πτε-
ρόεντα) και κανείς δεν μας λέγει 
πού έχουν καταλήξει.

Δεν αντιλαμβάνονται οι πο-
λιτικοί ηγέτες και ηγετίσκοι μας 
και οι κατά καιρούς ύπατοι αν-
θύπατοι και… απόπατοι, θα έλεγε 
και ο αείμνηστος με τα γνωστά, 
σκωπτικά και γεμάτα βωμολο-
χίες ευφυολογήματά του, ότι οι 
Τούρκοι τίποτε δεν αποδέχονται 
εάν δεν εδραιώνει τα τετελεσμένα 
της εισβολής, τη διχοτόμηση και 
προωθούν τα σχέδιά τους για ολο-
κληρωτικό έλεγχο της Κύπρου και 
ενσωμάτωσή της στην Τουρκία.

Ως έγραψα πλειστάκις, δηλαδή 
μετατροπή της σε περιοχή επαρχίας 
(τουρκικό βιλαέτι και τους Έλληνες 
της Κύπρου σε ραγιάδες).

Ας μας πουν λοιπόν ποια κα-

τάληξη έχουν οι διαβουλεύσεις 
και η «συναντίληψη» για το θέμα 
της Πύλας.

Όταν ο Μακάριος μετά την υπο-
γραφή των επάρατων συμφωνιών 
Ζυρίχης-Λονδίνου ανεφώνησε το 
«Νενικήκαμεν» και διακήρυξε ότι 
θα δημιουργήσουμε ένα «κράτος 
του Θεού», ο μακαρίτης ο Θεμι-
στοκλής Δέρβης τού απήντησε 
«κράτος της ορκής του Θεού».

Με όλα αυτά που συμβαίνουν, 
ποιος άραγε έχει δικαιωθεί;

• Απόπατος: αρχαιοελληνική 
λέξη που μεταφέρθηκε αυτού-
σια στην κυπριακή διάλεκτο, την 
χρησιμοποιήσαμε πρώτοι, με την 
έννοια των λέξεων τουαλέτα και 
αποχωρητήριο.

• Βιλαέτι: μεγάλη διοικητική 
περιοχή της οθωμανικής αυτο-
κρατορίας (vilâyet).

• Ραγιάς (raya) υπόδουλος υπή-
κοος στον σουλτάνο χριστιανός.

*Πρώην συνδικαλιστής

Θέλουν την Κύπρο ως βιλαέτι κι εμάς ως ραγιάδες
ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Μ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ*
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Με μεγάλο ενδιαφέρον 
παρακολούθησα από 
την αρχή μέχρι το τέλος 

την παρουσίαση του βιβλίου «7 
Προεδρικά Πορτραίτα», στο οποίο 
ο Κώστας Ν. Χατζηκωστής απο-
τυπώνει τι συζήτησε με τους επτά 
πρώτους Προέδρους της Κύπρου. 
Στο παρόν άρθρο δεν θα υπεισέλθω 
στο βάθος του περιεχομένου του 
βιβλίου. Απλώς θα καταγράψω τις 
πρώτες σκέψεις που τυπώθηκαν 
στο μυαλό μου από την όλη εκδή-
λωση, στην οποία παρευρέθησαν 
οι δύο ανώτατοι αξιωματούχοι της 
Πολιτείας, Νίκος Χριστοδουλίδης 
και Αννίτα Δημητρίου.

Μέσα από το βιβλίο διαπιστώ-
νεται κατά κόρον πως οι διατελέσα-
ντες Πρόεδροι ήταν περισσότερο 
εραστές της μικροπολιτικής και 
λιγότερο εκφραστές των συμφερό-
ντων της Κύπρου. Με άλλα λόγια, 
εγκλωβίζονταν σε μικροπολιτικές 
επιδιώξεις και προσωπικά/κομμα-
τικά και άλλα ιδιοτελή συμφέροντα, 
που είχαν ως αποτέλεσμα συνεχείς 
διολισθήσεις στο εθνικό θέμα. 

Όπως χαρακτηριστικά επιση-
μάνθηκε από τον συγγραφέα (με 
τον οποίο συμφωνώ απόλυτα), οι 
7 Πρόεδροι απέτυχαν παταγωδώς 

για δυο κυρίαρχους λόγους: 
1)  Έλλειψη προσόντων και 

επαρκούς γνώσης της εξουσίας. 
Δεν γνωρίζουν τον αντίπαλο, δε 
γνώριζαν τι είναι ο Τούρκος, δεν 
κατανοούσαν τι ήθελε ο Τούρκος.  

2) Επίδειξη ζωηρού ενδιαφέρο-
ντος για να εξυπηρετήσουν τους 
εαυτούς τους, αντί του συμφέροντος 

της κοινωνίας και του τόπου.
Πικρές είναι και οι διαπιστώ-

σεις όσον αφορά την υποτίμηση 
των κινδύνων που καραδοκούν 
διαχρονικά και τις λαθεμένες ερ-
μηνείες στις θέσεις και προθέσεις 
των άλλων, έσωθεν και έξωθεν, 
γεγονός που συνιστούσε εγκλη-
ματικό εφησυχασμό που αποδεί-

χθηκε πολλαπλώς επιζήμιος για το 
εθνικό μας θέμα και τα κοινωνικά 
συμφέροντα. 

Αξιοσημείωτα γεγονότα, που 
χρωμάτισαν έντονα την όλη εκ-
δήλωση, αποτέλεσαν:

•Το οπτικογραφημένο μήνυμα 
του πρώην Πρωθυπουργού της 
Ελλάδας, Αντώνη Σαμαρά, μέσω 
του οποίου διαμήνυσε με αυστηρό 
ύφος πως: «Το βιβλίο του Χατζη-
κωστή ξετυλίγει την τραγική ιστορία 
του Ελληνισμού της Κύπρου. Η 
δική σας τραγωδία είναι και η δική 
μας, είναι ολόκληρου του ελληνικού 
έθνους. Επαναλαμβάνω, λοιπόν, 
δίχως την επίλυση του Κυπρια-
κού δεν μπορεί να υπάρξει καμία 
πρόοδος στα Ελληνοτουρκικά. Η 
Κύπρος ποτέ δεν θα μπει στο ράφι 
ώστε δήθεν να λύσουν ζητήματα 
Ελλάδας, Τουρκίας. Κάνουν λάθος 
όσοι ισχυρίζονται ότι τα Ελληνο-
τουρκικά είναι παγιδευμένα στο 
άλυτο κυπριακό πρόβλημα».

• Η φοβιτσιάρικη προφητεία 
του συγγραφέα, πως από τις 7 
Δεκεμβρίου 2023 (μετά τη συ-
νάντηση Μητσοτάκη – Ερντογάν 
στην Αθήνα) το Κυπριακό δεν θα 
είναι μέρος των Ελλαδοτουρκικών 
Σχέσεων.

•Η καθολική τοποθέτηση του 
συνόλου των ομιλητών, πως απαι-
τείται ολοκληρωμένος στρατηγικός 
σχεδιασμός, ισχυρή δύναμη απο-
τροπής και ειλικρινής/αποφασιστι-
κή συμπαράταξη Κύπρου- Ελλάδας 
για αντιμετώπιση του εισβολέα.

Έχοντας αυτά κατά νουν, πι-
στεύω βαθύτατα πως, 50 χρόνια 
μετά τα θλιβερά γεγονότα του 1974, 
το φορτίο των τραγικών λαθών, 
κραυγαλέων παραλείψεων και συσ-
σωρευμένων αμαρτημάτων των 
7 Προέδρων, επιβάλλεται πάση 
θυσία να σηκώσει ως σύγχρονος 
Αίαντας ο Νίκος Χριστοδουλίδης. 
Το μέγα και καίριο ερώτημα που 
τίθεται επί τάπητος είναι κατά πό-
σον ο 8ος Πρόεδρος θα επιδείξει 
προσόντα επαρκούς/διορατικού, 
εύτολμου και αδιάφθορου ηγέτη, 
που δίχως τα φοβικά σύνδρομα 
και τις ευτελείς συμπεριφορές των 
προκατόχων του, θα αποτινάξει τις 
πολιτικές του «αδύναμου κρίκου» 
του τ. ΥΠΕΞ Ιωάννη Κασουλίδη 
και θα απαλλαγεί από τις ερμαφρό-
διτες πρακτικές του προκατόχου 
του Νίκου Αναστασιάδη. Ίδωμεν.

*Δημοσιογράφος, πρόεδρος Ινστι-
τούτου Ελληνικού Πολιτισμού www.

iep.org.cy

«7 Προεδρικά Πορτραίτα»: 
Εραστές της μικροπολιτικής

Ισχυρά μηνύματα προς Χριστοδουλίδη και 
πολιτική ηγεσία

«Δεν αντιλήφθηκε ακόμα η νέα ηγεσία 
του ΑΚΕΛ ότι Κομμουνισμός και Ελευθε-

ρία δεν συγκατοικούν;»

ΑΠΟΨΗ  
ΞΕΝΗΣ 
ΞΕΝΟΦΩΝΤΟΣ*

ΑΠΟΨΗ  
ΧΡΙΣΤΟΣ 
ΡΟΤΣΑΣ

«Με το βλέμμα στο 
μέλλον, νωρίς 
τη δεκαετία του 

1940, το ΑΚΕΛ υπερέβη τα κομ-
ματικά στεγανά και απευθύνθηκε 
ευρύτερα στην κοινωνία. Παραμέ-
νοντας ένα μαρξιστικό λενινιστικό 
κόμμα, αυτό προσδιορίστηκε ως 
ένα πλατύ κόμμα της Αριστεράς, 
ένα λαϊκό κόμμα των εργαζομένων, 
αποκτώντας ερείσματα πέρα από 
το στενό κομματικό του ακροα-
τήριο. Αυτοί είμαστε. Αυτό είναι 
το πολιτικό μας DNA. Αυτό είναι 
το ΑΚΕΛ».

Αυτά ανέφερε ψηλά στην ομιλία 
του ενώπιον του καταστατικού συ-
νεδρίου του ΑΚΕΛ την περασμένη 
Κυριακή  ο Γ. Γραμματέας του, δηλ. 
Πρόεδρος, Στέφανος Στεφάνου! 
Θέλεις να σχίσεις το μαγιό σου! 
Το ΑΚΕΛ παραμένει σήμερα, 
στον 21ον αιώνα, ένα μαρξιστι-
κό και λενινιστικό κόμμα! Αυτοί 
είμαστε, λέγει ο φίλτατος Στέφα-
νος. Είναι στο DNA μας! Εμ, δεν 
σχίζεις ό,τι φορείς;!

Πώς μπορεί τώρα που ο Κομ-
μουνισμός κατέρρευσε και απο-
κάλυψε η πτώση του το τερατώδες 
πρόσωπό του αυτοί να ευαγγε-

λίζονται ακόμα τον σοσιαλιστικό 
μετασχηματισμό της κοινωνίας μας, 
δηλ. την κομμουνιστικοποίηση της 
Κύπρου; Δηλ. ο Γιώργος Λουκα-
ΐδης θα εφαρμόσει καλύτερα τον 
κομμουνισμό απ’ ό,τι ο Στάλιν ή 
ο Μάο ή ο Κάστρο ή ο σατράπης 
της Β. Κορέας; Και θα τον κάνει 
καλύτερο από τη  δημοκρατία μας;

Δεν αντιλήφθηκε ακόμα η νέα 
ηγεσία του ΑΚΕΛ ότι Κομμουνι-
σμός και Ελευθερία δεν συγκα-
τοικούν; Ούτε Κομμουνισμός και 

Δημοκρατία; Ο Στάλιν για να επι-
βληθεί σκότωσε 20 εκ. Ρώσους, ο 
Μάο 70 εκατ. Κινέζους. Καταδίκα-
σαν στην εξαθλίωση τους λαούς 
τους, στην πείνα, στη ρουφιανιά, 
στη δειλία. Κανένα ενδιαφέρον για 
τους εργάτες, αγρότες,  γενικά για 
τον κόσμο. Μόνο η ηγεσία των 
κομμουνιστικών κομμάτων περ-

νούσε καλά. Ειδικές λωρίδες στους 
δρόμους, ειδικά καταστήματα για 
ψώνια, διαβατήρια (!) να μπορούν 
να ταξιδεύουν στο εξωτερικό όταν 
ο λαός δεν μπορούσε να πάει από 
μια πόλη σε άλλη χωρίς άδεια! 

Ξέχασαν οι φίλοι του ΑΚΕΛ τη 
δυστυχία και φτώχια και απόλυτο 
έλεγχο που έχουμε μόνο για τα 
ζώα στις γειτονικές μας Ρουμανία, 
Βουλγαρία, Πολωνία, Ουγγαρία 
και είναι ακόμα περήφανοι Μαρ-
ξιστές-Λενινιστές- Κομμουνιστές! 

Είναι στο DNA τους, λέγει, και δεν 
ντρέπονται. Οι φτωχοί ανέβηκαν, 
έγιναν μεσαία τάξη λόγω της 
ελεύθερης οικονομίας, όχι του 
Κομμουνισμού! Στην Κίνα, τα 
700 εκατ. πολίτες που ξέφυγαν 
από τη  φτώχεια ο καπιταλισμός 
τα βοήθησε, όχι ο κομμουνισμός 
του Μάο, που τους οδήγησε στην 

άκρα εξαθλίωση. Και εκεί που ο 
καπιταλισμός συνυπήρχε με τη 
Δημοκρατία είχαμε την ανάπτυξη 
και την πρόοδο που βλέπουμε στις 
Δυτικές χώρες, όχι στις κομμουνι-
στικές! Δεν είναι οι κομμουνιστικές 
χώρες που είναι πόλος έλξης όλων 
των φτωχών της υφηλίου.

Και επιμένουν να λένε του κό-
σμου τους: 

«Δεν πρέπει να ξεχνούμε ποτέ 
πως είναι ο άνθρωπος και η ευτυχία 
του που γέννησαν την Αριστερά 
και τη μαρξιστική ιδεολογία της»!!! 
Πού το βρήκαν αυτό οι αθεόφοβοι;!

Για να τελειώνουμε. Το ΑΚΕΛ, 
αν θέλει να κάνει ένα καινούργιο 
ξεκίνημα και να ηγηθεί, πρέπει να 
πει ένα μεγάλο mea culpa και να 
απολογηθεί στον κυπριακό λαό για 
το μεγάλο λάθος του να υιοθετήσει 
τον Κουμμουνισμό που κατέστρεψε 
τις ζωές δισεκατομμυρίων ανθρώ-
πων. Να απολογηθεί, επίσης, που 
ήταν όργανο ξένης μεγάλης χώρας 
στην  Κύπρο. Πρέπει να μπει στην 
κολυμβήθρα να εξαγνιστεί.

Δεν είναι εύκολο εγχείρημα, 
όμως τα δύσκολα είναι αυτά που 
αξίζουν τον κόπο,  όχι τα  εύκο-
λα. Από τον ίδιο δρόμο πέρασαν 

πριν και τα κομμουνιστικά κόμ-
ματα άλλων ευρωπαϊκών χωρών, 
όπως Ιταλίας, Γαλλίας μέχρι να 
μετασχηματιστούν σε δημοκρα-
τικά σοσιαλιστικά κόμματα απο-
τάσσοντας τον κομμουνισμό. Αν 
δεν τους ακολουθήσει το ΑΚΕΛ 
δεν έχει μέλλον και τώρα είναι η 
κατάλληλη στιγμή που κανένα κόμ-
μα δεν ενδιαφέρεται για τον απλό 
Κύπριο πολίτη που του έκλεισαν 
την τράπεζά του και μείωσαν την 
αξία της γης του. Που δέχεται συ-
νεχώς πιέσεις και ζει με μισθούς 
ανέχειας.

Και αυτό τόνισε  στην ομιλία 
του ο αρχηγός του ΑΚΕΛ: «Την 
ανάγκη να στεκόμαστε με συνέπεια 
στο πλευρό των εργαζομένων και 
όλων των ανθρώπων που έχουν 
ανάγκη από στήριξη απέναντι 
στα πολλαπλά προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν». 

Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πή-
δημα, αγ. Στέφανε. Αν συνεχίσεις 
όμως αυτές τις απερίσκεπτες και 
αυτοκτονικές δηλώσεις για κομ-
μουνιστικό DNA, και τη Ρόδο θα 
χάσεις και τα πόδια θα σπάσεις και 
θα την πληρώσει ο απλός πολίτης 
που δεν έχει πού την κεφαλή κλίνη.

Ανοησίες ΑΚΕΛ
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Στις Βουλευτικές Εκλογές 
26.5.1996 η Επαρχία Κερύ-
νειας ανέδειξε για το ∆ΗΚΟ 

στη μια από τις τρεις έδρες, βουλευτή 
την κα Κ.Π.Π., η οποία όμως σε με-
ταγενέστερο στάδιο «…προσχώρη-
σε στην Κοινοβουλευτική Ομάδα 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού» 
(απόσπασμα από τη σχετική από-
φαση της Ολομέλειας του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου). Πράξη με την οποία 
διαφώνησαν κάποιοι ψηφοφόροι 
του ∆ΗΚΟ, ισχυριζόμενοι ότι «…
αλλοιώθηκε η εκπροσώπηση του 
εκλογικού σώματος στη Βουλή» για 
ό,τι αφορά την Κερύνεια και άρα 
έπρεπε να επιληφθεί του ζητήματος 
το Εκλογοδικείο. Η προσχώρηση 
αυτή στον ∆ΗΣΥ, εκ των πραγμά-
των αλλοίωσε και/ή ανέτρεψε την 
κατανομή των εδρών της Βουλής 
που έγινε από τον Έφορο Εκλογής 
και επέφερε αύξηση του αριθμού 
των βουλευτών ενός κόμματος, χω-
ρίς την περί τούτου ανάλογη λαϊκή 
ψήφο, μετά την καθολική εκλογική 
αναμέτρηση.

Το Ανώτατο ∆ικαστήριο, ως Εκλο-
γοδικείο, έκρινε ότι η διαδικασία 

και οι θεραπείες που ζητήθηκαν 
ήσαν «άγνωστες στον εκλογικό 
νόμο». Συγκεκριμένα, το ∆ικαστήριο 
κατ’ επίκλησιν του Άρθρου 145 του 
Συντάγματος διαπίστωσε ότι το Σύ-
νταγμα διασφάλισε την «ελευθερία 
η οποία παρέχεται στη Νομοθετική 
Εξουσία για τη διαμόρφωση του 
εκλογικού νόμου» και τόνισε, μεταξύ 
άλλων ότι, η εξουσία αυτή: «…περι-
λαμβάνει τη ρύθμιση κάθε θέματος 
που αφορά ενστάσεις σε εκλογή 
που ανάγονται στη δικαιοδοσία 
του Εκλογοδικείου» και ότι κάθε 
θέμα που άπτεται της εγκυρότητας 
εκλογής ή που μπορεί να προκύ-
ψει σε σχέση με αυτήν, εγείρεται με 

εκλογική αίτηση. Υπέδειξε δε ότι οι 
θεραπείες οι οποίες καθορίζονται 
από τον Εκλογικό Νόμο είναι «...
αποκλειστικά προσαρμοσμένες στην 
εγκυρότητα των εκλογών που έχουν 
ήδη διεξαχθεί»».

Όμως, ενώ το αίτημα αφορούσε 
όντως στην «εγκυρότητα του εκλο-
γικού αποτελέσματος», που κρίθηκε 
ως το επίσημο τελικό αποτέλεσμα 
από την καταμέτρηση των ψήφων 
που έλαβε κάθε κόμμα, εν τούτοις 
ουσιαστικά δεν θεώρησε ότι αλλοι-
ώθηκε η βούληση των εκλογών, 
αντίθετα στο ποσοστό το οποίο έλα-
βε το ∆ΗΚΟ με την υπό αναφορά 
προσχώρηση ενός βουλευτή του 

στην κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ΗΣΥ. Τούτο προφανώς αντίθετα 
στην υπό του Εφόρου Εκλογών 
κατανομή και ανακήρυξη των βου-
λευτικών εδρών και αντίθετα στη 
διά της τότε ψήφου εκφρασθείσα 
επιθυμία του κυρίαρχου λαού.

Κατέληξε δε το ∆ικαστήριο ότι δή-
θεν το αίτημα που είχε προς εξέταση:

«…δεν είναι η υποβολή ένστασης 
σε εκλογή ή θεώρηση του αποτε-
λέσματός της. Ουσιαστικό αντικεί-
μενό της είναι η έκδοση οδηγιών 
ή απαγορευτικών διαταγμάτων 
αναφορικά με τη λειτουργία του 
κοινοβουλευτικού σώματος, αίτημα 
καταφανώς εκτός του πεδίου της 
δικαιοδοσίας του Εκλογοδικείου. 
Εκτός θέματος είναι και οι θεραπείες 
οι οποίες επιδιώκονται, πασιφανώς 
άγνωστες στον εκλογικό νόμο».

Μια θεώρηση, πρωτογενής και 
αντίθετη με την πράξη ανακήρυξης 
των βουλευτών κατά τη δύναμη του 
κάθε κόμματος, αφού η ενώπιον του 
∆ικαστηρίου διαφορά αφορούσε, 
ξεκάθαρα, το κύρος του εκλογικού 
αποτελέσματος και της σχετικής 
πράξης ανακήρυξης βουλευτών 

κατά τα ποσοστά σε ψήφους που 
έκαστος έλαβε και που ανατράπηκε. 

Ήταν διαφορά νομική και όχι 
θέμα δεοντολογίας για το επιτρεπτό 
ή όχι προσχώρησης σε άλλο κόμμα, 
βουλευτού, ενώ ήταν υποψήφιος 
με άλλο κόμμα.

Η πρόσφατη παραίτηση βου-
λευτού από τους Οικολόγους και η 
ανακοίνωση τώρα της προσχώρη-
σής του σε ένα νέο κόμμα, αποτελεί 
ζήτημα νόμιμης ή μη εκλογικής 
διαφοράς που άπτεται της εγκυ-
ρότητας της όλης προεκλογικής 
μάχης και της τελικής κομματικής 
σύνθεσης της Βουλής; Είναι θέμα 
συνταγματικής τάξης και δημοκρα-
τικής επιβεβαίωσης ότι η ψήφος των 
πολιτών διαμορφώνει τη δύναμη 
στη Βουλή των κομμάτων; Πολύ δε 
περισσότερο γιατί η εξαγγελθείσα 
προσχώρηση αφορά σε ένα νέο 
«κόμμα», που δεν ζήτησε, γιατί δεν 
υπήρχε, τότε, την ψήφο των πολιτών, 
το οποίο όμως θα «αποκτήσει» μία 
των 56 εδρών της Βουλής, χωρίς 
εκφρασμένη περί τούτου θέληση 
του κυριάρχου λάου!

*∆ικηγόρος

NΕΟ κόμμα με βουλευτή, 
χωρίς συμμετοχή στις εκλογές!

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ 
ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝ∆ΡΕΑΣ 
Σ. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ*

Είναι αλήθεια πως εμείς οι 
Κύπριοι επενδύσαμε πολλές 
προσδοκίες στην ΕΕ και στον 

ΟΗΕ. Πιστέψαμε στο όραμά τους 
για Ειρήνη, Ασφάλεια και Πρόοδο 
της ανθρωπότητας. 

Απογοητευτήκαμε. Πόρρω 
απέχει το όραμα από την εφαρ-
μογή. Η πολιτική από την ηθική. 
Η θεωρία από την πράξη. 

Για μισό σχεδόν αιώνα, νιώθου-
με στο μεδούλι των κοκκάλων μας 
την αδικία. Το Κυπριακό παραμένει 
άλυτο. Τα τετελεσμένα της εισβολής 
εδραιώνονται. Τα διαχρονικά ψη-
φίσματα και οι εξαγγελίες μοιάζουν 
επιταγές χωρίς αντίκρισμα, στις 
διεθνείς τράπεζες των κολοβών 
αξιών της νέας τάξης πραγμάτων. 
Η Κύπρος και οι μικροί λαοί εί-
ναι, δυστυχώς, έρμαιο στη διεθνή 
σκακιέρα αναδιάταξης και ανακα-
τανομής των σφαιρών επιρροής 
και των αλληλοσυγκρουόμενων 
συμφερόντων.

Η ίδια η ΕΕ ψάχνει να βρει 
τον σωστό βηματισμό της, για ν’  
ανταποκριθεί στις αξιώσεις εκα-
τομμυρίων Ευρωπαίων πολιτών, 
ώστε να μετατραπεί σε πιο ανθρω-
ποκεντρική ένωση των λαών και 
όχι συνασπισμό οικονομικών 
συμφερόντων. 

Εύλογες οι ανησυχίες για τα 
δύο μέτρα και δύο σταθμά. Τη  

διαφορετική προσέγγιση της ΕΕ 
στην περίπτωση της Ρωσίας στον 
ουκρανικό πόλεμο αφενός, την 
υπέρμετρη ανοχή της Άγκυρας 
στο Κυπριακό, αφετέρου.

Νιώθουμε θεατές στο θέατρο του 
παραλόγου. Οι αδικίες στοιβάζονται 
πενήντα χρόνια. Εθνικό ξεκαθάρι-
σμα. Ξεριζωμός. Προσφυγοποίηση. 
Λεηλασία ζωών και πολιτισμών. 
Τουρκοποίηση και ισλαμοποί-
ηση κατεχομένων. Άκαμπτη και 
ατιμώρητη τουρκική αδιαλλαξία. 

Μαξιμαλιστική τουρκική αξίωση 
για δύο κράτη, παραμονή τουρκι-
κών στρατευμάτων και εγγυήσεων, 
ενταφιασμός ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων, αξίωση για έλεγχο της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, έλεγχος 
της Κυπριακής ΑΟΖ και της νε-
κρής ζώνης. Το όργιο σφετερισμού 
και παράνομου ξεπουλήματος ελ-
ληνοκυπριακών περιουσιών σε 
ξένους, συνεχίζεται. Το ίδιο κι ο 
κτηριακός οργασμός σε κατεχόμε-

νες πόλεις και χωριά. Συνεχείς οι 
προκλήσεις σε ∆ένεια, Στροβίλια, 
Πύλα και αλλού, και πρόσφατα στη 
«νεκρή ζώνη» Αγίου ∆ομετίου, 
με επάνδρωση εγκαταλειμμένης 
κατοικίας, εγκατάσταση κεραίας, 
κάμερας και Τούρκων στρατιω-
τών, για ασφαλή δήθεν επιτήρηση 
των «συνόρων», από παράνομες 
μεταναστευτικές ροές. Οι Τούρκοι 
επιδιώκουν, ξεκάθαρα, εισβολή 
και αμφισβήτηση του status quo 
στη «νεκρή ζώνη». 

Αυτήν την αλήθεια πρέπει να 
δουν κατάματα η ΕΕ και τα Ηνω-
μένα Έθνη. Να ξυπνήσουν από τον 
λήθαργο, για όσα τραγικά συμβαί-
νουν επί του εδάφους μιας μικρής 
χώρας, μέλους τους. Αυτά πρέπει 
να δει και να καταγγείλει ο ειδι-
κός απεσταλμένος του ΟΗΕ, Κόλιν 
Στιούαρτ, που κόμπαζε πρόσφατα 
για την επίτευξη τάχα συναινετικών 
διευθετήσεων στην Πύλα.

 Απαιτείται τερματισμός των 

τουρκικών μεθοδεύσεων. Απο-
κατάσταση της «τάξης» στη «νε-
κρή ζώνη». ∆εν υπάρχει άλλοθι, 
ούτε συντρέχουν «ανθρωπιστικοί 
λόγοι» για τις πιο πάνω τουρ-
κικές μεθοδεύσεις, στο γήπεδο 
της Tσετίν Καγιά ή αλλού στη 
«νεκρή ζώνη». Η «νεκρή ζώνη»  
αποτελεί έδαφος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, που χρήζει πλή-
ρους προστασίας και επιτήρησης, 
από την Ουνφικύπ. 

Σημαντική η πρόσφατη «Κοι-
νή ∆ήλωση προς το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο για την Τρέχουσα Κα-
τάσταση των πολιτικών, οικονο-
μικών και εμπορικών σχέσεων 
ΕΕ-Τουρκίας», που θα υποβληθεί 
στους ηγέτες των 27, στη Σύνοδο 
Κορυφής του ∆εκεμβρίου. Συνιστά, 
όντως, «ευρωπαϊκή ψυχρολουσία 
για την Τουρκία και τις σχέσεις 
της με την ΕΕ». Στην έκθεση ιε-
ραρχούνται ψηλά οι κυπρογενείς 
υποχρεώσεις της Τουρκίας και 
τα Ελληνοτουρκικά. Συνδέεται 
ευθέως η επίλυση του Κυπρια-
κού, στη βάση των αποφάσεων 
του Συμβουλίου Ασφαλείας του 
ΟΗΕ και η εγκατάλειψη των προ-
κλήσεων εναντίον της Ελλάδας, 
με την ομαλή πορεία των ευρω-
τουρκικών σχέσεων. Η Άγκυρα 
καλείται να αναθεωρήσει τις θέ-
σεις της στο Ρωσο-Ουκρανικό, σε 

θέματα διεύρυνσης του ΝΑΤΟ, 
στην εξωτερική και περιφερειακή 
της πολιτική για την Ανατολική 
Μεσόγειο, τη Μέση Ανατολή, 
τις τρομοκρατικές επιθέσεις της 
Χαμάς. Καλείται να βελτιώσει τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και το κρά-
τος δικαίου στην ενδοχώρα. Να 
τερματίσει παρεκτροπές, εχθρικές 
ρητορικές, παραβιάσεις και απει-
λητικές δηλώσεις. Να επιλύσει 
διαφορές με διάλογο και σεβασμό 
στο διεθνές δίκαιο. 

Η Ε.Ε καλεί την Τουρκία και 
την τουρκοκυπριακή ηγεσία να 
αλλάξουν στάση στο Κυπριακό, 
ώστε να επιτευχθεί συνολική λύση. 
Τονίζει τη δική της δέσμευση και 
αποφασιστικότητα για ενεργοποί-
ηση των αποφάσεων (2021) για 
επιβολή κυρώσεων, αν η Τουρκία 
δεν αλλάξει στάση.

Καιρός η ΕΕ να αποδείξει έμπρα-
κτα, όσα εξαγγέλλει. Να πάψει να 
παραμυθιάζεται πως υπάρχει, τάχα, 
«ευνοϊκό περιβάλλον για επανέναρ-
ξη συνομιλιών στο Κυπριακό», ώστε 
πλαγίως  να μεθοδεύσει αναβάθ-
μιση της Συμφωνίας Τελωνειακής 
Ένωσης Ε.Ε./Τουρκίας. 

Καιρός να ξυπνήσουν και ν’ 
ανταποκριθούν στον ρόλο τους, 
τόσο η Ε.Ε. όσο και ο ΟΗΕ.

*Πρώην ευρωβουλευτής, 
Αντιπρόεδρος ∆Η.ΠΑ.

Ξύπνα, Ευρώπη!
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ 

«Η προσχώρηση αυτή στον ∆ΗΣΥ, εκ των 
πραγµάτων αλλοίωσε και/ή ανέτρεψε την 

κατανοµή των εδρών της Βουλής που 
έγινε από τον Έφορο Εκλογής και επέφε-

ρε αύξηση του αριθµού των βουλευτών 
ενός κόµµατος, χωρίς την περί τούτου 

ανάλογη λαϊκή ψήφο, µετά την καθολική 
εκλογική αναµέτρηση»

«Οι Τούρκοι επιδιώκουν, ξεκάθαρα, ει-
σβολή και αµφισβήτηση του status quo 

στη “νεκρή ζώνη”»
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Κύριε Πρόεδρε!

ΟGeorge Horton, Γενικός 
Πρόξενος των Ηνωμέ-
νων Πολιτειών στην Εγ-

γύς Ανατολή για τριάντα χρόνια, 
με έδρα την Τουρκία, έγραψε το 
1926 το βιβλίο του «Η Μάστιγα 
της Ασίας» – «The Blight of Asia». 
Αναφέρεται στις εμπειρίες του τα 
χρόνια αυτά και ιδιαίτερα το τι είδε 
και του τι ήταν αυτόπτης μάρτυς 
στις τουρκικές θηριωδίες μέχρι 
και την καταστροφή της Σμύρνης 
τον Σεπτέμβριο του 1922. Γράφει 
ο Χόρτον:

«Για να κατανοήσουμε πλήρως 
αυτή την αφήγηση, πρέπει να θυμό-
μαστε ότι η Ανατολή είναι αμετάβλητη. 
Οι σημερινοί Τούρκοι είναι ακριβώς 
οι ίδιοι με εκείνους που ακολούθησαν 
τον Μωάμεθ τον Πορθητή μέσα από 
τις πύλες της Κωνσταντινούπολης στις 
29 Μαΐου 1453 και έχουν αποδεί-
ξει επαρκώς ότι δεν διαφέρουν από 
εκείνους που ο Gladstone κατήγγειλε 
για τις βουλγαρικές θηριωδίες του 
1876. Εκείνοι που ελπίζουν ότι κάτι 
έχει αλλάξει ή πιστεύουν το αντίθετο, 
θα απογοητευτούν. Θα εξαπατηθούν 
οδυνηρά εάν συνάψουν συνθήκες 
ή επενδύσουν μεγάλα χρηματικά 
ποσά σε Δυτικές ιδέες Ανατολικού 
χαρακτήρα».

Δυστυχώς, αυτή είναι ακόμα 
η ωμή πραγματικότητα. Εκατόν 
περίπου χρόνια μετά, μάλλον 
προς το χειρότερο έχει αλλάξει. 
Τα τελευταία πενήντα χρόνια τί-
ποτα το θετικό δεν προέκυψε από 
τις συνομιλίες με τους Τούρκους. 
Πάμε από το κακό στο χειρότερο!

«Εκείνοι που ελπίζουν ότι κάτι 
έχει αλλάξει ή πιστεύουν το αντί-

θετο θα απογοητευτούν. Θα εξα-
πατηθούν οδυνηρά εάν συνάψουν 
συνθήκες», αναφέρει ο έμπειρος 
διπλωμάτης! Αυτό δεν προσπαθείτε 
να κάνετε εσείς, κύριε Πρόεδρε; 
Να συνάψετε συμφωνία με αυτούς; 
Δυστυχώς, φαίνεται ότι αυτό είναι 
κάτι που δεν θέλετε να καταλάβετε. 
Επιμένετε, παρακαλείτε τον τρα-
μπούκο εγκάθετο της Τουρκίας 
και τον σουλτάνο για συνομιλίες 
και μιλάτε για «καλή γειτονία», κάτι 
που αυτοί όχι μόνο δεν καταλα-
βαίνουν αλλά ούτε και σέβονται! 
Αυτό απέδειξαν και αποδεικνύουν 
με τη συμπεριφορά τους και τη 
συνεχιζόμενη αλαζονική, επεκτα-
τική πολιτική τους. Δεν δείχνετε το 
παραμικρό ίχνος αξιοπρέπειας και 
σεβασμού στο αξίωμά σας. Ούτε 
και σέβεστε τους συμπολίτες σας 
που σας έδωσαν την ψήφο τους. 

Αν ο τραμπούκος και ο σουλ-
τάνος δεχθούν να παρακαθίσουν 
σε συνομιλίες, για ΤΙ θα μιλήσετε; 
Λύση βάσει ΔΔΟ; Αν αυτό έχε-
τε υπ’ όψιν σας, λυπούμαι αλλά 
φαίνεται ότι δεν έχετε καταλάβει 
ΤΙ ακριβώς σημαίνει μια τέτοια 
λύση. Έχω αναλύσει μερικά από 
τα πιο σοβαρά αρνητικά σημεία, 
σε προηγούμενή μου επιστολή 
προς εσάς και παρακάλεσα να 
εξηγήσετε στον κυπριακό λαό 
ΤΙ καλό βρίσκετε στη ΔΔΟ. Κάτι 
που πιστεύω ότι οφείλετε. Εσείς το 
αγνοήσατε, όπως αγνοείτε πολλά 
άλλα σοβαρά θέματα. Το μόνο που 
θα επαναλάβω σε αυτό το σημείο, 
είναι κάτι που, κατά την ταπεινή 
μου γνώμη, είναι το σοβαρότερο. 

Για να εφαρμοστεί η λύση ΔΔΟ, 
το πρώτο σκαλί είναι η ΔΙΑΛΥΣΗ 
ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑ-

ΤΙΑΣ. Αν είναι αυτό που επιδιώκετε, 
κύριε Πρόεδρε, βαδίζετε σε σωστό 
δρόμο. Αν το πετύχετε, το αφήνω 
στην Ιστορία να γράψει τα δέοντα 
σχόλια. Το ΜΟΝΟ που θα πω είναι 
ότι δείχνετε μεγάλη ασέβεια στο αίμα 
που χύθηκε για να δημιουργηθεί η 
Κυπριακή Δημοκρατία. Παραλάβατε 
κράτος και προσπαθείτε με κάθε 
τρόπο να το μετατρέψετε σε αλώσιμη 
κοινότητα, που θα καταλήξει κάτω 
από την τουρκική μπότα «βιλαέτι» 
της Τουρκίας!

Αγνοείτε την πραγματικότητα, 
την τουρκική αλαζονεία και επε-
κτατικότητα. Οι Τούρκοι έχουν 
πρόγραμμα και δηλώνουν αυτά 
που στοχεύουν. Από το 1955-56 
δήλωσαν τα δικαιώματά τους στην 
Κύπρο - Νιχάτ Ερίμ, ο Νταβούτο-
γλου στο βιβλίο του «Το Στρατη-
γικό Βάθος - Η Διεθνής Θέση της 
Τουρκίας», έγραψε για την Κύπρο 
ένα ολόκληρο κεφάλαιο. Μερικά: 
’«…Μια χώρα που παραμελεί την 
Κύπρο δεν είναι δυνατόν να έχει 
έναν αποφασιστικό λόγο στις 
παγκόσμιες και περιφερειακές 
πολιτικές». Και συνεχίζει: «…η 
Τουρκία είναι υποχρεωμένη από 
στρατηγική άποψη να ενδιαφέρεται 
για την Κύπρο πέραν του ανθρώ-
πινου παράγοντα». Και καταλήγει: 
«…Ακόμη κι αν δεν υπήρχε ούτε 
ένας μουσουλμάνος Τούρκος εκεί, 
η Τουρκία όφειλε να διατηρεί ένα 
κυπριακό ζήτημα».

Πάνω σε όλα αυτά βασίζεται η 
τουρκική πολιτική. Η δική σας πολι-
τική, πού βασίζεται; Και εσείς, κύριε 
Πρόεδρε, πιστεύετε στην «καλή 
γειτονία» και στην ανύπαρκτη 
καλή θέληση της Τουρκίας! Να 
το ονομάσω αφέλεια ή;..

Το πρόσφατο επεισόδιο που 
δημιούργησε η τουρκική επιθετικό-
τητα στην Πύλα και το αποτέλεσμα 
είναι άλλη μια απόδειξη της τουρκι-
κής αδιαλλαξίας και επιθετικότητας. 
Τόσο η τουρκική κυβέρνηση, όσο 
και ο σουλτάνος και ο εγκάθετος 
στην κατεχόμενη Κύπρο έκαναν 
προκλητικές δηλώσεις, ότι οι πάντες 
ευθύνονται εκτός από τους ίδιους 
που προκάλεσαν το επεισόδιο. 

Ο Τατάρ, μιλώντας 
στο Reuters, είπε ότι «είναι ατυχές 
που έγινε απόπειρα από την ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ να εμποδίσει την ανάπτυξη 
του δρόμου εντός της επικράτειας 
της “τδβκ”». Της επικράτειας της 
«τδβκ»!!! Ποιας επικράτειας;;;; 
Πώς αντέδρασε η Κυβέρνηση 
σε αυτήν την δήλωση; Η σιωπή 
της Κυβερνήσεως επιβεβαιώνει 
τα λεγόμενα του τραμπούκου. 

Ο Ειδικός Αντιπρόσωπος του 
ΓΓ του ΟΗΕ στην Κύπρο, Κόλιν 
Στιούαρτ σε γραπτή του δήλωση 
αναφέρει ότι «επετεύχθη συνα-
ντίληψη» (επεξήγηση της λέξεως: 
βοήθεια, συμπαράσταση, από κοι-
νού υποστήριξη, αλληλεγγύη) σχετικά 
με τις ρυθμίσεις που θα επιλύσουν 
την κατάσταση στην Πύλα! 

Αυτήν την δήλωση επανέλαβε 
και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 
χρησιμοποιώντας την ίδια λέξη, 
«συναντίληψη», έμμεσα επιβεβαιώ-
νοντας ότι η Κυπριακή Δημοκρατία 
συμφωνεί με την «τδβκ»! Αυτό δεν 
είναι έμμεση αναγνώριση της ούτω 
καλουμένης «τδβκ» εκ μέρους της 
επισήμου Κυβερνήσεως της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας;

Διάβασα την πληροφορία για 
τα εγκαίνια του «EU One Stop 
Shop»! Και τη  Συνεργασία του 

«Κυπριακού Εμπορικού και Βιο-
μηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ) 
και του Εμπορικού Επιμελητηρίου 
των Τουρκοκυπρίων (ΤΚΕΕ) που 
στηρίζει το εμπόριο μέσω της Πρά-
σινης Γραμμής. Το ΚΕΒΕ και το 
ΤΚΕΕ είναι βασικοί εταίροι στην 
πρωτοβουλία EU One Stop Shop»! 
Με πρωτοβουλία της ΕΕ! Τέτοια 
πρωτοβουλία συμφωνήσατε με την 
ΕΕ, κύριε Πρόεδρε; Και αυτό το 
θεωρείτε επιτυχία; Τραγικό!

Ειλικρινά με εξέπληξε αυτή η 
είδηση, πως η Κυβέρνηση επέ-
τρεψε κάτι τέτοιο! Αυτό δεν είναι 
ακόμη μια αναγνώριση εκ μέρους 
της Κυπριακής Δημοκρατίας του 
ψευδοκράτους - «τδβκ»;;; Κατά άλλα 
και για δημόσια κατανάλωση, εμείς 
αναφερόμαστε στο «ψευδοκράτος»! 
Με τέτοια μυαλά και πράξεις, κύ-
ριε Πρόεδρε, στο τέλος εμείς θα 
γίνουμε το ψευδοκράτος και κατ’ 
επέκτασιν «βιλαέτι» της Τουρκίας. 
Κάτι που οι Τούρκοι επιδιώκουν 
για χρόνια και δουλεύουν συστη-
ματικά και επισταμένα προς τον 
τελικό τους σκοπό. Δυστυχώς με 
τη δική μας ανέχεια, εθελοτυφλία, 
και ας πούμε αφέλεια… 

Όπως παρακάλεσα και προ-
ηγουμένως, δώστε μια εξήγηση 
τι θετικό βρίσκετε στην ΔΔΟ, στα 
ΜΟΕ κ.λπ. για να καταλάβουμε και 
εμείς την τόση εμμονή σας. Και 
ας διδαχθούμε από τις εμπειρίες 
ενός έγκριτου διπλωμάτη. Αυτό 
που επιβάλλεται, κύριε Πρόεδρε, 
είναι ΑΛΛΑΓΗ ΠΟΡΕΙΑΣ για την 
ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ της πατρίδας 
μας. Αλλιώς θα σφυρίζουμε κλέφτι-
κα «πάλι με χρόνια και καιρούς…» 
για άλλη μια χαμένη πατρίδα…

*Μόνιμος κάτοικος Μελβούρνης

Κύριε Πρόεδρε, θα μετατρέψετε 
την Κύπρο σε βιλαέτι της Τουρκίας;

ΑΠΟΨΗ  
ΔΑΝΟΣ Π. 

ΣΙΟΥΚΙΟΥΡΟΓΛΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ 
ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ*

Ο κ. Ερντογάν πήρε την 
εξουσία το 2002. Από 
τότε άλλαξε και αλλάζει 

το πρόσωπο της Τουρκίας. Δεν λέω 
προς το καλύτερο  ή το χειρότερο. 
Το ότι αλλάζει είναι νομίζω γεγονός.

Ο κ. Ερντογάν έδειξεν από την 
αρχή ότι ήθελε να ενδυναμώσει την 
Τουρκία. Είχε ένα είδος μεγαλομα-
νίας, που στο τέλος τον οδήγησε, 
ούτε λίγο ούτε πολύ, να θέλει στη 
πράξη να «αναστήσει» την Οθωμα-
νική Αυτοκρατορία. Μέγαρα ως τα 
πολυτιμότερα παλάτια, η Τουρκία 
να συμπεριφέρεται ως Μεγάλη 
Δύναμη στην περιοχή, στην κρίση 
της Μέσης Ανατολής, στη Λιβύη, 
στο Κυπριακό, στις ελληνο-τουρ-
κικές σχέσεις και τελευταία στον 

πόλεμο στην Ουκρανία και στη 
διαμάχη μεταξύ Ισραήλ και Χαμάς. 

Η στάση αυτή του κ. Ερντογάν 
δεν του κέρδισε βέβαια μόνο φίλους. 
Η στάση του έναντι των Δυτικών 
αφεντικών του δεν ευχαριστεί τους 
τελευταίους. Ο κ. Ερντογάν προ-
σπαθεί να δείξει στους δυνατούς ότι 
πλέον έχει τη δική του πολιτική και 
αυτονομία σε ορισμένα ζητήματα. 
Κι αυτό δεν αρέσει σ’ εκείνους.

Ο κ. Ερντογάν συμπεριφέρεται 
το ίδιο κάποτε στο κ. Πούτιν, όπως 
και στους Δυτικούς. Ή τουλάχιστον 
αυτό θέλει.

Με τους Δυτικούς δεν είναι ευ-
χαριστημένος γιατί, κατ’ εκείνον, δεν 
τον υποστηρίζουν όσον θα ήθελε με 
τους Κούρδους και με τους Έλληνες 

στο Αιγαίο (βλ. Nicolas Bourcier, 
“Erdogan, l’allié recalcitrant des 
Occidentaux dans l’OTAN”, Le 
Monde, 29 Νομβρίου 2023, σελ. 2). 

Επίσης έχει την απαίτηση να συμπε-
ριφέρεται απέναντι σ’ όλες τις Δυνάμεις 
το ίδιο, χωρίς να λαμβάνει υπόψη ότι 
ανήκει σε ένα γκρουπ Δυνάμεων. Στους 
Δυτικούς π.χ. δεν αρέσει να βλέπουν 
τον κ. Ερντογάν στις τόσες «φιλικές» 
του σχέσεις με τον κ. Πούτιν.

Οι Δυτικοί, με άλλα λόγια, δεν 
βρίσκονται στις παλιές καλές σχέ-
σεις με τον Τούρκο ηγέτη, όπως 
βρίσκονταν με τους προκατόχους 
του. Το ΝΑΤΟ τον θεωρεί έναν 
«ιδιότροπο» σύμμαχο (οπ. παρ.). 
Στο θέμα της Σουηδίας οι Τούρκοι 
δεν φαίνεται να έχουν αποσύρει το 

βέτο τους για την είσοδο της χώρας 
στη Βορειοατλαντική Συμμαχία. 
Όσον αφορά τα μαχητικά αεροπλά-
να F-16, οι ΗΠΑ έχουν σκοπό να 
παραδώσουν 40 τέτοια αεροπλάνα 
στην Τουρκία, υπό την προϋπό-
θεση ότι αυτό θα γίνει αποδεκτό 
από το Κογκρέσο. Αυτός ο όρος 
είναι απαράδεκτος στην Τουρκία. 

Όσον αφορά την εισδοχή της 
Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
(ΕΕ), αυτό το θέμα φαίνεται ότι έχει 
ατονήσει. Με όλες τις οικονομικές 
δυσκολίες της χώρας, με το κακό 
της καθεστώς στο θέμα των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων και τους 
κανόνες δικαίου, στο ότι η χώρα 
πόρρω απέχει από δικαίου τύπου 
δημοκρατία, είναι σχεδόν αδύνατο  

στο εγγύς μέλλον για την ΕΕ να 
μελετήσει ένα τέτοιο κεφάλαιο.

Η κατάσταση της Τουρκίας είναι 
δύσκολη και τα αποτελέσματα θα 
φανούν αναπάντεχα.

*Βarrister-at-law (Lincoln’s Inn, 
London), Διδάκτωρ Πολιτικών Επι-

στημών & Διεθνών Σχέσεων (Η.Ε.Ι., 
Γενεύης, Ελβετίας). Πρώην Μέλος της 

Γενικής Γραμματείας του ΟΗΕ στο 
Τμήμα των Ανθρωπίνων Δικαιωμά-

των, πρώην Ερευνητής στο Κέντρο 
Επιστημονικών Ερευνών Κύπρου 

και Πρώην Επιμελητής του Πάντειου 
Πανεπιστημίου. Πρόεδρος του Συν-
δέσμου Ηνωμένων Εθνών Κύπρου 
και Επίτιμος Πρόεδρος της Παγκό-

σμιας Ομοσπονδίας των Συνδέσμων 
Ηνωμένων Εθνών (WFUNA).

Ο κ. Ερντογάν και το μέλλον της χώρας του
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H καινοτομία, η σταθερότη-
τα, η δύναμη και η αξιοπιστία 
που την χαρακτηρίζουν, έχουν 
αναδείξει την Eurolife ως την 
κορυφαία ασφαλιστική Εταιρεία 
Ζωής στην Κύπρο, στα World 
Finance Insurance Awards για 
τρίτη συνεχή χρονιά. Σύμφωνα 
με το World Finance: «Η εται-
ρική κουλτούρα της Eurolife, 
σε συνδυασμό με την ισχυρή  
‘‘πρόταση αξίας’’ της Εταιρείας, 
ενισχύει περαιτέρω την προλη-
πτική, ολιστική κατανόηση των 
αναγκών των πελατών της. Η 
ισχυρή ασφαλιστική τεχνογνωσία 
της Eurolife καθώς και η από-
δοσή της, ενισχυμένη από την 

πελατοκεντρική φιλοσοφία της 
Εταιρείας (που υποδηλώνει ότι 
έχει κερδίσει την εμπιστοσύνη 
των πελατών της) δείχνουν ότι 
η Eurolife ανταποκρίνεται στις 
υψηλότερες προσδοκίες και απαι-
τήσεις των πελατών στο «New 
Normal» τοπίο. Η προσέγγιση 
της Eurolife, σε συνδυασμό με 
την ισχυρή ηγεσία που διαθέτει, 
έχουν αναδείξει την Eurolife, με 
το πέρασμα των χρόνων, ως την 
κορυφαία ασφαλιστική Εταιρεία 
Ζωής στην Κύπρο». Για την κρι-
τική επιτροπή των βραβείων, η 
Eurolife αποτελεί υπόδειγμα ανα-
φοράς αριστείας και ηγεσίας στον 
κλάδο της στην Κύπρο. 

Μια αλλιώτικη συνάντηση 
είχε την Τετάρτη, 22 Νοεμβρίου 
2023, ο Διευθύνων Σύμβουλος 
της Τράπεζας Κύπρου, Πανίκος 
Νικολάου, ο οποίος βρέθηκε τετ-
α-τετ με μαθητές και μαθήτριες 
λυκείων και απάντησε στα καίρια 
ερωτήματά τους για την αύξηση 
των επιτοκίων, τον ψηφιακό μετα-
σχηματισμό και τα ψηφιακά προ-
ϊόντα, την «πράσινη» οικονομία, 
τις στρατηγικές ESG και πολλά 
άλλα. O κ. Πανίκος Νικολάου 
εντυπωσιάστηκε από το περιε-
χόμενο των ερωτήσεων και την 
ωριμότητα των παιδιών και τους 
συμβούλευσε σε διάφορες στιγμές 
της συζήτησης «να απλώνουν το 
χέρι τους εκεί που φθάνει», τολμώ-
ντας να παραδεχθεί τα λάθη που 
έγιναν τα προηγούμενα χρόνια 
στον τραπεζικό τομέα. Σχολίασε 
θετικά τη συμπεριφορά των σημε-
ρινών δανειοληπτών, κυρίως των 
νέων, που ξέρουν περισσότερα 
για τα χρηματοοικονομικά και 
εκπληρώνουν πρώτα τις δανειακές 
τους υποχρεώσεις, πριν από τις 
άλλες τους ανάγκες. Απαντώντας 
σε ερωτήσεις,  ανέφερε πως «η 
ψηφιακή μεταμόρφωση αποτελεί 
μονόδρομο για τις τράπεζες και οι 
ψηφιακές συναλλαγές διέπονται 

από αυστηρό νομοθετικό πλαίσιο, 
παρέχοντας ασφάλεια και προ-
στασία στα προσωπικά δεδομέ-
να των πελατών». Αναφέρθηκε 
επίσης στα καταθετικά σχέδια 
που προσφέρονται με επιτόκιο 
μέχρι 3%, τη ζήτηση για στε-
γαστικά δάνεια χαμηλότερου 
ύψους, κυρίως για την αγορά 
διαμερίσματος και απάντησε σε 
ερωτήσεις για την αναγκαιότητα 
της «πράσινης» οικονομίας, για 
τα «πράσινα» στεγαστικά, κυρίως 
δάνεια με χαμηλότερο επιτόκιο, 
λόγω και της αύξησης των κλι-
ματικών κινδύνων. Απαντώντας 
στις ενδιαφέρουσες ερωτήσεις 
των μαθητών και μαθητριών, 
ο κ. Νικολάου αναφέρθηκε σε 
ενέργειες και δράσεις για στήρι-
ξη των νέων μέσω του Κέντρου 
Καινοτομίας IDEA, για τη συμ-
βολή της Τράπεζας σε κοινωνικά 
θέματα όπως η δημιουργία και η 
συνέχιση χρηματοδότησης του 
Ογκολογικού Κέντρου Τράπεζας 
Κύπρου, καθώς και τη δημιουρ-
γία και λειτουργία του Δικτύου 
SupportCY. Πολύ σύντομα θ’ 
ακολουθήσουν κι άλλα debates 
με διάφορες προσωπικότητες της 
πολιτικής, επιχειρηματικής και 
κοινωνικής ζωής.

Καλύτερη ασφαλιστική Ζωής
και για το 2023 η Eurolife

Alpha Bank Cyprus Ltd: Νέο καταθετικό επιτόκιο 
2,75% για καταθέσεις άνω των €100.000

«Μίλα μου για γάλα»: Η νέα εκστρατεία 
της Alambra Fresh Milk που σε… προκαλεί 

Ο πιο incredible χριστουγεννιάτικος 
διαγωνισμός στο Nicosia Mall

Ο CEO της Τράπεζας Κύπρου 
Πανίκος Νικολάου  σ’ ένα αλλιώ-
τικο debate με μαθητές λυκείων

Η Alpha Bank Cyprus Ltd, 
ανταποκρινόμενη στις ανάγκες της 
αγοράς, διευρύνει τα ανταγωνιστικά 
της προϊόντα «Alpha Προθεσμιακές 
Καταθέσεις» προσφέροντας νέο 
καταθετικό επιτόκιο 2,75% ετησίως 
για καταθέσεις άνω των €100.000. 
Για όσους διεκδικούν αυξημένες 
αποδόσεις για καταθέσεις άνω των 
€100.000, η Alpha Bank δίνει τη 
λύση, ανεβάζοντας ακόμη περισ-
σότερο τις αποδόσεις των 12μηνων 
προθεσμιακών καταθέσεων. Με τη 
λήξη της συγκεκριμένης περιόδου 
προθεσμίας, οι πελάτες έχουν τη 
δυνατότητα ανάληψης, αύξησης 
του κεφαλαίου ή ανανέωσης της 
κατάθεσης και κεφαλαιοποίησης 
του τόκου προθεσμίας. Η Alpha 
Bank, μέσω της σειράς «Alpha 
Προθεσμιακές Καταθέσεις», δίνει 

τη δυνατότητα στους πελάτες να 
επιλέξουν το ιδανικό προϊόν, με 
βάση τις πραγματικές τους ανάγκες. 
Στη σειρά «Alpha Προθεσμιακές 
Καταθέσεις» προσφέρεται επίσης 
ετήσιο επιτόκιο 1,60% και 2,10% 
για καταθέσεις άνω των €50.000 
διάρκειας 18 μηνών και 24 μηνών, 

αντίστοιχα. Ο τόκος δεν ανατοκίζεται 
και η καταβολή του πραγματοποι-
είται στη λήξη της προθεσμιακής 
κατάθεσης. Για περισσότερες πλη-
ροφορίες, όρους και προϋποθέ-
σεις, απευθυνθείτε σε ένα από τα 
καταστήματα της Τράπεζας ή στο 
www.alphabank.com.cy. 

Η Alambra Fresh Milk Ltd, 
έχοντας ως πρωταρχικό στόχο της 
τη δημιουργία δυνατών σχέσεων 
με τους καταναλωτές, λανσάρει 
τη νέα, πρωτότυπη εκστρατεία 
«Μίλα μου για γάλα». Ταυτισμέ-
νη πλήρως με την καθημερινότητα 
σχεδόν όλων των καταναλωτών, η 
εκστρατεία στηρίζεται σε μία κοινή 
μας εμπειρία: Τη στιγμή που όλοι 
έτυχε να ανοίξουμε την πόρτα του 
ψυγείου και βρήκαμε το μπουκάλι 
με το γάλα σχεδόν ή τελείως άδειο. 
Στηριζόμενη, λοιπόν, σε αυτήν τη 
γνώριμη σε όλους κατάσταση και 
στο πλαίσιο της καμπάνιας «Μίλα 
μου για γάλα», η Alambra Fresh 
Milk Ltd πραγματοποιεί μεγάλο 
διαγωνισμό, ενθαρρύνοντας τους 
καταναλωτές να γράψουν τα δικά 
τους χιουμοριστικά μηνύματα, τα 
οποία θα άφηναν σε αυτόν ή αυτή 
που ήπιε το γάλα τους, δίνοντάς 

τους παράλληλα τη δυνατότητα να 
κερδίσουν πλούσια δώρα. Στόχος 
της εκστρατείας είναι η προώθηση 
της σειράς του Φρέσκου Κυπρια-
κού Γάλακτος ΑΛΑΜΠΡΑ, καθώς 
και η προβολή της σημαντικότητας 
του γάλακτος στην καθημερινότητά 
μας. Σημαντικότητα την οποία στην 
Alambra Fresh Milk Ltd αναγνωρί-
ζουν στον απόλυτο βαθμό και, ως εκ 
τούτου, στηριζόμενοι στην εμπειρία 

40 και πλέον χρόνων στην επεξερ-
γασία γάλακτος, υπόσχονται άριστης 
ποιότητας και ασφαλή προϊόντα, τα 
οποία ανταποκρίνονται πλήρως στις 
ανάγκες των καταναλωτών. Μπορείς 
να λάβεις μέρος στον διαγωνισμό 
σκανάροντας τον κωδικό QR που 
θα βρεις στα ψυγεία με το Φρέσκο 
Κυπριακό Γάλα ΑΛΑΜΠΡΑ ή στην 
ιστοσελίδα www.competition.
alambrafreshmilk.com. 

O πιο incredible διαγωνισμός στο 
Nicosia Mall με την υποστήριξη της 
Τράπεζας Κύπρου, με το απίστευτο 
δώρο ενός ταξιδιωτικού κουπονιού 
αξίας 10.000 ευρώ! Για να το διεκδι-
κήσεις, το μόνο που έχεις να κάνεις 
είναι να επισκεφθείς το Χριστουγεν-
νιάτικο σημείο του διαγωνισμού στο 
ισόγειο του Nicosia Mall.  Καταχωρείς 
το τηλέφωνό σου, γυρίζεις τον τροχό 
και έχεις ήδη μια συμμετοχή στον 
διαγωνισμό. Παράλληλα, διεκδικείς 
στη στιγμή διάφορα δώρα από επι-
λεγμένα καταστήματα του Nicosia 
Mall που συμμετέχουν στο σχέδιο 
καρτών ανταμοιβή της Τράπεζας 
Κύπρου. Ζήσε λοιπόν τη μαγεία 
των Χριστουγέννων στο μεγαλύτερο 
εμπορικό κέντρο της Κύπρου, από-
λαυσε μοναδικές στιγμές shopping 

και διασκέδασης με τους φίλους και 
την οικογένειά σου και ποιος ξέρει; 
Μπορεί να είσαι εσύ ο τυχερός του 
μοναδικού διαγωνισμού που θα σε 
ταξιδέψει στους πιο ονειρεμένους 
προορισμούς. Κάνε λοιπόν αυτά 

τα Χριστούγεννα πραγματικότητα 
τα όνειρά σου, συμμετέχοντας στον 
διαγωνισμό που ισχύει μέχρι τις 14 
Δεκεμβρίου.  Για περισσότερες πλη-
ροφορίες, όρους και προϋποθέσεις: 
http://www.nicosiamall.com
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Κυκλοφόρησε το νέο βιβλίο του 
Καθηγητή Ανδρέα Θεοφάνους με 
τίτλο «ΑΠΟ ΤΗ ΔΕΣΜΕΥΜΕΝΗ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΣΙΑ ΤΟΥ 1960 ΣΤΙΣ 
ΠΡΟΚΛΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΣΗΜΕΡΑ – 
Συνοπτική αξιολόγηση του Κυπρι-
ακού και της πολιτικής όλων των 
Προέδρων» (Εκδόσεις Hippasus, 
Οκτώβριος 2023, σελ. 347). Το βι-
βλίο αποτελείται από τις ακόλουθες 
ενότητες: Πρόλογος. Εισαγωγή. 
Το Κυπριακό από την Ίδρυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας μέχρι την 
Εισβολή. Από την Αποδοχή της 
Ομοσπονδίας στις Ιδέες Γκάλι. Η 
Ευρωπαϊκή Επιλογή και το Σχέδιο 
Ανάν. Από το Δημοψήφισμα για 
το Σχέδιο Ανάν V στην Κατάρ-
ρευση στο Κραν Μοντανά και η 
Επόμενη Μέρα. Η Διαχείριση του 
Κυπριακού από τους Προέδρους 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Η 
Ρωσική Εισβολή στην Ουκρα-
νία, οι Ευρύτερες Προεκτάσεις 
και το Κυπριακό. Τα Δύσκολα 
Δεδομένα και οι Επιλογές μας. 
Επιπρόσθετα, εκτός από τη Βιβλι-
ογραφία, το Ευρετήριο Ονομάτων 
και Όρων υπάρχουν επίσης 14 
Παραρτήματα. Στο βιβλίο αυτό 
γίνεται μια σφαιρική αξιολόγη-
ση των εξελίξεων στο Κυπριακό 
από το 1960 μέχρι σήμερα και 
κατατίθενται εισηγήσεις για το 
μέλλον. Ο Καθηγητής Ανδρέας 
Θεοφάνους αξιολογεί επίσης την 
πορεία του Κυπριακού καθώς 
και τη διαχείρισή του απ’ όλους 

τους Προέδρους της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Πάνω απ’ όλα επι-
κεντρώνεται σε μια στρατηγική 
επιβίωσης και καταθέτει συγκεκρι-
μένες προτάσεις. Ο συγγραφέας 
επισημαίνει ότι σπάνια μια χώρα 
βρίσκεται σε μια κατάσταση όπου 
η απόκλιση της καλύτερης και 
χειρότερης δυνατής έκβασης είναι 
τόσο μεγάλη, καθιστώντας έτσι το 
Κυπριακό ένα υπαρξιακό ζήτημα. 
Επίσης θεωρεί απαραίτητη την 
ιστορική αυτογνωσία καθώς και 
την κατανόηση των υφιστάμενων 
δεδομένων. Το βιβλίο διατίθεται 
και στα γραφεία του Κυπριακού 
Κέντρου Ευρωπαϊκών και Διε-
θνών Υποθέσεων. Το κάθε αντί-
τυπο τιμάται €20. Όπως έχει ήδη 
ανακοινωθεί, η πρώτη εκδήλωση 
παρουσίασης και συζήτησης θα 
γίνει τη Δευτέρα, 4 Δεκεμβρίου, 
στις 18:15,  στο Πανεπιστήμιο 
Λευκωσίας. Ομιλητές θα είναι 
οι Βουλευτές Χάρης Γεωργιάδης 
του ΔΗΣΥ, Χρίστος Χριστοφίδης 
του ΑΚΕΛ και Χριστιάνα Ερω-
τοκρίτου του ΔΗΚΟ. Χαιρετισμό 
θα απευθύνει η επικεφαλής του 
εκδοτικού οίκου Hippasus, κ. Ήρα 
Ιωάννου - Αιμιλιανίδου και ει-
σαγωγικά σχόλια θα καταθέσει ο 
Κοσμήτορας της Νομικής Σχολής 
του Πανεπιστημίου Λευκωσίας, 
Καθηγητής Αχιλλέας Αιμιλιανίδης. 
Στο τέλος θα γίνει η αντιφώνηση 
του συγγραφέα, Καθηγητή Ανδρέα 
Θεοφάνους. 

Παρουσίαση του νέου βιβλίου του 
Καθηγητή Ανδρέα Θεοφάνους 

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

Λευκωσία 
Μήτση Μάγδα: Πινδάρου 18 
(έναντι οικήματος ΔΗΣΥ), Λευκω-
σία. Τηλ.: 22750672, 22438434. 
Τρακκούδη – Κυπριανού Μαρία: 
Αντρέα Αβρααμίδη 88Β (δρόμος 
Αρεταίειου, απέναντι από ζαχα-
ροπλαστείο BIANCO, πλησίον 
φώτων Κώστα Θεοδώρου), 
Στρόβολος. Τηλ.: 22490360, 
22514821. 
Πετρίδης Μιχάλης: Αγίου Ιλα-
ρίωνος 151 ΑΒ (απέναντι από 
φούρνο ZORBA, μετά το BATA 
round about), Καϊμακλί. Τηλ.: 
22524404. 
Καλακουτή (Δανιήλ) Καίτη: Αγγέ-
λου Τερζάκη 110, κατ. 5 (πλησίον 
Γ΄ Δημοτικού Σχολείου Μακε-
δονίτισσας, περιοχή Τύμβου), 
Έγκωμη. Τηλ.: 22315616. 
Τσαγγάρη Χριστίνα: Νίκου Κρα-
νιδιώτη 7Ε (δίπλα από Υπερα-
γορά «Άλφα Μέγα» Έγκωμης), 
Έγκωμη. Τηλ.: 22480405, 
22516861. 

Λεμεσός 
Χρυσάνθου Μαρία: Λεωφό-
ρος Μακαρίου Γ΄, 168 (έναντι 
McDonald΄s), Λεμεσός. Τηλ.: 
25211458, 99392728. 
Παπαθεοδούλου Ιακωβίνα: 
Γρίβα Διγενή 145 Β&Γ, Νεάπολη 

(έναντι υπεραγοράς Άλφα Μέγα), 
Λεμεσός. Τηλ.: 25250026, 
99748468. 
Προδρόμου - Μιχαήλ Γεωργία: 
Μισιαούλη & Καβάζογλου 76 
(κοντά στο ξενοδοχείο ΠΕΥ-
ΚΟΣ), Λεμεσός. Τηλ.: 25568009, 
25811208. 
Αγαθοκλέους Όλγα: Αγίας Φυλά-
ξεως 267 (300μ. από το round 
about Αγ. Φύλας προς Αγία 
Φύλα,  απέναντι από το γυμνα-
στήριο Μαχαλλεκίδη), Λεμεσός. 
Τηλ.: 25386221, 25330209. 

Λάρνακα 
Σμυρίλλη - Πύλα Χριστίνα: 
Νικοδήμου Μυλωνά 12 (έναντι 
Υπεραγοράς ΜΕΤΡΟ), Λάρνακα. 
Τηλ.: 24650777, 24821580. 
Πασχάλης Κωνσταντίνος: Λεωφ. 
Κωνσταντίνου Παλαιολόγου 37 
(δρόμος πρώην Α.Η.Κ.), Λάρνα-
κα. Τηλ.: 24662233, 99489611. 

Πάφος 
Μακαρίου Γεώργιος: Νεαπόλεως 
20 (τέρμα δρόμου εκκλησίας 
Αποστόλου Παύλου), Πάφος. 
Τηλ.: 26936989, 26938949. 

Παραλίμνι
Παντελίδου Μαρία: Μαρίας 
Συγκλητικής 2 (απέναντι από 
Σωματείο ΠΕΚ), Παραλίμνι. Τηλ.: 
23730111, 23744313. 

Παζαράκι
Χριστουγεννιάτικο παζαρά-

κι, με τίτλο «Γέφυρες κτίζου-
με, φράγματα γκρεμίζουμε», 
διοργανώνει το Κέντρο ΑμΕΑ 
Άγιος Λάζαρος, στη Λάρνακα, 
σήμερα Κυριακή, 3 Δεκεμ-
βρίου 2023, από τις 9.30 π.μ. 
– 5.00 μ.μ., στον προαύλιο 
χώρο του Κέντρου. Η εκδή-
λωση είναι αφιερωμένη στην 
Παγκόσμια Ημέρα Αναπηρίας.

Eκδήλωση
Φιλανθρωπική εκδήλωση θα 

πραγματοποιηθεί σήμερα Κυ-
ριακή, 3 Δεκεμβρίου 2023, από 
τις 2:00 – 8:00 μ.μ., στην Πλατεία 
Ζουχούρι στη Λάρνακα. Καλλιτε-
χνικό πρόγραμμα, χειροτεχνίες. 
Διοργανωτής: ΜΚΟ «Αγάπης 
Χέρια» και Λάρνακα 2030.

Φωταγώγηση
Τελετή Φωταγώγησης του 

Χριστουγεννιάτικου Δέντρου 
και του Διάκοσμου της Λάρ-
νακας 2023, από τον Δήμαρχο 
Λάρνακας Ανδρέα Βύρα, θα 
πραγματοποιηθεί σήμερα Κυ-
ριακή, 3 Δεκεμβρίου 2023 
και ώρα 5:30 μ.μ., στην Πλα-
τεία Ευρώπης. Συμμετέχουν: 
Δημοτική Παιδική Φιλαρμο-
νική, Τσβέτα Χριστοφόρου 
(μετζοσοπράνο) & Svetlomir 
Dimitrov (σαξόφωνο), Κέ-
ντρο Χορευτικών Σπουδών 
Μαργαρίτας Ανδρέου, Σχολή 
Μπαλέτου και Χορογραφίας 
Αλίκης Περδίου. Συναυλία 
με τους Boney M. Xperience.

ΛΕΥΚΩΣΙΑ: 22502019, ΙΠΠΟ-
ΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 6-12 
Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: 25200194, 
MEDITERRANEAN HOSPITAL, 
Στυγός 9, 3117, Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ: 24636343, ΙΑ-
ΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, 
Παύλου Βαλδασερίδη 10, 

6018, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ: 26848113, ΙΔΙΩΤΙΚΟ 
ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: 23849400, 
ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ ΛΗΤΩ, Λεωφό-
ρος Σωτήρας 8, 528,  Παρα-
λίμνι.

Σαββατοκύριακο 2-3 Δεκεμβρίου 2023

ART AERI  Τομ Κρουζ

ΟΤομ Κρουζ γεννήθηκε 
στις 3 Ιουλίου 1962 στο 
Σίρακιουζ της Νέας Υόρ-

κης. Είναι Αμερικανός ηθοποιός. 
Ξεκίνησε την καριέρα του το 1981. 
Απέκτησε παγκόσμια αναγνωρι-
σιμότητα με τον πρωταγωνιστικό 
ρόλο που είχε στην ταινία Τοπ 
Γκαν το 1986,  που απέφερε $354 
εκατομμύρια παγκόσμια και ο πιο 
διάσημος ρόλος του είναι αυτός του 
Ίθαν Χαντ στην επιτυχημένη σειρά 
ταινιών «Επικίνδυνη Αποστολή». 
Έχει πρωταγωνιστήσει σε αρκετές 
επιτυχημένες ταινίες όπως: Το χρώ-
μα του χρήματος, Ο Άνθρωπος της 
Βροχής, Μέρες Κεραυνού, Ζήτη-
μα Τιμής, Vanilla Sky, Minority 
Report, Ο τελευταίος σαμουράι, 
Η Διαδρομή, Ο πόλεμος των κό-
σμων και Επιχείρηση Βαλκυρία. 
Ο Κρουζ έχει λάβει συνολικά τρεις 
υποψηφιότητες για Όσκαρ και έχει 
βραβευτεί με τρεις Χρυσές Σφαίρες.

Το 1990 πρωταγωνίστησε με τη 
Νικόλ Κίντμαν στο Μέρες Κεραυνού 
και το 1992 με τους Τζακ Νίκολσον, 
Ντέμι Μουρ και Κέβιν Μπέικον 
στο δικαστικό δράμα Ζήτημα Τι-
μής. Ο Κρουζ έλαβε υποψηφιότητα 
για Χρυσή Σφαίρα α› ανδρικού 

ρόλου – δράμα, ενώ η ίδια η ται-
νία έλαβε πέντε υποψηφιότητες για 
Όσκαρ, μεταξύ των οποίων και για 
Καλύτερη Ταινία. To Ζήτημα Τιμής 
αποδείχτηκε και μεγάλη εισπρα-
κτική επιτυχία, αποφέροντας 243,2 
εκατομμύρια δολάρια παγκοσμίως. 
Ακολούθησε η ταινία Η Φίρμα το 
1993 και την επόμενη χρονιά ο 
Κρουζ πρωταγωνίστησε μαζί με 
τους Μπραντ Πιτ και Αντόνιο Μπα-
ντέρας στην ταινία Συνέντευξη με 
έναν Βρικόλακα, βασισμένη στην 
ομότιτλη νουβέλα της Αν Ράις. Παρά 
το γεγονός ότι η ταινία έλαβε θε-
τικά σχόλια από τους κριτικούς, η 
Ράις αρχικά ήταν αντίθετη με την 
επιλογή του Τομ Κρουζ. Αφού είδε 
την ταινία, όμως, επαίνεσε την ερ-
μηνεία του και απολογήθηκε για 
τις προηγούμενες αμφιβολίες της 
για το πρόσωπο του Κρουζ.

Ο Κρουζ είχε σχέση με τη συ-
μπρωταγωνίστριά του στην ταινία 
Οι Πονηρές Δουλειές ενός Πρω-
τάρη, Ρεμπέκα Ντε Μορνέ, με την 
οποία συζούσαν στη Νέα Υόρκη 
από το 1983 μέχρι το 1985. Το 
Μάιο του 1987 παντρεύτηκε την 
ηθοποιό Μίμι Ρότζερς και χώρι-
σαν τον Φεβρουάριο του 1990. Η 

Ρότζερς φημολογείται ότι εισήγα-
γε τον Κρουζ στη  Σαηεντολογία. 
Γνώρισε τη δεύτερη σύζυγό του, 
Νικόλ Κίντμαν, στα γυρίσματα 
της ταινίας Μέρες Κεραυνού. 
Παντρεύτηκαν τον Δεκέμβριο 
του 1990. Μαζί υιοθέτησαν δύο 
παιδιά, την Ιζαμπέλα Τζέιν και 
τον Κόνορ Άντονι. Χώρισαν τον 
Φεβρουάριο του 2001. Ο Κρουζ 
διατηρούσε σχέση με την Πενέ-
λοπε Κρουζ, συμπρωταγωνίστριά 
του στο Vanilla Sky. Η σχέση τους 
τελείωσε το 2004.

Τον Απρίλιο του 2005 ο Κρουζ 
ξεκίνησε να βγαίνει με την Κέιτι 
Χολμς. Ένα μήνα αργότερα, ο Κρουζ 
εξέφρασε δημοσίως την αγάπη του 
για τη Χολμς στην εκπομπή της 
Όπρα Γουίνφρεϊ. Τον Οκτώβριο 
του 2005, το ζευγάρι ανακοίνωσε 
ότι περιμένουν παιδί. Η κόρη τους, 
Σούρι, γεννήθηκε τον Απρίλιο του 
2006. Παντρεύτηκαν στις 18 Νο-
εμβρίου 2006 στην Ιταλία. Στις 29 
Ιουνίου 2012, ανακοινώθηκε ότι η 
Χόλμς κατέθεσε αίτηση διαζυγίου 
μετά από πεντέμιση χρόνια γάμου. 

Για περισσότερες πληροφορίες απο-
ταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία

✚ ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Τελούμε την Κυριακή 10/12/2023, στον ιερό ναό Αγίου Σπυρίδωνος 

(Συν. Στρόβολος 2), Λευκωσία, το 40ήμερο μνημόσυνο 
της πολυαγαπημένης μας συζύγου, μητέρας, αδελφής και θείας

ΜΑΡΙΑΣ ΚΡΑΣΕ ΧΡΙΣΤΟΦΗ
από τη Λάρνακα, κατοίκου Λευκωσίας

και καλούμε όσους τιμούν τη μνήμη της να παραστούν.

Σύζυγος: Χριστάκης Χριστοφή
Θυγατέρα: Χρύσω Χριστοφή

Αδέλφια: Άριστος Κρασές
Κυριάκος Κρασές

Νάσια και Ανδρέας Παπανικολάου
Ανίψια: Κωνσταντίνος, Αίγλη και Δημήτρης Παπανικολάου

Η χορωδία «Ευαγόρας Αμμοχώστου», υπό τη διεύθυνση του Λουκά 
Ζυμαρά, και ο Μάριος Βασιλείου του ΡΙΚ παρουσιάζουν στον ιερό ναό 
Παναγίας Χρυσελεούσης,  στον Στρόβολο, την Πέμπτη, 7 Δεκεμβρίου 
και ώρα 7.30 μ.μ., εκδήλωση για τα Χριστούγεννα, με Βυζαντινούς 
Ύμνους και Χριστουγεννιάτικα Τραγούδια. 50 φωνές ενώνονται για 
να υμνήσουν τον Κύριον και την Υπεραγίαν Θεοτόκον. Η εκδήλωση 
τελεί υπό την αιγίδα του Αρχιεπισκόπου Γεωργίου και την υψηλή 
προστασία της Πρώτης Κυρίας, Φιλίππας Καρσερά Χριστοδουλίδη. 

Εκδήλωση για τα Χριστούγεννα
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Ε
ίναι αλήθεια πως 
οι απαιτήσεις από 
τη φετινή ΑΕΛ δεν 
ήταν και πολύ υψη-
λές. Άσχετα αν ήταν 
φιναλίστ Κυπέλλου 
πέρσι. Η μέχρι στιγ-

μής πορεία της είναι όμως χαμηλό-
τερα και από την πιο απαισιόδοξη 
πρόβλεψη. Δεν είναι απλώς εκτός 
εξάδας. Είναι 9η και είναι πιο κο-
ντά σε θέση υποβιβασμού (12η), 
παρά σε αυτήν που την φέρνει στην 
ελίτ. Έχει μόνο τέσσερεις νίκες. Με 
Δόξα, ΑΕΖ, Καρμιώτισσα, Οθέλλο. 
Πήρε μόνο ένα βαθμό από τις 7 
ανταγωνίστριες-υποψήφιες εξά-
δας και αυτόν με το ζόρι. Έπαιζε 
εντός για ένα ημίχρονο με παίκτη 
παραπάνω από την Ομόνοια και 
ήταν πιο κοντά στο να χάσει απ’ ό,τι 
στο να κερδίσει. Έχασε από τις δύο 
ομάδες (Σαλαμίνα, Εθνικός) που 
με βάση την κατάταξη απειλούν να 
την στείλουν σε θέση με διψήφιο 
νούμερο στη βαθμολογία. Η μία 
(Νέα Σαλαμίνα) ήδη την ξεπερνά 
με 6 βαθμούς. Ο «Λέοντας» δεν 
δαγκώνει μπροστά (μόλις 12 γκολ) 
και δεν γδέρνει πίσω (δέχτηκε 20 
γκολ. Είναι μία σκέτη απογοήτευση 
η φετινή ΑΕΛ και παίρνει ακρι-
βώς όσα έδωσε (ίσως και κάτι ψιλά 
παραπάνω). 

Τις πταίει;
Γιατί, όμως, να πέφτουν έξω ή 

καλύτερα γιατί να πέφτουν τόσο 
πολύ έξω οι άνθρωποί της; Υπάρ-
χουν αιτίες. Η ομάδα του 2022-23 
αν και είχε μέσα γερά ονόματα δεν 
ήταν υψηλού επιπέδου, εξ ου και 
έμεινε εκτός πρώτου γκρουπ, χωρίς 
ποτέ να νιώσει πως έχει ρεαλιστικές 
πιθανότητες να εισέλθει σε αυτό. Τα 
όσα διαδραματίστηκαν για μήνες με 
τα διοικητικά, σαφέστατα και ήταν 
τροχοπέδη. Η έλλειψη κονδυλίων, 
που δεν επέτρεπε ένα σεβαστό μπά-
τζετ για ενίσχυση, είναι ένα άλλο 
σημείο. Όταν δεν έχεις χρήματα 
και κατεβαίνεις στα πιο κάτω 
ράφια, η επιλογή δυσκολεύει 
περισσότερο. Η αποχώρηση 
κάποιων παικτών, που ήταν για 
χρόνια στην ομάδα και έδιναν 
το προζύμι (όπως οι Τεϊξέιρα 
και Ζτραβκόφσκι, αλλά και 
ο Σάντος που έφυγε μεσού-
σης της περσινής χρονιάς), 

πρέπει να καταγραφεί. Ίσως ήταν 
βιαστική η απόφαση να δώσουν 
τα ηνία σε έναν φαινομενικά εξε-
λίξιμο, αλλά πολύ άπειρο να δια-
χειριστεί μία ομάδα βεληνεκούς 
και υπό συγκεκριμένες συνθήκες, 
προπονητή. Συνήθως κοιτάς και 
τον ανταγωνισμό, σίγουρα οι αντα-
γωνίστριες ήταν στην έναρξη της 
περιόδου (Ιούνιο) σε καλύτερη 
θέση εκκίνησης, αλλά αν δούμε 
τι επιτυγχάνει ως τώρα η Σαλαμίνα, 
ευκολότερα μετρούμε το μέγεθος 
της αποτυχίας της ΑΕΛ. 

Σεζόν 2023-24; 
Τι γίνεται φέτος, τι διορθώνεται 

και τι σώζεται. Όλοι αντιλαμβάνο-

νται ότι είναι μία μεταβατική χρονιά. 
Το αν θα έπρεπε να είναι... είναι 
μία άλλη ιστορία, αλλά και λόγω 
διοικητικών και όχι μόνο αλλαγών, 
το θεωρούμε νορμάλ να μιλάμε 
για μετάβαση. Προς τα πού και 
πώς; Οι δυνατότητες της ομάδας 
δεν δείχνουν για πιο πάνω από 
εκεί που είναι. Ούτε φυσικά και 
για πιο κάτω, αν και καλά θα ήταν 
να είναι σε εγρήγορση οι φύλακες. 
Το ζητούμενο είναι να κερδίσει 
κάποια πράγματα στην,  όπως όλα 
δείχνουν, μέτρια πορεία της στο 
πρωτάθλημα. Με όλον τον σεβα-
σμό δε, δεν αρκεί το βάρος της 
φανέλας για το Κύπελλο. Οπότε... 
Υπάρχει ένας έμπειρος τεχνικός, 
που βρήκε μία έτοιμη σε ρόστερ, 
ανέτοιμη σε ποιότητα, ομάδα. Που 
θέλει κάποια ταρακουνήματα και 

δεν πρέπει να μας εκπλήσσουν 
κάποιες αποφάσεις του Τόνι 
Κόσκελα. Η αλήθεια, δεν του 
βγαίνει μέχρι τώρα του Φιν-

λανδού, αλλά προς Θεού 
τα περί απομάκρυνσής 
του είναι υπερβολικά 
και επικίνδυνα. Ας του 
δοθεί χρόνος να ξεζου-
μίσει ό,τι υπάρχει και να 
στήσει μία βάση για του 
χρόνου. Η ΑΕΛ έχει ένα 
καλό σημείο αναφοράς. 

Μία καλή εξάδα ντόπιων παικτών, 
που παίρνουν λεπτά. Σε αυτό κερδί-
ζει ομάδες όπως η Πάφος, ο Άρης, 
η ΑΕΚ, ακόμη και τους ΑΠΟΕΛ, 
Ανόρθωση, Απόλλωνα (τους δύο 
τελευταίους σε χρόνο συμμετοχής). 
Οι έμπειροι Μακρής, Παπαφώτης, 
Σωτηρίου, οι φερέλπιδες Φραντζής 
και Ανδρέου, αλλά και ο Γερολέμου 
που δείχνει επιτέλους ότι δεν θα 
μείνει αιώνιο ταλέντο. Ξεκινώντας 
με μισή ντουζίνα ντόπιους, έχεις 
καλύτερο πλαίσιο δυνατοτήτων. 
Έχει έναν  πολύ αξιόλογο τερμα-
τοφύλακα. Από το υπόλοιπο υλικό 
εξ αλλοδαπής, ειλικρινά δεν ξέρω 
ακόμη πόση ποιότητα και ποσό-
τητα υπάρχει. Αλλά ΟΚ, μπορεί 
και να υπάρχουν παίκτες που σαν 
μονάδες είναι καλοί αλλά χάνονται 
στη γενική μετριότητα, οι οποίοι 
δεν ταιριάζουν με το προφίλ της 
ομάδας. Αυτά είναι δουλειά του 
Κόσκελα. Να αλλάξει, να διορθώσει, 
να πάρει πράγματα. Έχει χρόνο... 
Όμως μία νίκη, σύντομα επί μια 
εκ των ομάδων που ξεκίνησαν με 
στόχο το μάξιμουμ, θα βοηθήσει. 
Έχει και άλλα δύο πλεονεκτήματα η 
ΑΕΛ. Το νέο στάδιο Λεμεσού είναι 
έδρα και όταν έχεις εκδηλωτικό 
κοινό, το εντός μετρά περισσότε-
ρο. Και ιδού το μόνο κομμάτι της 
φετινής ΑΕΛ που είναι γερό. Οι 

οπαδοί της πιστοί, αν και απογοη-
τευμένοι. Την πίστη και το πάθος το 
μετράς πιο αντικειμενικά στα ζόρια. 
Και παρά την όποια μουρμούρα, 
το ξελαρύγγισμα (για υποστήριξη) 
είναι σταθερή συμπεριφορά κάθε 
Σαββατοκύριακο. Ο «Λέοντας» 
βρυχάται φέτος μόνο στα τσιμέντα. 

Δεν θα βαλω στην εξίσωση την 
ιστορία και το βάρος της μπλούζας. 
Αλλά όταν κοιτάξεις την τελευταία 
15ετία, η ΑΕΛ έκανε πολλά πράγ-
ματα και στάθηκε στα πόδια της 
όταν ζορίστηκε. Πήρε ένα πρωτά-
θλημα, έχασε μέσα από τα χέρια της 
άλλο ένα (2014), κυνήγησε μέχρι 
τέλους την κορυφή το 2021. Κατέ-
κτησε ένα Κύπελλο και ήταν άλλες 
τέσσερεις φορές φιναλίστ. Έπαιξε 
Ευρώπη (και σε όμιλο) με καλά 
αποτελέσματα. Θα ορθοποδήσει, 
θα ξεπεράσει τη στραβή χρονιά 
και θα ξαναγίνει πραγματικά 
ανταγωνιστική. 

Η ΑΕΛ 2023-24 ΣΕ ΑΡΙΘΜΟΥΣ
ΘΕΣΗ: 9η 
ΑΓΩΝΕΣ: 12
ΝΙΚΕΣ: 4 (33,3%)
ΙΣΟΠΑΛΙΕΣ: 1 (8,3%)
ΗΤΤΕΣ: 7 (58,4%)
ΓΚΟΛ ΥΠΕΡ: 12 (1,0 μ.ο.)
ΓΚΟΛ ΚΑΤΑ: 20 (1,67 μ.ο.)
ΒΑΘΜΟΙ: 13 (1,09 α.α.)

Ο «Λέοντας» βρυχάται 
μόνο στα... τσιμέντα

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙΔΗΣ

Οι απαιτήσεις δεν ήταν υψηλές για τη φετινή ΑΕΛ. 
Όμως ο πήχης εντός των τεσσάρων γραμμών -και όχι μόνο- 
κατέβηκε τελικά πολύ χαμηλά. Εξαίρεση φυσικά ο κόσμος της... 

03.12.2023
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